
Της Κυριακής

∆εκατέσσερα 
χρόνια 

χωρίς τον Άντη 
Χατζηκωστή  
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ΘΕΣΗ 

Οι προθέσεις  του 
Πρoέδρου για 
διενέργεια ανα-

σχηματισμού δεν ήταν 
κεραυνός εν αιθρία. Το έχει 
προ καιρού στο μυαλό του. 
∆εν τολμούσε, όμως, να 
προχωρήσει, διότι θα ήταν 
πρόδηλη η προσωπική 
του αποτυχία. Γιατί; ∆ιότι 
προεκλογικά μάς είπε ότι 
θα διόριζε Υπουργούς κα-
λύτερους από τον ίδιο. Εάν, 
λοιπόν, απέτυχαν αυτοί μια 
φορά,  ο Πρόεδρος, που 
τους επέλεξε, απέτυχε δέκα!  
Συνέχεια στη σελίδα 2

Παραδοχή 
αποτυχίας…

ΟΠΟΙΟΣ ΕΛΕΥΘΕΡΑ ΣΥΛΛΟΓΑΤΑΙ ΣΥΛΛΟΓΑΤΑΙ ΚΑΛΑ • ΡΗΓΑΣ ΦΕΡΑΙΟΣ ΑΡ. 15231 ΤΙΜΗ €2 | www.simerini.com 

ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ 
Ο Πρόεδρος θα ανα-
σχηµατίσει τους «άρι-
στους των αρίστων» 
που του επέβαλαν 
Καρογιάν-Σιζόπουλος!
ΣΕΛΙ∆Α 7

ΛΑΖΑΡΟΣ ΜΑΥΡΟΣ
Τροχαίες 
Ανθρωποκτονίες & 
Πρωτεύθυνο Κράτος 
ΣΕΛΙ∆Α 6

ΤΑΣΟΣ ΓΙΑΣΕΜΙ∆ΗΣ  
Ο νέος παγκόσµιος 
οικονοµικός χάρτης 
ΣΕΛΙ∆Α 23

ΑΡΘΡΟΓΡΑΦΟΥΝ

Η ακτινογραφία 
των θανατηφόρων 

συγκρούσεων 
το 2023

ΣΕΛΙ∆Α 18

Τα µεγάλα 
«κατεχόµενα» 
στο µυαλό της 

Τουρκίας
ΣΕΛΙ∆Α 11

Το νερό που 
γίνεται νεράκι 

και ο ∆εκέµβριος 
που θύµισε… Ιούνιο

ΣΕΛΙ∆Α 19 

Οικονοµικό έτος 
αβεβαιότητας 

και προκλήσεων 
το 2024

ΣΕΛΙ∆Α 20
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Άναψε φωτιές 
ο Πρόεδρος

Μεταξύ Χριστουγέννων και 
Πρωτοχρονιάς, στις 
29 ∆εκεµβρίου, 

τουρκικό αρµαταγωγό 
ξεφόρτωνε στο κατεχόµε-
νο λιµάνι της Αµµοχώστου, 
βαρέα οπλικά συστήµατα. Αποτελεί 
άλλη µια κίνηση του Αττίλα, πριν 
από την άφιξη στην Κύπρο τής 
ειδικής απεσταλµένης του ΟΗΕ, που 
δείχνει την έλλειψη καλής πρό-
θεσης για λύση και ότι η Άγκυρα 
δεν πρόκειται να δεχθεί την πλήρη 
απόσυρση των τουρκικών στρατευ-
µάτων από την Κύπρο. ΣΕΛΙ∆ΕΣ 4-5

Σφετερισµός: 
Εταιρείες 

«φαντάσµατα» 
πληρώνονται 
σε στερλίνες 

Ξεφορτώνουν 
όπλα στην 
Αµµόχωστο 

Τουρκικά µεσιτικά 
γραφεία αναρτούν 

πωλητήρια ε/κ αγροτε-
µαχίων στο Ριζοκάρ-
πασο ως «επενδυτική 

ευκαιρία» 
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• ΕΝΙΣΧΥΣΗ «Τ\Κ ΣΤΡΑΤΟΥ» 
• ΜΟΙΡΑ 155 ΧΙΛ. ΣΤΟΝ ΚΑΡΑΟΛΟ

• ΦΩΛΙΑ ΠΥΡΟΒΟΛΙΚΟΥ ΤΟ ΚΙΟΝΕΛΙ
• ∆ΙΠΛΑΣΙΑΣΜΟΣ ΠΟΛΕΜΙΚΩΝ ΑΠΟΘΕΜΑΤΙΚΩΝ  

ΚΑΙ ΠΑΡΑΤΑΓΜΕΝΕΣ ∆ΥΝΑΜΕΙΣ ΣΕ ΕΠΙΘΕΤΙΚΗ ∆ΙΑΤΑΞΗ 

Ενοχληµένοι Υπουργοί και 
στελέχη της συγκυβέρνη-
σης για τις διαρροές περί 
ανασχηµατισµού 

ΣΕΛΙ∆ΕΣ 16-17

Εργοδότες Vs 
συντεχνίες: 

Επίκειται νέα µάχη 
για εργάτες 

από τρίτες χώρες
ΣΕΛΙ∆Α  21



Συνέχεια από την 1η σελίδα

Το ερώτημα για τον Πρό-
εδρο δεν είναι μόνο εάν θα 
ανασχηματίσει την Κυβέρνηση, 
αλλά και κάτι άλλο: Φταίνε μόνο 
οι Υπουργοί ή μήπως ευθύνε-
ται και ο ίδιος και οι πολιτικές 
του; Συν του ότι με τον τρόπο, 
τον οποίο ετέθη το θέμα του 
ανασχηματισμού και δη με 
τη διαρροή ονομάτων, ο Ν. 
Χριστοδουλίδης εξέθεσε και 
στιγμάτισε συνεργάτες τους ως 
ανίκανους. Και ποιους; Εκεί-
νους που ισχυριζόταν ότι ήταν 
οι άριστοι. 

Πέραν του ανωτέρω, εγεί-
ρεται ακόμη ένα ηθικό ζήτημα: 
Ισχυρίζεται ο Πρόεδρος ότι δεν 
θα αφήσει τους Υπουργούς του 
μετά τους 18 μήνες, για να μη 
δικαιούνται σύνταξη. Με τον 
τρόπο αυτό θέλει να δείξει στους 
πολίτες ότι σέβεται τα ταμεία 
του κράτους. Και ότι ου περί 
χρημάτων τα υπουργεία ποι-
ούμεθα αλλά περί αρετής. Η 
αλήθεια, όμως, είναι ότι επεί-
γει ο ανασχηματισμός και δη 
πριν από τους 18 μήνες,  διότι 
οι πάντες διαγιγνώσκουν την 
αποτυχία της Κυβέρνησης. Ως 
εκ τούτου, ας μην κρύβει τις 
δικές του λανθασμένες επιλο-
γές κάτω από τις συντάξεις των 
Υπουργών του. Διότι, δικαίως 

θα μπορούσε να πει κάποιος 
ότι, εάν όντως έτσι ήταν τα πράγ-
ματα, πρώτος και καλύτερος ο 
Πρόεδρος θα έπρεπε να δείξει 
το παράδειγμα, αναστέλλοντας 
της σύνταξη που λαμβάνει από 
τα 45 του χρόνια. 

Ο Πρόεδρος δεν γίνεται 
πιστευτός όταν λέει ότι θα δι-
ενεργήσει τον ανασχηματισμό 
μόνος του, χωρίς τα κόμματα 
της συγκυβέρνησης! Τα ίδια 
υποσχόταν και προεκλογικά. 
Γιατί δεν ενήργησε τότε όπως 
υποσχέθηκε και θα ενεργήσει 
τώρα αλλιώς; Ποιος το εγγυάται; 
Άλλωστε, από τη στιγμή που 
του ψήνει το ψάρι στα χείλη ο 
ΔΗΣΥ εντός της Βουλής, δεν 
έχει την πολυτέλεια να χάσει 
το ΔΗΚΟ, την ΕΔΕΚ και τη 
ΔΗΠΑ. Διότι, πώς αλλιώς θα 
έχει  την ελάχιστη κοινοβου-
λευτική στήριξη;  

Ας είναι ειλικρινής ο Πρό-
εδρος. Προεκλογικά, είχε 
σηκώσει ψηλά τον πήχη των 
προσδοκιών. Και απέτυχε. Στο 
χέρι του είναι να διορίσει όντως 
καλύτερους Υπουργούς από 
τον ίδιο. Το στοίχημα δεν είναι 
αν ο Πρόεδρος θα σωθεί επι-
κοινωνιακά, αλλά εάν θα σωθεί 
ο τόπος με αποτελεσματικές 
πολιτικές. Τις έχεις, Πρόεδρε; 
Και αν τις έχεις, μπορείς να τις 
εφαρμόσεις και πώς;  

ΘΕΣΗ 
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Τ
είνει να μετατρα-
πεί σε συνήθεια 
του Προέδρου 
της Δημοκρατίας 
η αυτοπαγίδευση 
σε δικά του παιχνί-
δια και δηλώσεις. 

Αυτήν τη φορά όσον αφορά τον 
ανασχηματισμό της Κυβέρνησης.

«Κι αφού βάλω σε μια τάξη τ’ ασυμ-
μάζευτα, θα σου πω αν είσ’ εντάξει 
τώρα μάζευ’ τα» τραγούδησε κάποτε 
ο Νότης Σφακιανάκης. Ο Πρόεδρος 
Χριστοδουλίδης, λοιπόν, καλείται πλέον 
να βάλει μια τάξη στην αταξία που ο 
ίδιος προκάλεσε στην Κυβέρνησή του, 
με δηλώσεις περί ανασχηματισμού 
πριν από τη συμπλήρωση 18 μηνών 
αλλά και με τις στοχευμένες διαρροές 
προς τον Τύπο, που έγιναν από το 
Προεδρικό, με ονόματα Υπουργών και 
Υφυπουργών που κρίνονται θετικά και 
αρνητικά. Αν στην εξίσωση βάλουμε 
και ότι κόμματα της συμπολίτευσης 
δήλωσαν στη «Σημερινή» πως «τίποτα 
από αυτά δεν ανταποκρίνεται στην 
πραγματικότητα» και ότι «δεν έχουμε 
καμία ενημέρωση για ανασχηματι-
σμό», καταλήγουμε στο συμπέρασμα 
ότι αυτή η περιρρέουσα ατμόσφαιρα 
που προκάλεσε το Προεδρικό έχει 
σκοπιμότητες, που δεν εξυπηρετούν 
το καλό του τόπου.

Τα όσα διέρρευσαν, γράφτηκαν 
και λέχθηκαν, προκάλεσαν έντονη 
δυσφορία στους κύκλους της συγκυ-
βέρνησης για τους χειρισμούς που 
γίνονται από το Προεδρικό, αλλά και 
προβληματισμό για τις σκοπιμότητες 
που κρύβονται από πίσω. Όπως είναι 
λογικό,  Υπουργοί, Υφυπουργοί και 
στελέχη της Κυβέρνησης αισθάνο-
νται θιγμένοι που τα ονόματά τους 
διέρρευσαν στον Τύπο με αυτόν 
τον τρόπο και ένιωσαν ότι η τακτι-
κή αυτή μειώνει τους ίδιους, αλλά 
και το έργο τους. Κι αυτό επειδή δεν 
θεωρούν τυχαίο που ο Πρόεδρος 
έδινε συνέντευξη σε μια εφημερίδα 
κάνοντας λόγο για ανασχηματισμό 
και παράλληλα διέρρεαν ονόματα 
σε άλλη, τα οποία θα είναι «μέρος» 
του ανασχηματισμού. Εξάλλου αυτός 
είναι και ο λόγος που ο Πρόεδρος 
αναγκάστηκε επί της ουσίας να το 
μαζέψει και να προσπαθήσει να τους 
καθησυχάσει στο Υπουργικό.

Σε κάθε περίπτωση, το αποτέ-
λεσμα, δηλαδή η αναστάτωση και 
η πίεση προς τους Υπουργούς, εν-
δεχομένως να οδηγεί τον Πρόεδρο 

σε «υποχρεωτικό» ανασχηματισμό. 
Η αρχή γίνεται με τον Υφυπουργό 
Καινοτομίας, ο οποίος έστειλε ήδη 
την παραίτησή του στον Πρόεδρο. 
Το παράδειγμα του κ. Χατζηζαχαρία 
δεν αποκλείεται ν’ ακολουθήσουν και 
άλλα στελέχη και Υπουργοί που, επί 
της ουσίας, ωθούνται σε παραίτηση 
από τον Πρόεδρο. Προφανώς για να 
προλάβουν τις εξελίξεις ή επειδή έχει 
δημιουργηθεί λανθασμένη εικόνα 
γύρω από το πρόσωπό τους.

Υπενθυμίζεται ότι, σε συνέντευ-
ξή του στην εφημερίδα «Φιλελεύ-
θερος», ο Πρόεδρος δήλωσε ότι 
«ανασχηματισμός θα γίνει πριν από 
τη συμπλήρωση των 18 μηνών 
διακυβέρνησης». Προκειμένου ο 
Πρόεδρος να κατευνάσει τα πνεύμα-
τα στο Υπουργικό της περασμένης 
εβδομάδας, θέλησε να το μαζέψει, 
λέγοντας στους Υπουργούς του ότι 
«σας προσεγγίζω σαν συνεργάτες, αν 
έχω κάτι μαζί σας ή αν το σκέφτομαι 
για κάποιον, να είστε σίγουροι ότι 
δεν θα ενημερωθείτε από εφημε-
ρίδες, ούτε από κανέναν».

Η δυσφορία της συμπο-
λίτευσης  και το μοτίβο 
που διακρίνεται

Η δήλωση του Προέδρου πυρο-
δοτεί την έντονη δυσαρέσκεια των 
κομμάτων της συμπολίτευσης, την 
οποία, όπως μετέδωσε ο αρχισυ-
ντάκτης του Δελτίου Ειδήσεων του 
ΣΙΓΜΑ, Γιάννης Σελινόπουλος, έχουν 
ως σκοπό να του την εκφράσουν 
σε προγραμματισμένη συνάντηση 
που θα έχουν στο Προεδρικό, την 
ερχόμενη Τρίτη. Η δυσφορία των 
κομμάτων αλλά και των στελεχών της 
Κυβέρνησης πηγάζει από το μοτίβο 
που διακρίνεται στην επιλογή των 
υπουργών και υφυπουργών που θα 
είναι «μέρος» του ανασχηματισμού. 
Στα ονόματα που διέρρευσαν, από 
το ίδιο το Προεδρικό, δεν περιλαμ-
βάνεται κανένα όνομα Υπουργού ή 
Υφυπουργού που επιλέχθηκε προ-
σωπικά από τον Πρόεδρο Χριστο-
δουλίδη. Αντ’ αυτού υπάρχουν μόνο 
ονόματα - προτάσεις των κομμάτων 
της συμπολίτευσης. Δημιουργείται, 
συνεπώς, η εντύπωση ότι το Προ-
εδρικό προσπαθεί να φορτώσει τις 
αποτυχίες της Κυβέρνησης στις 
επιλογές των κομμάτων που τον 
στήριξαν.

Η σεναριολογία φέρει τις προ-
σωπικές επιλογές του Προέδρου 
να είναι ασφαλείς. Αυτές είναι, ο 
Υπουργός Εξωτερικών, Κωνστα-
ντίνος Κόμπος, ο Υπουργός Εσω-
τερικών, Κωνσταντίνος Ιωάννου, οι 
Υπουργοί Εργασίας και Παιδείας, 
Γιάννης Παναγιώτου και Αθηνά 

Μιχαηλίδου, αντίστοιχα.
Στην κορυφή της λίστας του 

ανασχηματισμού φιγουράρουν η 
Υπουργός Υγείας, Πόπη Κανάρη 
και ο Υπουργός Άμυνας, Μιχάλης 
Γιωργάλλας. Επίσης, ανεπαρκής φαί-
νεται να κρίνεται από το Προεδρικό 
και ο Υφυπουργός Τουρισμού. Σκιές 
υπάρχουν γύρω και από τα ονόματα 
της Υπουργού Δικαιοσύνης, Άννας 
Κουκκίδου Προκοπίου και του  
Υπουργού Ενέργειας, Γιώργου Πα-
παναστασίου. Όσον αφορά την πρώτη, 
η πορεία της φαίνεται να έχει στιγμα-
τιστεί από τα επεισόδια σε Χλώρακα 
και Λεμεσό το καλοκαίρι και τους 
ανεπαρκείς χειρισμούς που έγιναν. 
Το ότι κυκλοφορεί και το όνομα του 
Υπουργού Ενέργειας ως υποψηφίου 
για αποχώρηση προκαλεί εντύπωση 
σε ορισμένους, καθώς μπορεί να δη-
μιουργήθηκε αναστάτωση με το θέμα 
του κοιτάσματος Αφροδίτη, ωστόσο 
εν τέλει φαίνεται ότι ο χειρισμός που 
έγινε ήταν αποτελεσματικός. Θετικά 
αποτιμώνται επίσης και τα σχέδια για 
φωτοβολταϊκά.

Όσον αφορά τους υπόλοιπους 
Υπουργούς και Υφυπουργούς… 
δεν ξέρουν τι να αισθάνονται... 
Ασφαλείς; Ανασφαλείς; Να προχω-
ρήσουν με υλοποίηση του έργου 
τους; Να ψάχνουν δουλειά;

Συμπερασματικά
Ο Πρόεδρος, στην προσπάθειά 

του ν’ αποδείξει ότι δεν υποκύπτει σε 
πιέσεις, κάνει ακριβώς αυτό το οποίο 
προσπαθεί να αποφύγει. Θέλοντας να 
πείσει ότι η πίεση της συμπλήρωσης 
18 μηνών δεν αποτελεί παράγοντα 
λήψης αποφάσεων, λαμβάνει μιαν 
απόφαση καθοδηγούμενη από 
αυτόν τον παράγοντα. Δηλαδή τον 
ανασχηματισμό, πριν από τη συ-
μπλήρωση 18 μηνών. Μπέρδεμα. 
Μοναδικός υπεύθυνος, φυσικά, γι’ 
αυτό το μπέρδεμα είναι ο ίδιος. Ο 
λόγος είναι επειδή το θέμα άρχισε 
από αυτόν χωρίς καμία αιτία και ιδι-
αίτερη πίεση. Εκτός και εάν όντως ο 
Προέδρος θέλει να τοποθετήσει αυτήν 
τη δαμόκλειο σπάθη πάνω από τις 
κεφαλές του μισού Υπουργικού, για να 
τους κάνει να αποδώσουν καλύτερα, 
ή έστω ήθελε να στείλει το μήνυμα 
σε ορισμένους Υπουργούς ότι δεν θα 
συμπληρώσουν 18 μήνες. Ποιος ο 
λόγος; Γιατί να θέλει να προκαλέσει 
αυτήν την αναστάτωση; Πώς εξυπη-
ρετεί αυτό τη σωστή λειτουργία και τη 
διακυβέρνηση του τόπου; Πώς εξυ-
πηρετείται το συμφέρων των πολιτών; 
Στην τελική,  Πρόεδρε, η απόφαση 
είναι δική σου. Την λαμβάνεις και 
τέλος. Όλα τα άλλα προκαλούν ζημιά, 
πρώτα στον τόπο και μετά σ’ εσένα.
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Δ
εκατέσσερα χρόνια 
συμπληρώνονται 
σε λίγες ημέρες 
από τον άδικο 
χαμό του Άντη 
Χατζηκωστή. Του 
δικού μας Άντη, 

που κάθε χρόνο που περνάει, μας 
λείπει όλο και πιο πολύ. Στις 11 
του Γενάρη τον θυμόμαστε. Αλλά 
όχι μόνο αυτήν τη μέρα, στη μαύ-
ρη αυτή επέτειο. Τον θυμόμαστε 
πάντα. Κάθε μέρα που περνάει, 
έχουμε τον Άντη στη σκέψη μας 
και στις ψυχές μας. Μας λείπει ο 
οραματιστής Άντης Χατζηκωστής. Ο 
πρωτοπόρος. Ο ηγέτης. Μα, πάνω 
απ’ όλα, μας λείπει ο άνθρωπος, 
ο γιος, ο αδερφός, ο σύζυγος, ο 
πατέρας… 

«Μια λάμψη 
ο άνθρωπος…»

Ο Άντης ήταν γνωστός για τη 
μεγάλη καλλιέργεια και παιδεία, 
την έφεσή του στην καινοτομία, 
μα και την αγάπη που έτρεφε 
για την ποίηση. Όπως έγραψε 
ο συνάδελφος Μιχάλης Παπα-
δόπουλος, «ο Άντης αγαπούσε 
πολύ τους ποιητές, και πιο πολύ 
απ’ όλους τον Ελύτη. Τον στίχο 
του ‘‘μια λάμψη ο άνθρωπος, κι 
αν είδες, είδες’’, τον είχε καταστή-
σει σηματοδότη και πυρφόρο της 
ζωής του. Μια λάμψη, όλη κι όλη, 
κι αν είδες… Όπως η στιγμή, που 
κρύβει εντός της την αιωνιότητα. 
Ο Άντης, σε όλη του τη ζωή πά-
σχισε να εκταμιεύσει αυτήν τη 
λάμψη, να δώσει λίγο περισσότερη 
διάρκεια στις ξεθωριασμένες της 
ανταύγειες, που προσπέφτουν 
στον καθένα μας δω κάτω, σημάδι 
ισχνό μιας ανθρωπινότητας που 
μας έλαχε, κι ίσως δεν μας πρέ-
πει… Είχε, όμως, ο ίδιος λάμψη 
αρκετή, τουλάχιστον για να το 
δοκιμάσει».

Οραματιστής, πρωτοπό-
ρος, φιλόπατρις… 

Ο Άντης μιλούσε τρεις ξένες 
γλώσσες (Αγγλικά, Γαλλικά και 
Γερμανικά). Κάτοχος πτυχίων 
Οικονομικών και Πολιτικών 
Επιστημών (στο Πανεπιστήμιο του 
Southampton στην Αγγλία, όπου 
τελείωσε με «Άριστα»), εργάστηκε 
ως οικονομικός αναλυτής στη Γε-
νική Διεύθυνση της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής στις Βρυξέλλες (1992-
1993). Επίσης διετέλεσε project 
manager στον συμβουλευτικό 
οίκο Kienbaum Consultants 

International Kienbaum στο Ντί-
σελντορφ της Γερμανίας (1992-
1993).

Ερχόμενος στην Κύπρο, ανέ-
λαβε Διευθυντής Μάρκετινγκ του 
Εκδοτικού Οίκου ΔΙΑΣ και της 
Τηλεόρασης ΣΙΓΜΑ (1994-1997). 
Επιπλέον, αποτέλεσε ιδρυτικό και 
διευθυντικό στέλεχος στην εται-

ρεία IMH Creative Solutions 
Consulting (1996-2010) και 
Διευθυντής Αναπτύξεως Νέων 
Επιχειρήσεων (1997-1999), για 
να αναλάβει τη διεύθυνση του συ-
γκροτήματος ΔΙΑΣ κατά την περί-
οδο 1999-2002 και ακολούθως να 
καταστεί Διευθύνων Σύμβουλος 
της Τηλεόρασης ΣΙΓΜΑ και του 

Εκδοτικού Οίκου ΔΙΑΣ.
Επιπρόσθετα, συμμετείχε σε 

συμβούλια δημοσίων εταιρειών 
στην Κύπρο, όσο και στο εξωτερικό. 
Διετέλεσε, ταυτόχρονα, μέλος του 
European Publishers Association 
και διοικητικός σύμβουλος και πρε-
σβευτής των διεθνών τηλεοπτικών 
βραβείων Έμι.

Ήταν, ίσως, ο πρώτος που κα-
τάλαβε τη δύναμη των νέων Μέ-
σων Μαζικής Επικοινωνίας και 
τις δυνατότητες του διαδικτύου για 
την ενημέρωση, επενδύοντας, με 
όραμα, σε ό,τι υποσχόταν το μέλλον. 
Δυστυχώς, ο αδόκητος θάνατός 
του άφησε ανολοκλήρωτα τα πιο 
θαρραλέα και πρωτοποριακά σχέ-

δια που ετοίμαζε. Ήταν εκείνος, 
ωστόσο, που πρώτος έβαλε τον 
θεμέλιο λίθο για όλα όσα σήμερα 
συναπαρτίζουν το μιντιακό τοπίο 
μας, παρά την κρίση και τις ολέθριες 
επιπτώσεις της.

Άντης Χατζηκωστής: Επιχειρη-
ματικό πάθος, δίψα για πρωτοπορία, 
ανάγκη για δράση και ανόθευτη 
φιλοπατρία, βιολογικών ετών 41. 
Διαιωνιζόμενος στις καρδιές των 
οικείων του, των φίλων του, των 
εκτιμητών της δουλειάς και του 
οράματός του (και τόσων άλλων 
που ζουν στις συνέπειες της δρά-
σης του, δίχως –εν πολλοίς– να το 
γνωρίζουν). 

Η απώλειά του είναι δυσαναπλή-
ρωτη. Το βίαιο κόψιμο του νήματος 
της ζωής του, το τόσο άδικο και 
αποτρόπαιο, σήμανε το μεγάλο 
κενό για τον κόσμο των Μέσων 
Ενημέρωσης, το συγκρότημα 
«ΔΙΑΣ», αλλά και για τον τόπο 
και την κοινωνία ολόκληρη. Είναι 
γι’ αυτό που το ξόδι μας συνεχίζει 
θρηνητικότερο δεκατέσσερα χρό-
νια μετά, καθώς η απώλεια είναι 
ακόμα αισθητή και το παράπονο 
πικρό. Όχι μόνο για τη ζωή που 
χάθηκε (σημείο καθ’ εαυτό τραγικό 
σε κάθε επίπεδο), αλλά και για το 
ταξίδι που έσβησε εν τη γενέσει του: 
«Ένα ταξίδι, που το είχε σχεδιάσει 
με πολύ κόπο, πολλή μαστοριά και 
αξιοθαύμαστο μεράκι ο νεαρότερος 
οραματιστής, ρέκτης και χαλκέ-
ντερος σκαπανέας του τομέα των 
Μέσων Μαζικής Ενημέρωσης. […] 
Ένα μεγαλεπήβολο επιχειρηματι-
κό ταξίδι, που θα έδινε αξιοπρεπή 
εργασία σε δεκάδες άτομα σε καιρό 
πρωτοφανούς ύφεσης στον τόπο 
μας και θα συνέβαλλε στην πε-
ραιτέρω βελτίωση της ποιότητας 
ζωής εκατοντάδων οικογενειών…», 
όπως έγραφε ο Χαράλαμπος Χα-
ραλαμπίδης.

Η απώλεια του Άντη, δεκατέσ-
σερα ολόκληρα χρόνια μετά, μας 
θλίβει. Μας φέρνει όμως και πάλι 
ενώπιον των αξιών, του παραδείγ-
ματός του και του όραματός του, 
που φύτεψε και ρίζωσε καλά μέσα 
μας, στις καρδιές και στις σκέψεις 
μας: Αλήθεια, Τόλμη, Υπευθυνό-
τητα και Αγάπη για τον κόσμο. 

Με αυτά βαδίζουμε και με αυτά 
τον τιμούμε σε κάθε λεπτό της ζωής 
και της δουλειάς μας. 

Δεκατέσσερα χρόνια μετά, σε 
θυμόμαστε…

Δεκατέσσερα ολόκληρα χρόνια 
είσαι πάντα μαζί μας… 

Ώρα σου καλή, Άντη… 

«Ο Άντης αγαπούσε πολύ τους ποιητές, και πιο 
πολύ απ’ όλους τον Ελύτη. Τον στίχο του ‘‘μια 

λάμψη ο άνθρωπος, κι αν είδες, είδες’’, τον 
είχε καταστήσει σηματοδότη και πυρφόρο της 

ζωής του. Μια λάμψη, όλη κι όλη, κι αν είδες…»
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Δεκατέσσερα χρόνια 
χωρίς τον Άντη
Δεκατέσσερα χρόνια συμπληρώνονται στις 11 του Γενάρη από τον άδικο χαμό του Άντη 
Χατζηκωστή. Του δικού μας Άντη, που κάθε χρόνο που περνάει, μας λείπει όλο και πιο πολύ. Τον 
θυμόμαστε πάντα. Κάθε μέρα που περνάει, έχουμε τον Άντη στη σκέψη μας και στις ψυχές μας
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Μ
εταξύ Χρι-
στουγέννων 
και Πρω-
τοχρονιάς, 
στις 29 Δε-
κεμβρίου, 
τουρκικό 

αρματαγωγό ξεφόρτωνε στο κα-
τεχόμενο λιμάνι της Αμμοχώστου 
βαρέα οπλικά συστήματα. Αποτελεί 
άλλη μια κίνηση του Αττίλα πριν από 
την άφιξη στην Κύπρο της ειδικής 
απεσταλμένης του ΟΗΕ, που δείχνει 
την έλλειψη καλής πρόθεσης για 
λύση και ότι η Άγκυρα δεν πρόκειται 
να δεχθεί την πλήρη απόσυρση των 
τουρκικών στρατευμάτων από την 
Κύπρο, καθώς και ότι η ασφάλειά 
μας θα είναι ενταγμένη στη δική 
της ζώνη ευθύνης εφόσον επιμέ-
νει, εκτός των άλλων, στην πολιτική 
της Γαλάζιας Πατρίδας, της οποίας 
είμαστε αναπόσπαστο τμήμα. 

Αναδιάταξη και ενίσχυση 
«Τ\κ στρατού»

Η εκφόρτωση της 29ης Δεκεμ-
βρίου είναι συναφής με όσα η «Σ» 
έγραφε από τις 20 Αυγούστου του 
2023, για την αναβάθμιση και την 
επέκταση του λιμανιού της Αμμο-
χώστου, που πραγματοποιήθηκε 
από το 2016 για να είναι δυνατός 
ο ελλιμενισμός τουρκικών πολεμικών 
σκαφών και η αποβίβαση βαρέων 
οπλικών συστημάτων από άρματα 
μάχης ως και άλλα τεθωρακισμέ-
να μεταφοράς προσωπικού και 
πυροβόλα και δη αυτοκινούμενα, 
όπως τα 77 στον αριθμό, που είχαν 
μεταφερθεί μεταξύ Ιουνίου και Ιου-
λίου του 2017, πριν από το Κραν 
Μοντανά. Στο πλαίσιο μιας γενικό-
τερης αναδιάταξης δυνάμεων, τα 77 
αυτοκινούμενα πυροβόλα καλύπτουν 
σήμερα περιοχές,  μεταξύ των οποίων 
περιλαμβάνονται η Άσσια, το Κιόνε-
λι και ο Άγιος Βασίλειος. Μέσα σε 
αυτήν τη στρατηγική αναδιάρθρω-

ση τα ρυμουλκούμενα πυροβόλα 
που ήδη υπήρχαν στην Κύπρο δεν 
«επαναπατρίστηκαν», αλλά ενίσχυσαν 
άλλες διοικήσεις στα κατεχόμενα και 
κυρίως τη «διοίκηση ασφαλείας του 
ψευδοκράτους». Πρόκειται για τις 
παράνομες δυνάμεις των Τουρκο-
κυπρίων, οι οποίες εν καιρώ ειρήνης 
είναι επιπέδου Ταξιαρχίας και με 
την επιστράτευση σχηματίζουν στον 
πόλεμο Μεραρχία. 

Η φωλιά του 
πυροβολικού

Στο Δίκωμο, για παράδειγμα: 
Α) Έχουν μεταφερθεί από άλλες 
περιοχές 13 ρυμουλκούμενα πυρο-

βόλα Μ114 αμερικάνικα των 155 
χιλιοστών. Αυτό σημαίνει αύξηση 
των δυνατοτήτων αυτονομίας των 
τουρκοκυπριακών δυνάμεων, που 
συνοδεύτηκε με τη αναβάθμιση των 
υποδομών σε διάφορα στρατόπεδα. 
Η αναβάθμιση αυτή περιλαμβάνει 
αποθήκες πυρομαχικών στη βάση 
των ΝΑΤΟϊκών προδιαγραφών και 
διπλασιασμό των πολεμικών απο-
θεμάτων των πυροβόλων όπλων. Β) 
Οι αποθήκες πυρομαχικών έχουν 
αυξηθεί από 15 σε 31. Είχαμε, δη-
λαδή, μιαν αύξηση της τάξης του 
100% σε έναν  αποθηκευτικό χώρο, 
ο οποίος εξυπηρετεί τις μονάδες 
πυροβολικού του Κιόνελι, της 

Κυθρέας και της ΤΟΥΡΔΥΚ. Στο 
Κιόνελι βρίσκεται ο κύριος όγκος 
του πυροβολικού των κατοχικών 
δυνάμεων και τελεί κάτω από την 
ευθύνη του Σωματάρχη, ο οποίος 
επεμβαίνει όπου κρίνει αυτός ανα-
γκαίο. Περιλαμβάνει αυτοκινούμενα 
πυροβόλα 155 χιλιοστών, ρυμουλ-
κούμενα πυροβόλα 203 χιλιοστών 
και πολλαπλούς εκτοξευτές πυραύ-
λων. Στην Κυθρέα εδρεύουν άλλες 
δυο μοίρες πυροβολικού. Μεγάλος 
αριθμός των πυροβόλων στο Κιό-
νελι και αλλού είναι παραταγμένα 
και έτοιμα για αποστολή  βολής. Η 
αύξηση των πολεμικών αποθεματι-
κών προσφέρει ταχύ ανεφοδιασμό 

και ταχείς ρυθμούς βολής. 

Το 155 χιλιοστών και το 
Τέταρτο Τουρκοκυπριακό 
Σύνταγμα 

Η πρόσθετη ενίσχυση του πα-
ράνομου στρατού των Τουρκοκυ-
πρίων αποτυπώνεται και σε κάτι 
άλλο: Στο πλαίσιο της αναδιάταξης 
δυνάμεων,  μια Μοίρα  ρυμουλκού-
μενων πυροβόλων των 155  χιλι-
οστών (18 στο σύνολο) βρίσκονται 
πλέον στο Κέντρο Εκπαιδεύσεως 
του Καράολου στην Αμμόχωστο, 
όπου εδρεύει το Τέταρτο  Τουρκο-
κυπριακό Σύνταγμα. Τα πυροβόλα 
αυτά στοχεύουν προς την ελεύθερη 

ΓΙΑΝΝΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ, 
Δρ των Διεθνών 
Σχέσεων

Οι Τούρκοι ξεφορτώνουν 
βαρέα όπλα από το λιμάνι 
της Αμμoχώστου

Ενώ ο Πρόεδρος αναμένει την απεσταλμένη των Ην. Εθνών… 

Μια μοίρα 155 χιλιοστών στην Αμμόχωστο, φωλιά το Κιόνελι, διπλασιασμός πολεμικών 
αποθεματικών  στο Δίκωμο για πυροβόλα παραταγμένα  σε επιθετική διάταξη 

Το Κιόνελι (φώτο πάνω δεξιά) αποτυπώνει τη φωλιά του τουρκικού πυροβολικού και δη των αυτοκινούμενων πυροβόλων των 155 χιλιοστών και 
των 203 χιλιοστών. Πλείστα των πυροβόλων, όχι μόνο στο Κιόνελι αλλά και αλλού, είναι παραταγμένα και έτοιμα για αποστολή βολής. Μαρ-
τυρούν έτσι την επιθετική διάταξη του τουρκικού στρατού. Στις δορυφορικές φωτογραφίες αποτυπώνεται η κατάσταση μετά την αύξηση των 
αποθηκών στο Δίκωμο από 15 σε 31, επί τη βάσει των ΝΑΤΟϊκών προδιαγραφών. Αριστερά φαίνονται οι αποθήκες και δεξιά η διάταξή τους πριν 
από και μετά την αύξησή τους, η οποία επέφερε αύξηση του πολεμικού αποθεματικού σε ποσοστό της τάξης του 100% και προσφέρει ταχύτητα 
ανεφοδιασμού και βολών. Στη ένθετη φωτογραφία κάτω δεξιά διακρίνονται 13 αυτοκινούμενα πυροβόλα Μ114 των 155 χιλιοστών, που αναπτύ-
χθηκαν στο Δίκωμο μετά την αναδιάταξη και την ενίσχυση των τουρκοκυπριακών δυνάμεων. 
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επαρχία Αμμοχώστου. Η δε τάξη 
τους, σε περίπτωση κρίσης, είναι 
συναφής με τις επί του εδάφους 
νέες «τομές» που προσφάτως έχουν 
γίνει στην περιοχή Αμμοχώστου 
- Δερύνειας.

Τι σημαίνει η ενίσχυση 
Η ενίσχυση του πυροβολικού 

και δη με μηχανοκίνητα πυροβόλα 
των 155 χιλιοστών, των οποίων 
το βεληνεκές φτάνει ώς τα 40 χι-
λιόμετρα, δεικνύει: 

Πρώτο: Μεγάλο βάθος πυρός. 
Η δε γενικότερη επιθετική διάταξη 
των τουρκικών δυνάμεων μαρτυρεί 
ότι δεν έχουν σε μεγάλη εκτίμηση 
τις δυνάμεις της Εθνικής Φρουράς,  
άρα προσδοκούν σε γρήγορη προ-
έλαση, αφού πρώτα χρησιμοποιη-
θούν μαζικά και για μεγάλο χρονικό 
διάστημα πυρά πυροβολικού και 
αεροπορίας. Δεύτερο: Το μεγάλο 
βάθος πυρός προσφέρει τη δυνα-
τότητα να πληγούν περισσότεροι 
ζωτικοί στρατηγικοί στόχοι. Τρίτο, 
το μεγάλο και μαζικό βάθος πυρός 
προσφέρει αποφόρτιση των αποστο-
λών της αεροπορίας, που μπορεί να 
διατεθεί σε άλλα πολεμικά μέτωπα. 

Επί του εδάφους 
πολιτική των Τούρκων 

Υπό αυτές τις συνθήκες και άλλες 
στέλνεται το μήνυμα της στρατιω-
τικής υπεροχής, που μεταφέρεται 
στο διπλωματικό πεδίο και δη στις 
όποιες συνομιλίες στην εξής λογι-
κή: Ή αποδέχεστε τη λύση των δύο 
κρατών και την ισότιμη κυριαρχία ή 
δεν έχει λύση. Η αποβίβαση βαρέος 
στρατιωτικού υλικού είναι η κορυφή 
του παγόβουνου, που σχετίζεται: 

1) Με την κατάληψη τμημάτων 
της «νεκρής ζώνης». 

2) Με την αξίωση της τουρκικής 
πλευράς για χωριστή συμφωνία με 
τα Ην. Έθνη ως προς το καθεστώς 
της ΟΥΝΦΙΚΥΠ, για να καταργη-
θεί το ψήφισμα 186 του ’64 επί τη 
βάσει του οποίου αναγνωρίστηκε 
για πρώτη φορά μετά την τουρκική 
ανταρσία η Κυπριακή Δημοκρα-
τία ως η μόνη νόμιμη Αρχή. Επί 
αυτού στηρίζονται τα ψηφίσματα 
541 και 550 του Σ. Ασφαλείας, που 
ρητώς καθορίζουν ότι δεν μπορεί 
να αναγνωριστεί το ψευδοκράτος 
ως προϊόν της χρήσης και της βίας 
των όπλων (άρθρο 2, παράγραφος 
4 του Χάρτη του ΟΗΕ). Η πολιτική 
αυτή είναι συναφής με την προσπά-
θεια για την αναγνώριση χωριστής 
κυριαρχίας και δη μέσω των Ην. 
Εθνών. Υπακούει στη στρατηγική 
αρχή του Ρεαλισμού, ότι διπλωματία 
και ισχύς πάνε χέρι - χέρι. 

Εδαφικό και περιουσιακό 
3) Με την έξαρση του σφετερι-

σμού των ελληνοκυπριακών πε-
ριουσιών στα κατεχόμενα για τη 
δημιουργία τετελεσμένων επί του 
εδάφους. Και πού οφείλεται αυτό; 
Είναι αποτέλεσμα του γεγονότος ότι 
η ελληνοκυπριακή πλευρά έχει απο-
δεχθεί την πλειοψηφία στο βορρά 
επί του πληθυσμού, στο πλαίσιο των 
δύο ισότιμων συνιστώντων κρατών 

και τώρα οι Τούρκοι επιδιώκουν 
να αποκτήσουν πλειοψηφία επί 
του εδάφους. Κάτι τέτοιο μπορεί 
να συμβεί έστω και μερικώς: 

Α) Με την παράνομη πώληση ελ-
ληνοκυπριακών περιουσιών σε ξένους 
και την προσδοκία της νομιμοποίησης 
με τη λύση. Όσο περισσότερες περι-
ουσίες πωληθούν, τόσο μεγαλύτερα 
είναι τα κέρδη για το ψευδοκράτος και 
μεγαλύτερο και οξύτερο το πρόβλημα 
για το εδαφικό και το περιουσιακό, 
ειδικώς όταν πλέον δεν θα σχετίζεται 
μόνο με Τούρκους, αλλά και με υπη-
κόους  άλλων τρίτων και δη χωρών 
της ΕΕ. Β) Με τη δημιουργία οικισμών 
για Τουρκοκύπριους και εποίκους 
και με την εκμετάλλευση τουριστικών 

περιοχών μέσω εταιρειών, στις οποίες 
εμπλέκονται Τουρκοκύπριοι, Τούρκοι 
και άλλοι πολίτες και εταιρείες τρίτων 
χωρών. 

Επί τη βάσει 22 με 24 κριτηρίων 
που έχουν συμφωνηθεί στις συ-
γκλίσεις στο περιουσιακό και με τη 
συζήτηση για να έχει ο υφιστάμενος 
χρήστης τον πρώτο λόγο σε κάποιες 
των περιπτώσεων, καθώς και με 
την αδυναμία εξεύρεσης δωρητών 
με επαρκή ποσά για τις αποζημιώ-
σεις, το εδαφικό και το περιουσιακό 
γίνονται ακόμη πιο δύσκολα ζητή-
ματα ως προς την επίλυσή τους. 
Εφόσον, μάλιστα, η Κυβέρνηση 
δεν λαμβάνει αποτρεπτικά μέτρα 
στη γραμμή της απόφασης Απο-

στολίδης Vs Όραμς, που αποτελεί 
μοντέλο για την έκδοση ενταλμάτων 
σε ανάλογες περιπτώσεις σε όλη 
την ΕΕ, το πρόβλημα γίνεται ακό-
μη χειρότερο. Και η Κυβέρνηση 
έχει ευθύνη, διότι επιτρέπει διά 
των ελλειμματικών της πολιτικών 
τη δημιουργία τετελεσμένων. 

Κεκτημένο και 
θέσεις αρχής

Εφόσον οι Τούρκοι συνεχίζουν να 
ενισχύουν την κατοχή και αξιώνουν 
αναγνώριση του ψευδοκράτους, γιατί 
ο Πρόεδρος -ως Ευρωπαϊστής που 
είναι- δεν προβάλλει ως θέσεις αρ-
χής το κεκτημένο. Δηλαδή: Α) Την 
αντιδήλωση της 21ης Σεπτεμβρίου, 

που καθορίζει ότι, για να προχω-
ρήσει η ενταξιακή διαδικασία της 
Τουρκίας στην ΕΕ,  θα πρέπει η 
Άγκυρα να αναγνωρίσει το ενιαίο 
κράτος της Κυπριακής Δημοκρατί-
ας, που εντάχθηκε στην Ένωση επί 
τη βάσει του Πρωτοκόλλου 10. Β) 
Την εφαρμογή του κεκτημένου 
στο βόρειο κατεχόμενο τμήμα της 
Κύπρου με την αναγνώριση της 
Κυπριακής Δημοκρατίας και την 
αλλαγή του Συντάγματος επί τη 
βάσει των διατάξεων εκείνων που 
θα βελτιώνουν και δεν θα διαλύ-
ουν το κράτος, αντικαθιστώντας το 
από άλλα δύο ή τρία! Ένα κεντρικό 
και άλλα δύο - ένα συνιστών, εάν 
είναι ομοσπονδία συνομοσπον-
διακού χαρακτήρα, και άλλα δυο 
χωριστά κρατίδια, εάν είναι καθαρή 
διχοτόμηση η συνομοσπονδία. Γ) 
Τον τερματισμό της κατοχής εδά-
φους της ΕΕ από την Τουρκία και 
την επιβολή στρατιωτικού εμπάργκο 
ενόσω υπάρχει τουρκικός στρατός 
στο νησί και απειλή. Δόξα τω Θεώ 
στοιχεία υπάρχουν για την κατοχή 
και την απειλή, που μπορούν να 
χρησιμοποιηθούν. Δ) Την καταγρα-
φή πληθυσμού από το Συμβούλιο 
της Ευρώπης σε συνεργασία με τον 
ΟΗΕ και την ΕΕ σε ολόκληρη την 
Κύπρο, για να διαπιστωθεί πόσοι 
είναι οι έποικοι. Ε) Σύνδεση του βέτο 
της Κυπριακής Δημοκρατίας για τα 
κονδύλια που η ΕΕ εγκρίνει στην 
Τουρκία για το προσφυγικό, μέχρι η 
Άγκυρα να εφαρμόσει τη Συμφωνία 
της Επανεισδοχής. 

Η άλλη πολιτική 
Για να υιοθετηθεί μια τέτοια πο-

λιτική θα πρέπει να αντικατασταθεί 
από την υφιστάμενη αποτυχημένη, 
η οποία επί 50 χρόνια μάς οδηγεί 
στην εμπέδωση της διχοτόμησης στη 
λογική διαφόρων ομοσπονδιακών 
και συνομοσπονδιακών διχοτομι-
κών αποχρώσεων. Πού τέτοια τύχη… 
παρότι η ελπίδα πεθαίνει τελευταία. 

Οι δορυφορικές 
φωτογραφίες που 
έχει δημοσιεύσει 
η «Σημερινή» στις 
20 Αυγούστου του 
2023. Σε αυτές 
αποτυπώνεται 
η αναβάθμιση 
του λιμανιού της 
Αμμοχώστου από 
το 2016. Είχε 
γίνει επέκταση και 
εκβάθυνση για να 
δέχεται το λιμάνι 
πολεμικά πλοία 
και να μπορούν 
να εκφορτώνονται 
βαρέα όπλα από 
άρματα μάχης ως 
αυτοκινούμενα 
πυροβόλα. Στις 29 
Δεκεμβρίου τουρ-
κικό αρματαγωγό 
εκφόρτωσε βαρέα 
οπλικά συστήματα. 

Τουρκικό αρματαγωγό εκφορτώνει βαρέα οπλικά συστήματα στο κατεχόμενο λιμάνι της Αμμοχώστου 
στις 29 Δεκεμβρίου του 2023, ενώ ο Πρόεδρος αναμένει ανυπόμονα την απεσταλμένη των Ην. Εθνών. 
Οι τουρκικές προθέσεις παραμένουν οι ίδιες. Διά της αύξησης της ισχύος του Αττίλα επιδιώκουν να μας 
έχουν τις κάννες των πυροβόλων στον κρόταφο. 
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Τροχαίες Ανθρωποκτονίες & Πρωτεύθυνο Κράτος   
ΛΑΖAΡΟΣ Α. ΜΑΥΡΟΣ

ΤΡΟΧΑΙΟ μεταξύ αεροπλά-
νων ήταν, κατ’ αυστηρή 
ακριβολογία, το δυστύχημα 

στο αεροδρόμιο Χανέντα του Τόκιο 
την Τρίτη, 2 Ιανουαρίου 2024, όπου 
ως εκ θαύματος επέζησαν, σώοι και 
αβλαβείς, οι 379 επιβαίνοντες (367 
επιβάτες και 12μελές πλήρωμα) του 
φλεγόμενου, μετά από σύγκρουση 
στον δίαυλο, Airbus A350-900 της 
πτήσης JAL516 των Ιαπωνικών 
Αερογραμμών. Δεν συνέβη στον 
αέρα, αλλά στο έδαφος. Στον δί-
αυλο, όπου μόλις προσγειώθηκε, 
συγκρούστηκε με ένα ελικοφόρο 
αεροσκάφος Bombardier Dash-
8 της ιαπωνικής Ακτοφυλακής, 
το οποίο βρέθηκε προφανώς σε 
λάθος σημείο του διαύλου, καθώς 
ετοιμαζόταν να απογειωθεί και από 
το εξαμελές πλήρωμα του οποίου 
επέζησε μόνο ο κυβερνήτης του.

- Ποιοι από τους κανόνες ασφα-
λείας της τροχαίας διαδρομής των 
αεροσκαφών στον δίαυλο παραβιά-
στηκαν εκείνες τις μοιραίες στιγμές, 
αποτελούν τα αναζητούμενα απ’ τη 
διερεύνηση αίτια της σύγκρουσης. 
Η οποία, πράγματι, ως εκ θαύματος, 
δεν κατέληξε σε τετραπλή εκατόμβη, 
386 νεκρών.

ΘΑΥΜΑΣΤΗ αναδείχθηκε στα 
κρίσιμα εκείνα δευτερόλεπτα με-
ταξύ ζωής και θανάτου, μεταξύ του 
πιθανότατου ολοκαυτώματος και 
της εκπληκτικής διάσωσης των 379 
ανθρώπων του ιαπωνικού Airbus, 
η 100% αποτελεσματική, «αυτό-
ματη» και σωτήρια επιχείρηση 
του πληρώματος.

- Πιλότοι και αεροσυνοδοί, 
οι οποίοι αποδείχθηκαν άρτια 
εκπαιδευμένοι, ψύχραιμοι και 
ικανότατοι στην πειθαρχημένη 
και χωρίς πανικό, τάχιστη και 
αβλαβή εγκατάλειψη του φλεγό-
μενου αεροσκάφους απ’ όλους 
τους επιβαίνοντες.

- Κάτω από τον καταιγισμό των 
εκτοξευομένων πυροσβεστικών 
αφρών, δεκάδων οχημάτων πυ-
ρόσβεσης των επίγειων δυνάμεων 
τάχιστης αντίδρασης του αεροδρο-
μίου, τα οποία έσπευσαν πάραυτα 
στον δίαυλο.

- Είναι βέβαιο ότι, από τούδε και 
εις το εξής, το θαυματουργικό αυτό 
επίτευγμα των πιλότων και των 
αεροσυνοδών της πτήσης JAL516 
των Ιαπωνικών Αερογραμμών, κα-
θώς και των επίγειων υπηρεσιών 
του αεροδρομίου, θα διδάσκεται 
επιμελώς ως υπόδειγμα πλέον 
στις αεροπορίες όλου του κόσμου.

- Πώς και πόσο εκπαιδεύο-
νταν, πόσο συχνά δοκιμάζονταν 
και πόσο αυστηρά αξιολογούνταν 
σε τακτικές ασκήσεις προσομοί-
ωσης, ώστε την κρίσιμη στιγμή 
να αποδειχθούν άξιοι, πρόθυμοι 
και ικανότατοι να επιτελέσουν τα 
σωτήρια καθήκοντά τους;

- Βέβαιο είναι επίσης ότι, ο εντο-
πισμός των αιτίων που προκάλε-
σαν την τροχαία σύγκρουση στον 
δίαυλο του επιβατηγού Airbus με 
το αεροσκάφος της Ακτοφυλακής, 
θα επιβάλει επιπρόσθετους, δρα-
κόντειας επιπλέον αυστηρότητας 
κανόνες στους χειριστές των πύρ-
γων ελέγχου που διευθύνουν, με 
τις εντολές και τις οδηγίες τους, 
τις απογειώσεις και τις προσγει-
ώσεις σε όλα τα αεροδρόμια. Για 
την εξάλειψη ακόμα μίας τρύπας 
«τυχαίου ατυχήματος», από την 
οποία ξετρυπώνει ανθρωποφάγος 
Χάροντας.

ΚΑΚΙΣΤΟΣ όμως τροχαίος 
οιωνός σημάδεψε την έλευση του 
νέου έτους και στην Κύπρο. Πριν το 
χάραμαν του φου της 1ης Ιανουαρίου 
2024, τετραπλή Τροχαία Ανθρωπο-
κτονία διαπράχθηκε στη Λεμεσό:

- Ο Τροχαίος Χάροντας, ο οποίος 
ενεδρεύει, διαρκώς αχόρταγα αιμο-
βόρος, μέσα στις κακουργηματικού 
χαρακτήρα αμέλειες, παραλείψεις, 
αδιαφορίες και απροσεξίες στην 
Οδική μας Ασφάλεια και μέσα στην 
αμπάλατη μανία μας να παραβιά-
ζουμε τους στοιχειώδεις κανόνες 
της Τροχαίας Πειθαρχίας, ξεκλή-
ρισε ακόμη μία οικογένεια.

- ΣΤΑ ΦΑΝΑΡΙΑ της τροχαίας, 
στη συμβολή των οδών Γιάννου 
Κρανιδιώτη και Αγίας Αναστασίας 
της Λεμεσού, η σφοδρή σύγκρουση 

δύο ιδιωτικών οχημάτων προκάλεσε 
την Τροχαία Ανθρωποκτονία των 
δύο αδελφών, Ευανθίας, 27χρ. και 
Νικόλα, 17χρ., του παππού τους,  
Νικόλα Ζαβρού, 73χρ. και της για-
γιάς τους, Ευανθίας, 74 ετών, από 
το χωριό Λιμνάτης. Προστέθηκαν 
στον φρικτό, μακρύ και ατελείωτο 
κατάλογο των θυμάτων του πιο θα-
νατηφόρου προβλήματος του τόπου.

ΠΡΩΤΕΥΘΥΝΟ στο καθήκον 
για την αέναη και αποτελεσματικό-
τερη αύξηση των μέτρων Οδικής 
Ασφάλειας, πρωτεύθυνο για την 
αυστηρότερη επιβολή της Τρο-
χαίας Πειθαρχίας σε όλους τους 
χρήστες των δρόμων, πρωτεύθυνο 
για την περισσότερη ασφάλεια του 
οδικού δικτύου και την επιτρεπτή 
καταλληλότητα των διακινούμενων 
οχημάτων, αρχηγικά πρωτεύθυνο 
δηλαδή για την ικανότερη αποτρο-

πή και απόκρουση του Τροχαίου 
Χάροντα, ήταν και θα είναι πάντοτε 
το κράτος. Με όλες τις συναρμόδιες 
υπηρεσίες του. Και επικεφαλής 
την έχουσα πάντοτε την πρώτη 
και την υπέρτατη ευθύνη (και 
εξουσία) εκάστοτε Κυβέρνηση, 
συν την εκάστοτε Βουλή.

ΑΜΦΟΤΕΡΕΣ αποδείχθηκαν 
διαχρονικά κατώτερες των περι-
στάσεων. Απρόθυμες, ανάξιες και 
ανίκανες στην έγκαιρη και αποτε-
λεσματική ανάληψη των ευθυνών 
τους και στην επιτέλεση, με την 

αναγκαία επάρκεια, σύνεση και 
αποφασιστικότητα, των καθηκόντων 
τους στην ανάπτυξη της Οδικής 
Ασφάλειας.

- «Τα ζώα μου αργά» είναι η 
επιεικέστερη έκφραση για τη δι-
αχρονική και κακουργηματικώς 
υπαίτια αμέλεια, την ολιγωρία και 
την ασύγγνωστη βραδυπορία και 
αναβλητικότητα που χαρακτηρί-
ζει τα πεπραγμένα και ιδίως τα 
μη πεπραγμένα των διαδοχικών 
κυβερνήσεων και κοινοβουλίων:

ΘΛΙΒΕΡΟ και αποτροπιαστικό 
παράδειγμα, η επί μία ολόκληρη 
δεκατετραετία (2007-2021) κατάρ-
γηση και εξαφάνιση του αποδε-
δειγμένα σωτήριου Συστήματος 
Φωτοεπισήμανσης με τις Κάμερες 
Τροχαίας, κινητές και ακίνητες, στο 
οδικό δίκτυο.

- Στους έντεκα μήνες που 
πρωτολειτούργησαν (όσες λίγες 
λειτούργησαν) το 2007, πέτυχαν 
μείωση κατά 52% των τροχαίων 
συγκρούσεων.

- Έχοντας πλήρη γνώση, από τις 
δικές του αρμόδιες υπηρεσίες το 
κράτος, για την τόσο αποτελεσματι-
κή συνεισφορά των Καμερών Τρο-
χαίας στη μείωση των θυμάτων του 
Τροχαίου Χάροντα κατά το 11μηνο 
του 2007, οι έκτοτε κυβερνήσεις 
του και οι νομοθετούντες, αμέλη-
σαν, παρέλειψαν, αδιαφόρησαν, δεν 
επέτρεψαν για 14 συναπτά έτη τη 
λειτουργία, την ανάπτυξη και την 
αναγκαία διεύρυνση αυτής της συ-
γκεκριμένης ασπίδας προστασίας 
της ζωής και της αρτιμέλειας των 
πολιτών απέναντι στην θανατηφόρα 
τροχαία απειλή.

- Το αποτρόπαιο μέγεθος των 
συνεπειών της κακουργηματικής 
αμέλειας, που ευλόγως τους κατα-
λογίζεται, δύναται εκ του προχείρου 
να υπολογισθεί στο 52% του συ-
νόλου των νεκρών και αναπήρων 
που προστέθηκαν στον μακάβριο 

κατάλογο του Τροχαίου Χάροντα 
της συγκεκριμένης 14ετίας. Και 
αυτό αποτελεί μικρό μόνο κλάσμα 
κατάδειξης του μεγέθους της δια-
χρονικής ευθύνης, καθώς η Οδική 
Ασφάλεια δεν εξαντλείται και δεν 
επιτυγχάνεται με μόνες τις Κάμερες 
Τροχαίας. Συνευθύνεται και η ανε-
παρκής αστυνόμευση. Η ελλιπής 
επιτήρηση και έγκαιρη βελτίωση 
της δομής και της κατάστασης των 
δρόμων. Ο λειψός έλεγχος της 
καταλληλότητας των οχημάτων. 
Η παραδειγματικά αποτρεπτική 
τιμωρία των παραβιάσεων. Η ανα-
ποφασιστικότητα σε όλα εκείνα τα 
μέτρα και τις δράσεις που είναι 
ικανά και απαραίτητα για να επι-
βάλλουν με άτεγκτη αυστηρότητα 
και να εμπεδώνουν αποτελεσματικά 
την Τροχαία Πειθαρχία μας.

Η ΕΝΑΡΞΗ επαναλειτουργίας 
από το 2021 του συστήματος με 
τις Κάμερες Τροχαίας, νοουμένου 
ότι αυτές θα επεκταθούν σε όλα 
τα ζωτικής (ζωής και αρτιμέλειας) 
σημασίας κρίσιμα σημεία του οδι-
κού δικτύου, αποτελεί επιτέλους 
ένα άλμα προς την ορθή κατεύ-
θυνση. Τα μέσα και οι τρόποι και 
το αναγκαίο προσωπικό για την 
επαρκή αστυνόμευση, είναι το μέγα 
ζητούμενο. Για να επιτευχθεί όχι 
μόνο η μείωση των Τροχαίων 
Ανθρωποκτονιών, αναπηριών 
και τραυματισμών, αλλά για να 
αντιμετωπιστεί και η ραγδαία 
επιδείνωση του κυκλοφοριακού 
προβλήματος συνολικότερα.

- Εκατοντάδες είναι καθημερινά 
οι μικρές, χωρίς σοβαρούς τραυ-
ματισμούς, συγκρούσεις οχημά-
των που καταταλαιπωρούν τους 
διακινούμενους πολίτες, αφού η 
επικρατούσα τροχαία απειθαρχία 
μας επιτρέπει διαρκώς την από-
σπαση της προσοχής μας από 
το οδήγημα προς τις οθόνες των 
κινητών μας τηλεφώνων. Οι ασφα-
λιστικές εταιρείες και τα συνεργεία 
επιδιόρθωσης τρακαρισμένων αυ-
τοκινήτων έχουν προφανώς τους 
αριθμούς για να καταδείξουν το 
μέγεθος του προβλήματος.

Η ΑΣΦΑΛΕΙΑ της ζωής και 
της αρτιμέλειας των ανθρώπων 
στο οδικό δίκτυο δεν επιτρέπεται 
να επαφίεται στην όποιου βαθμού 
υπαρκτή ή ανύπαρκτη οδική συ-
νείδηση του καθενός μας, αλλά 
επιβάλλεται καθηκόντως από τα 
αυστηρά μέτρα και τις δράσεις του 
πρωτεύθυνου για την ασφάλεια 
κράτους. Και αυτό πρέπει επιτέλους 
να το αντιληφθούν, να το κατανοή-
σουν και να το υλοποιήσουν όσοι 
εκλέγονται από τον λαό να κυβερ-
νούν και να νομοθετούν και όσοι 
διορίζονται στις συναρμόδιες ευ-
θύνες επιτέλεσης των καθηκόντων 
τους απέναντι στο πιο θανατηφόρο 
πρόβλημα του τόπου.

Η ασφάλεια της ζωής και της αρτιμέλει-
ας των ανθρώπων στο οδικό δίκτυο δεν 

επιτρέπεται να επαφίεται στην όποιου 
βαθμού υπαρκτή ή ανύπαρκτη οδική συ-
νείδηση του καθενός μας, αλλά επιβάλ-

λεται καθηκόντως από τα αυστηρά μέτρα 
και τις δράσεις του πρωτεύθυνου για την 

ασφάλεια κράτους 
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ΣΑΒΒΑΣ 
ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ

ΟΠρόεδρος της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, Ν. Χριστο-
δουλίδης, ανακοίνωσε (με 

συνέντευξη στον «Φιλελεύθερο», 
31/12/2023), ότι σύντομα θα 
προβεί σε ανασχηματισμό της 
κυβέρνησής του. Οι πολίτες διε-
ρωτώνται: Πώς είναι δυνατόν, ο 
«καλός καραβοκύρης», που θα 
ένωνε «ευρύτερες δυνάμεις» και 
θα έχτιζε «στέρεες συνεργασίες», να 
έπεσε τόσο έξω στους σχεδιασμούς 
του; Θυμούνται τι διαβεβαίωνε: 
«Άκουσα προσεκτικά τις αγωνίες, 
τις απόψεις, τις προσδοκίες σας. 
Αντιλήφθηκα ότι η κοινή συνιστα-
μένη είναι η αναζήτηση ελπίδας 
και προοπτικής για το μέλλον. 
∆εν θα κρύψω την αλήθεια. ∆εν 
θα πω μεγάλα λόγια». Κι όμως: 
Έδωσε φρούδες ελπίδες και είπε 
μεγάλα λόγια.

Ο επικείμενος ανασχηματι-
σμός είναι μια κραυγαλέα ομο-
λογία αποτυχίας του Προέδρου 
και της Κυβέρνησής του, διότι 
προεκλογικά υποσχέθηκε: «Η 
κυβέρνηση, που θα σχηματιστεί, 
θα περιλαμβάνει τους πιο ικανούς, 
ανεξάρτητα πολιτικής, ιδεολογικής 
και κοινωνικής προέλευσης. ∆εν 
αποκλείουμε κανέναν αλλά και 
δεν μπαίνουμε σε συνδιαλλαγές 
και μεθόδους άλλων εποχών. Το 
εννοώ! Οι ικανότεροι θα σχημα-
τίσουν την κυβερνητική ομάδα». 
Γιατί, λοιπόν, ο Ν. Χριστοδουλί-
δης θα ανασχηματίσει το κυβερ-
νητικό σχήμα και θα αποπέμψει 
υπουργούς, αφού είχε επιλέξει τους 
«ικανότερους» των τεχνοκρατών, 
χωρίς… συναλλαγές άλλων επο-
χών; Είναι εμφανές ότι, παρά τις 
προεκλογικές φανφάρες και την 
ενσυνείδητη πολιτική εξαπάτη-
ση των ψηφοφόρων, ο Κύπριος 
Πρόεδρος απέτυχε να σχηματίσει 
την κυβέρνηση που υποσχέθηκε.

Οι λόγοι είναι πολλοί. Πρώτον, 
ο Ν. Χριστοδουλίδης ήταν για εν-
νιά χρόνια Κυβ. Εκπρόσωπος και 
Υπουργός Εξωτερικών στη διακυ-
βέρνηση Αναστασιάδη. ∆ηλ. άλλος 
αποφάσιζε και χάραζε πολιτική και 
ο Χριστοδουλίδης την υπεράσπιζε 
και την προέβαλλε. ∆εύτερον, παρά 
τις διαβεβαιώσεις της γυναίκας του, 
Φιλίππας, ότι «ο Νίκος γνωρίζει 
καλά πώς δουλεύει ο ιδιωτικός το-
μέας, η ∆ημόσια Υπηρεσία, αλλά 
και η εκτελεστική εξουσία», ο ίδιος 
και η Κυβέρνησή του απέδειξαν 
ότι δεν γνωρίζουν ούτε πώς λει-
τουργεί η ∆ημ. Υπηρεσία ούτε η 
Κυβέρνηση. Η εκτίμηση της πλει-
οψηφίας των πολιτών και δη όσων 
τον ψήφισαν είναι ότι πρόκειται για 
Κυβέρνηση «ερασιτεχνών σχολι-
αρόπαιδων», που λειτουργούν ως 
κακόφωνη παιδική χορωδία. Τρίτον, 
ο Ν. Χριστοδουλίδης διαβεβαίω-
νε (3/2/2023): «Είμαι πανέτοιμος 

να αναλάβω τη διακυβέρνηση της 
χώρας ως ο επόμενος Πρόεδρος 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. Είμαι 
πανέτοιμος για την αντιμετώπιση 
των μεγάλων προκλήσεων αλλά και 
των σημαντικών προβλημάτων της 
καθημερινότητας. Είμαι πανέτοιμος 
για την προώθηση των συμφερό-
ντων της χώρας μας στην ΕΕ και στη 
∆ιεθνή Κοινότητα. Είμαι πανέτοιμος 
να εργασθώ για να κτίσουμε ΜΑΖΙ 
ένα μέλλον με ορίζοντα. Με ελπίδα 
και πραγματική προοπτική».

Εκείνη η… παν-ετοιμότητά του 
διαλύθηκε  ως τήκεται κηρός, από 
αλλεπάλληλες επιπολαιότητες, ευ-
νοιοκρατίες, διορισμούς ασχέτων 
και ημετέρων, κ.λπ. Προπάντων, 
ο Ν. Χριστοδουλίδης αυτοεξευτε-
λίστηκε και γελοιοποιήθηκε κατά 
τον σχηματισμό της Κυβέρνησής 
του. Τέταρτον, προεκλογικά και σε 
πολλές δηλώσεις και συνεντεύ-
ξεις του διαβεβαίωσε: «Η στήριξη 
των κομμάτων δεν ακολουθεί τις 
πρακτικές των προηγούμενων συ-
νεργασιών για την προεδρία της 
∆ημοκρατίας. ∆εν υπάρχουν 
ανταλλάγματα, ούτε και δεσμεύ-
σεις και σαφώς υπάρχουν και θα 
υπάρξουν διαφορετικές απόψεις 
και προσεγγίσεις, ίσως και διαφω-
νίες». Σε ποιους πουλούσε αυτά τα 
ανένδοτα και αλαζονικά; Σε πολίτες 
που είχαν απογοητευτεί από το 
κομματικό και πολιτικό σύστημα, 
τη διαφθορά και την αναξιοκρατία 
και πίστεψαν έναν νέο πολιτικό, 
που ευαγγελίστηκε, όχι ως «μεσσί-
ας», την αλλαγή και μια νέα πνοή 
στα πολιτικά πράγματα. Κυρίως 
πίστεψαν όσα διακήρυξε έντονα 
(«Σίγμα», 24/1/2023): 

«Οι αποφάσεις που αφορούν 
τα μέλη του Υπουργικού θα είναι 
καθαρά δικές μου επιλογές, όχι των 

κομμάτων που με στηρίζουν. Θα 
ακούσω εισηγήσεις αλλά οι απο-
φάσεις είναι δικές μου. Στηρίζουν 
το πολιτικό μου πρόγραμμα αυτοί 
που με στηρίζουν, έχουν κάνει υπέρ-
βαση και το αναγνωρίζω. Θα είμαι 
υπεύθυνος στο τέλος της μέρας για 
τις επιλογές του Υπουργικού μου». 
Τι έγινε στην πραγματικότητα; Άλλαι 
μεν αι βουλαί Χριστοδουλίδη και 
άλλα εκέλευσαν και επέβαλαν οι 
κομματικοί στυλοβάτες του – Ν. 
Παπαδόπουλος (∆ΗΚΟ), Μ. Σιζό-
πουλος (Ε∆ΕΚ) και Μ. Καρογιάν 

(∆ΗΠΑ). Το απόγευμα της ∆ευτέ-
ρας, 27 Φεβρουαρίου 2023, ο νέος 
Πρόεδρος ανακοίνωσε τη σύνθεση 
του Υπουργικού Συμβουλίου. ∆ΕΝ 
ήταν αυτό που υποσχέθηκε. ∆ΕΝ 
ήταν η Κυβέρνηση που θα ήθελε να 
συγκροτήσει. ∆ΕΝ διόρισε αυτούς 
που είχε αποφασίσει να διορίσει. 
Τα προηγούμενα 24ωρα είχαν 
προηγηθεί διαβουλεύσεις με τα 
κόμματα που στήριξαν τον Ν. 
Χριστοδουλίδη.

Η Κυριακή το βράδυ, 

26/2/2023, ήταν η κορύφωση των 
συναλλαγών. Οι τρεις κομματικοί 
ηγέτες ανέβηκαν στον λόφο του 
Προεδρικού, αποφάσισαν και ο 
νέος Πρόεδρος συγκατένευσε, διο-
ρίζοντας κομματικούς ή εκλεκτούς 
των, που εκείνοι επέβαλαν. Είναι 
γνωστό τηλεφώνημα σε υποψήφιο, 
που του δόθηκαν μόλις 15 λεπτά 
για να αποφασίσει αν θα δεχόταν 
υπουργική θέση, σε αντικατάστα-
ση άλλου υποψηφίου. Επρόκειτο 
για τον έσχατο εξευτελισμό του Ν. 
Χριστοδουλίδη, διότι άλλα είχε υπο-

σχεθεί και για άλλα διαβεβαίωνε 
προεκλογικά τους πολίτες. Στην 
πολιτική, ισχύει απαρέγκλιτος κα-
νόνας: «∆είξε μου την Κυβέρνησή 
σου να σου πω τι Πρόεδρος (ή 
Πρωθυπουργός) θα είσαι».

Ο νέος Πρόεδρος εμφανώς 
δεν είχε καταλάβει πως, το να εί-
σαι υπουργός και να ταξιδεύεις ή 
Κυβ. Εκπρόσωπος και να υπερα-
σπίζεσαι την πολιτική άλλου, είναι 
τελείως διαφορετικό από τη διακυ-
βέρνηση ενός τόπου. Ακόμα και 

σήμερα, ο Ν. Χριστοδουλίδης δίνει 
την εντύπωση, πρώτον, ότι ακόμα 
βρίσκεται σε προεκλογική περίοδο. 
∆εύτερον, κάθε μέρα διατρέχει απ’ 
άκρου εις άκρον την Κύπρο για 
να κόψει κορδέλες, να απευθύνει 
χαιρετισμούς, να μιλήσει σε μνη-
μόσυνα, να εγκαινιάσει συναυλί-
ες ή να βγάλει selfies με μαθητές. 
Τρίτον, είναι εμπεδωμένη, πλέον, 
η πεποίθηση των πολιτών ότι είναι 
Πρόεδρος του show, της επίδειξης, 
προπάντων και κυρίως της εικόνας! 
Ασχολείται επικοινωνιακά με το 
Κυπριακό. Εκλιπαρεί την ΕΕ και 
τον ΟΗΕ να διορίσουν ειδικό απε-
σταλμένο. Ψαλμωδεί καθημερινά 
την τουρκοδιζωνική λύση. Γλείφει 
τον Ερντογάν και τον εγκάθετό του 
στα κατεχόμενα για να επαναρχί-
σουν συνομιλίες… άγνωστο σε ποια 
βάση, αφού οι Τούρκοι εμμένουν 
σε λύση δύο κρατών.

Μετά από δέκα μήνες διακυ-
βέρνησης, ο Ν. Χριστοδουλίδης 
φαίνεται να αφουγκράζεται την 
κοινωνία Τώρα μόλις άρχισε να 
ακούει τι οι πολίτες λένε: «Κυ-
βέρνηση-αχταρμάς. Ακολουθεί 
πιστά την ολέθρια πολιτική Ανα-
στασιάδη. ∆εν έφερε την αλλαγή. 
Συνεχίζει την ανικανοκρατία και 
την αχρηστοκρατία. ∆εν κατάλα-
βε ακόμα τι σημαίνει Ερντογάν. 
Αντί κυρώσεων στην Τουρκία, 
είναι πανέτοιμος να ξεπαγώσει 
όλα τα κεφάλαια της ενταξιακής 
πορείας της και να αχρηστεύσει το 
βέτο της Κύπρου. Υπονομεύει την 
άμυνα». Οι πολίτες διερωτώνται: 
Ο Πρόεδρος γιατί αναμένει ότι οι 
κομματικοί υποστηρικτές του θα 
του επιτρέψουν να αποπέμψει τους 
«άριστους των αρίστων», που εκεί-
νοι του επέβαλαν; Θα καταπιούν 
τόσο εύκολα την αποτυχία του;

Ο Ν. Χριστοδουλίδης θα ανασχηματίσει τους «άριστους 
των αρίστων» που του επέβαλαν Καρογιάν–Σιζόπουλος! ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ

Είναι εµπεδωµένη, πλέον, η πεποίθηση 
των πολιτών ότι ο Ν. Χριστοδουλίδης 
είναι Πρόεδρος του show, της επίδει-

ξης, προπάντων και κυρίως της εικόνας! 
Ασχολείται επικοινωνιακά µε το Κυπρι-

ακό. Εκλιπαρεί την ΕΕ και τον ΟΗΕ να 
διορίσουν Ειδικό απεσταλµένο. Ψαλµωδεί 

καθηµερινά την τουρκοδιζωνική λύση. 
Γλείφει τον Ερντογάν και τον εγκάθετό 

του στα κατεχόµενα για να επαναρχί-
σουν συνοµιλίες… άγνωστο σε ποια βάση, 

αφού οι Τούρκοι εµµένουν σε λύση δύο 
κρατών
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Με τον καθιερωμένο χθεσινό 
Αγιασμό των Υδάτων εξαφανί-
στηκαν, σύμφωνα με τις παρα-
δόσεις του λαού μας, οι ανεπι-
θύμητοι Καλικάντζαροι, που για 
ένα δωδεκαήμερο σεργιάνιζαν 
στη Γη και βασάνιζαν τους αν-
θρώπους. Τι γίνεται όμως με 
τους... άλλους Καλικάντζαρους, 
οι οποίοι παρέμειναν με το έτσι 
θέλω στη μικρομεγαλονησίδα 
μας για να μας ταλαιπωρούν 
ολόχρονα; 

Και πρώτα-πρώτα, οι... Αττι-
λοκάντζαροι, που μαγαρίζουν 
την κατεχόμενη γη μας για 50ό 
χρόνο. Δυστυχώς, αυτοί οι απο-
κρουστικοί Καλικάντζαροι δεν 
φεύγουν ούτε με αγιασμούς, ούτε 
και αν τους ρίξουμε... ξεροτήανα 
και λουκάνικα πάνω στο δώμαν. 
Είναι αλήθεια ότι κατά τον μισόν 
αιώνα που έχει διαρρεύσει από 
την εισβολή, τους έχουμε ρίξει 
άφθονα ξεροτήανα και λουκά-
νικα, για να τους δελεάσουμε, 
τάχα. Αυτοί, όχι μόνο δεν έχουν 
ακολουθήσει αυτό που λέει η 
παράδοση, «να φάμεν τζιαι να 
φύουμεν», αλλά μένουν και 
καταβροχθίζουν, γιαβάς-για-
βάς, μαζί με τα ξεροτήανα, και 
τη «νεκρή ζώνη».

Ένα άλλο είδος Καλικαντζά-
ρων που μας παιδεύει είναι και 
οι.... Κορωνοϊοκάντζαροι. Νομί-
ζαμε ότι είχαμε απαλλαγεί από 
δαύτους με τον περσινό αγια-
σμό, αλλά δυστυχώς όχι μόνο 
δεν έφυγαν, αλλά το τελευταίο 
διάστημα έχουν εντείνει τις επι-
θέσεις τους, στέλνοντας δεκάδες 
ανθρώπους στα νοσοκομεία.

Ανάμεσά μας παραμένουν 
και οι... Διαφθοροκάντζαροι, ένα 
άπληστο και αχόρταγο είδος 
εγχώριων Καλικαντζάρων, οι 

οποίοι δεν περιορίστηκαν στα 
ξεροτήανα και τα λουκάνικα, 
αλλά κατασπάραξαν δισεκατομ-
μύρια ευρώ. Αυτοί ξέρουν να 
κρύβονται καλά και δεν μπορεί 
καμιά... αγιαστούρα να τους αγ-
γίξει, περιμένοντας την επόμενη 
ευκαιρία για να εμφανιστούν για 
να ξαναφάνε.

Κρυμμένοι βρίσκονται και 
επικίνδυνοι αλλοδαποί Τρομο-
κάντζαροι, οι οποίοι έρχονται από 
τα κατεχόμενα και σχεδιάζουν 
τρομοκρατικές ενέργειες στο 
έδαφος της Κυπριακής Δημο-
κρατίας.

Άλλη ομάδα απεχθών Καλι-
καντζάρων είναι οι... Χουλιγκά-
ντζαροι, οι οποίοι εμφανίζονται 
με κουκούλες και προκαλούν 
σοβαρά επεισόδια, θέτοντας, 
ενίοτε, σε κίνδυνο και ανθρώ-
πινες ζωές. Οι Χουλιγκάντζαροι 
μπορούν να εξαφανιστούν μόνο 
με σοβαρά και δραστικά μέτρα, 
όπως στην Ελλάδα, όπου έκλει-
σαν τα γήπεδα για οπαδούς, επί 
δύο ολόκληρους μήνες. 

Και, ασφαλώς, κατά τους έξι 
επόμενους μήνες, θα έχουμε και 
τους υποψήφιους... Δημαρχοκά-
ντζαρους και Ευρωκάντζαρους να 
ανεβαίνουν στα δώματά μας και 
να μας φωνάζουν: Τιτσίν-τιτσίν 
λουκάνικον, μασιαίριν μαυρο-
μάνικον, κομμάτιν ξεροτήανον, 
δώστε μας τζιαι την... ψήφον σας, 
να φάμεν τζιαι να... μείνουμεν!

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Σε παιχνίδι... ρωσικής ρουλέτας 
έχει βάλει τους Υπουργούς του ο 
Πρόεδρος, με την προαγγελία του 
ανασχηματισμού που έχει κάνει 
στη συνέντευξή του στον «Φιλε-
λεύθερο». Θέλοντας να διαψεύσει 
αυτό που λέγεται ότι θα περιμένει 
να συμπληρώσουν οι Υπουργοί 
θητεία 18 μηνών, για να δικαιούνται 
υπουργική σύνταξη, και μετά να 
κάνει ανασχηματισμό, τόνισε ότι ο 
ανασχηματισμός θα γίνει πριν από 
το 18μηνο. Ωραία. Από τη στιγμή, 
όμως, που ανακοίνωσε δημοσί-
ως την πρόθεσή του, πρέπει να 
προχωρήσει το συντομότερο στον 
ανασχηματισμό. Πολύ περισσότερο 
που ο ίδιος, στη συνέντευξή του, 
ξεκαθάρισε ότι, μετά από σχεδόν 
δέκα μήνες στη διακυβέρνηση του 
τόπου, έχει προσωπική άποψη για 
τον κάθε Υπουργό.

Διότι πρέπει να μπούμε και στη 
θέση των Υπουργών, που θα προ-
σπαθούν να ερμηνεύσουν ακόμα 
και τη... γλώσσα του σώματος του 
Προέδρου, για να μαντέψουν αν 
είναι υποψήφιοι για να κατέλθουν 
από τον Λόφο. Αν τους κοιτάζει, για 
παράδειγμα, με... περίεργο βλέμμα 
ή αν τους μιλά απότομα. Θα ζουν 
καθημερινά ένα δράμα. 

Το βασικό συμπέρασμα που 
εξάγεται από την εξαγγελία του 
Προέδρου είναι ότι θεωρεί πως η 

Κυβέρνησή του δεν αποδίδει αυτό 
που ο ίδιος ήθελε και ανέμενε. Αλ-
λιώς δεν θα προχωρούσε τόσο νωρίς 
σε ανασχηματισμό. Δεν είναι κακό 
να αναγνωρίζεις τα λάθη σου και 
να προσπαθείς να τα διορθώσεις. 
Έγκαιρα. Έστω και αν οι αντίπαλοί 
σου πιστεύουν ότι ο ανασχηματισμός 
είναι απόδειξη αποτυχίας.

Για να λέμε την αλήθεια, το 
πρώτο Υπουργικό Συμβούλιο 
του Νίκου Χριστοδουλίδη δεν 
ανταποκρινόταν στις προσδοκίες 
που είχαν δημιουργηθεί με την 
εκλογή του. Ωστόσο αυτό οφει-
λόταν σε μεγάλο βαθμό και στις 
παρεμβάσεις των κομμάτων που 
τον είχαν υποστηρίξει. Οι εμμονές 
κάποιων κομματαρχών υποχρέ-

ωσαν τον Πρόεδρο να βάλει νερό 
στο κρασί του, υπουργοποιώντας 
κάποιους που δεν ήταν στο σημει-
ωματάριό του. Έτσι συγκρούστηκε 
με τον... εαυτό του και τις δικές του 
προεκλογικές υποσχέσεις.

Εν πάση περιπτώσει, αυτό που 
έχει σημασία είναι, με τον αναμε-
νόμενο ανασχηματισμό, να παρου-
σιάσει στον λαό μιαν ισχυρότερη 
και αποτελεσματικότερη Κυβέρ-
νηση. Μακριά από οποιαδήποτε 
κομματική παρέμβαση ή μικρο-
ϋπολογισμό. Αναλαμβάνοντας, 
βεβαίως, και την αποκλειστική 
ευθύνη για τις επιλογές του και 
την εικόνα του νέου Υπουργικού 
Συμβουλίου. Ξεκάθαρα! 

ΜΠΟΞΕΡ

Οι... άλλοι Καλικάντζαροι 
έμειναν

«Εν θα με διατάξετε εσείς είνταμ 
πον’ να κάμνω. Ό,τι θέλω κάμνω»!

«Να σταματήσεις να φυτρώννεις 
τζιαμαί που δεν σε σπέρνουν»!

«Ρε, εσείς δεν μας αφήννετε να 
άψουμεν ακόμα τζι έναν τζιερίν, 
για να θωρούμεν τες υποθέσεις 
που κρατάτε στα σκοτεινά»!

«Τι έσιεις, ρε, μαζίν μας τζιαι 
συνέχεια προσβάλλεις μας τζιαι 
υποτιμάς μας; Το βάραθρόν σου 
εν έσιει πάτον»!

Οι κουβέντες αυτές θα μπορού-
σαν να είχαν ανταλλαγεί μεταξύ θα-
μώνων καφενέ που μάλλωσαν στο 
τάβλι ή την πιλόττα. Είναι, όμως, 
κουβέντες που ειπώθηκαν (στο πε-
ρίπου, και με δική μας ελεύθερη 
απόδοση στην κυπριακή διάλεκτο) 
μεταξύ δύο κορυφαίων θεσμών, 
της Ελεγκτικής και της Νομικής 
Υπηρεσίας, στο πλαίσιο ενός πολέ-
μου που ξεκίνησε πριν από μερικά 
χρόνια και συγκεκριμένα από την 
εποχή της ανάληψης της θέσης του 
Γενικού Εισαγγελέα από τον Υπουρ-
γό Δικαιοσύνης επί Κυβέρνησης 
Αναστασιάδη, Γιώργο Σαββίδη. Ο 
πόλεμος αυτός αναζωπυρώνεται 
κατά καιρούς, όπως το τελευταίο 
διάστημα, μετά τη δημοσίευση του 
πορίσματος της Ανεξάρτητης Αρχής 
κατά της Διαφθοράς, αναφορικά 
με τρεις καταγγελίες σε βάρος του 
Βοηθού Γενικού Εισαγγελέα, Σάββα 

Αγγελίδη, για διαφθορά, τις οποίες 
είχε διαβιβάσει στην Αρχή η Ελε-
γκτική Υπηρεσία, για διερεύνηση. 
Στο πόρισμα δεν διαπιστώνεται το 
ενδεχόμενο ύπαρξης αδικήματος 
διαφθοράς.

Η δημοσίευση του πορίσματος 
σηματοδότησε την έναρξη σφοδρών 
πυρών από τα δύο στρατόπεδα. 
Πρώτος άνοιξε πυρ ο Οδυσσέας, 
αναφέροντας ότι στην ουσία του 
πορίσματος επιβεβαιώνεται η 
ύπαρξη σύγκρουσης συμφέροντος 
για τον Βοηθό Γενικό Εισαγγελέα 
και η άμεση ανάγκη άρσης του 
ανέλεγκτου του Γενικού Εισαγγελέα.

Τα πυρά ανταπέδωσε ο Γιώργος 
Σαββίδης, ο οποίος επέκρινε τον 
Γενικό Ελεγκτή ότι για άλλη μια 
φορά εκφεύγει των συνταγματικών 
του αρμοδιοτήτων.

Εξάλλου και ο Βοηθός Γενικός 

Εισαγγελέας παραπονέθηκε ότι ο 
ίδιος υπέστη προσωπικό εξευτε-
λισμό από τις ενέργειες του Γενι-
κού Ελεγκτή και μίλησε και για 
«δολοφονία χαρακτήρα».

Από την πλευρά του ο Οδυσ-
σέας εκτόξευσε... πύραυλο με τη 
λέξη «Ντροπή» κατά του Βοηθού.

Είναι αναρίθμητες οι εκατέρω-
θεν βολές, κατά τα τρία τελευταία 
χρόνια, στο πλαίσιο του πολέμου 
των δύο πλευρών, ο οποίος είχε ως 
αποτέλεσμα τον σοβαρό τραυμα-
τισμό των θεσμών και δεν μπορεί 
να συνεχιστεί άλλο. Ίσως θα μπο-
ρούσε να ξεκαθαρίσει το τοπίο το 
Ανώτατο Δικαστήριο. Αλλά μέχρι 
τότε οι δύο πλευρές ας κηρύξουν... 
εκεχειρία. Δεν είναι, δα, και τόσο 
δύσκολη όσο μια εκεχειρία... Ισ-
ραήλ και Χαμάς!

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Γενικός εναντίον Γενικού, γενικώς

Το νέο Υπουργικό να είναι αποτελεσματικότερο Η ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Διασώστες συνεχίζουν να ψάχνουν για επιζώντες από τον φονικό σεισμό 
στην κεντρική Ιαπωνία, που ταρακούνησε τη χώρα την Πρωτοχρονιά.
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Κι αρχή κακός μας χρόνος! Όταν 
ξεκινά ο νέος χρόνος με μιαν ανεί-
πωτη τραγωδία στην άσφαλτο, τι 
άλλο να πεις; Τέσσερεις άνθρωποι 
βρέθηκαν ξαφνικά σε ένα αυτοκί-
νητο-φέρετρο, σε φώτα τροχαίας, 
στη Λεμεσό. Ο παππούς, η γιαγιά 
και τα δύο εγγόνια. Όταν ο Χάρος, 
επιβαίνων διπλοκάμπινου, περνώ-
ντας με κόκκινο, θέρισε και τους 
τέσσερεις. 

Πρώτη μέρα του νέου χρόνου 
και τέσσερεις νεκροί καταγράφο-
νται ήδη στον καινούργιο, φετινό 
κατάλογο των θυμάτων του Μολώχ 
της ασφάλτου. Ενώ στην εκπνοή 
του απελθόντος χρόνου προστέθη-
κε στον παλιό κατάλογο και ένας 
57χρονος στην Πάφο, που είχε 
τραυματιστεί κρίσιμα την ημέρα 
των Χριστουγέννων. 

Δυστυχώς, για μιαν ακόμη φορά, 
διαπιστώσαμε ότι ο Χάρος τρέχει 
πιο γρήγορα από την Αστυνομία. 
Η οποία, για να λέμε την αλήθεια, 
δεν μπορεί να βρίσκεται παντού 
και πάντα.

Η εγκληματική ανευθυνότη-
τα και ασυνειδησία εξακολουθεί 
να κυριαρχεί στους δρόμους μας. 
Όπως το να περνάς με κόκκινο 
και μάλιστα με μεγάλη ταχύτητα. 
Είναι τρομακτικοί οι αριθμοί όσων 
παραβιάζουν τον κόκκινο σηματο-
δότη. Μόνο μέσα στον Δεκέμβριο 
καταγράφηκαν 6.000 τέτοιες πα-

ραβιάσεις! Θα καταντήσουμε να 
σταματάμε και στο πράσινο, μήπως 
κάποιος ανεγκέφαλος περνά εκείνη 
τη στιγμή με κόκκινο. 

Την ίδια ώρα, μεθυσμένοι και 
χασισωμένοι οδηγοί, που αποτε-
λούν θανάσιμο κίνδυνο για τους 
άλλους οδηγούς, αλλά και τους 
εαυτούς τους, συνεχίζουν να κυ-
κλοφορούν εκεί έξω.

Απειλή στο οδικό δίκτυο απο-
τελούν και εκείνοι που οδηγούν 
και το μυαλό τους ταξιδεύει αλλού. 
Σύμφωνα με τα στοιχεία που δι-
αθέτει η Αστυνομία, ένα στα τρία 
θανατηφόρα δυστυχήματα πέρσι 
οφειλόταν στη χρήση κινητού.

Ανησυχητικό είναι και το γεγο-
νός ότι αυξάνεται και η εμπλοκή 
αλλοδαπών σε θανατηφόρες οδικές 

συγκρούσεις, όπως στην τραγωδία 
της Λεμεσού. 

Εν τω μεταξύ, ένας νέος κίνδυνος 
προέκυψε τελευταία στους δρόμους 
μας. Είναι η ανεξέλεγκτη διακίνηση 
πολλών με μηχανοκίνητα πατίνια. Και 
μάλιστα είδα αρκετούς να τα οδηγούν 
και να μιλούν ταυτόχρονα στο κινητό!

Γενικά, όλα εξαρτώνται από το 
πόσο υπεύθυνα οδηγεί κάποιος 
και πόσο συμμορφώνεται με τον 
κώδικα οδικής κυκλοφορίας.

Από τις τέσσερεις Ιανουαρίου 
έχει αρχίσει η ανανέωση των αδει-
ών κυκλοφορίας των αυτοκινή-
των. Νομίζω πως ήρθε η στιγμή 
να αρχίσουν να εκδίδονται άδειες 
κυκλοφορίας και για τους ίδιους 
τους οδηγούς!

ΜΠΟΞΕΡ

Ο άνομβρος καιρός, που φαί-
νεται να συνεχίζεται και στον νέο 
χρόνο, ξαναφέρνει μπροστά μας 
τη διαχρονική εφιαλτική πραγμα-
τικότητα. Ότι στην Κύπρο το νερό 
είναι εξαιρετικά σπάνιο αγαθό και 
θα πρέπει να το τζηεύκουμεν. Αυ-
τήν τη στιγμή η ποσότητα νερού 
στον μεγαλύτερο υδατοφράκτη 
μας, εκείνον του Κούρη, είναι 
στο 40%, ενώ πέρσι τέτοιαν εποχή 
ήταν στο 63%. Και αν οι επόμενοι 
μήνες δεν δώσουν ικανοποιητική 
βροχόπτωση, κάτι όχι ασυνήθιστο 
για την ξερονησίδα μας, ίσως να 
ξαναζήσουμε το μαρτύριο της 
σταγόνας περασμένων εποχών.

Και δεν είναι μόνο ο Υπουργός 
Γεωργίας, Πέτρος Ξενοφώντος, 
που μόλις ξυπνήσει κοιτάζει με 
αγωνία τον ουρανό και παρακαλεί 
τον Πανάγαθο να βρέξει, για να 
ανακουφίσει λίγο τους γεωργούς 
από τη μάστιγα της ανομβρίας. Εί-
ναι και ο Υπουργός Οικονομικών, 
Μάκης Κεραυνός. Ο οποίος βλέ-
πει εκατομμύρια ευρώ να κάνουν 
φτερά από τα δημόσια ταμεία και 
να καταλήγουν στις αφαλατώσεις 
για να μπορούμε να έχουμε λίγο 
νεράκι να πίνουμε. Όταν αδειά-
ζει ο υδατοφράκτης του Κούρη, 
αδειάζει και ο... χρηματοφράκτης 
του Μάκη. 

Αλλά επειδή των φρονίμων τα 
παιδιά πριν... διψάσουν παίρνουν 
μέτρα, καλά θα κάνει η κυβέρνηση 
να αρχίσει αμέσως μιαν εκστρα-
τεία προς τους πολίτες να εξοι-
κονομούν το νερό όσο μπορούν, 
διότι σε τελευταία ανάλυση αυτοί 
θα πληρώσουν την αφαλάτωση. 
Ρίχνω μερικές ιδέες για συνθή-
ματα προς τους καταναλωτές 
σε μια τέτοια καμπάνια: «Μην 
σπαταλάτε το νερό. Να θυμάστε 
ότι οι τιμές της αφαλάτωσης είναι 
πολύ... αλμυρές». «Καλύτερα να 
πείτε το νερό νεράκι, παρά το... 
ευρώ ευράκι». 

Αλλά και εμείς οι πολίτες 
μπορούμε να κάνουμε εξοικο-

νόμηση του νερού στον μέγιστο 
δυνατό βαθμό, αν προσέξουμε ο 
καθένας τον τρόπο με τον οποίο  
διαχειρίζεται το νερό στις καθη-
μερινές του συνήθειες. 

Η επίδειξη υδατικής συνείδησης 
πρέπει να είναι πάντα παρούσα είτε 
με ανομβρία είτε με πολυομβρία. 
Στο πίσω μέρος του μυαλού μας 
θα πρέπει να συντηρούμε μονίμως 
τις τρομακτικές εικόνες του παρελ-
θόντος, τότε που κουβαλούσαμε 
νερό... με τα τάνκερ από την Ελλά-
δα για να μην κορακιάσουμε από 
τη δίψα και ήμασταν η μοναδική 
χώρα της Ευρώπης όπου ένιωθες 
ένοχος επειδή... έκανες μπάνιο!

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Εξοικονόμηση νερού τώρα!

Τέσσερεις νεκροί ήδη στον κατάλογο 2024 ΜΟΥΡ ΜΟΥΡ...  ΜΕ ΤΟΝ ΣΤΑΎΡΟ ΣΙΔΕΡΑ  

Ο Μάντης που 
τη Σκάλα και 
ο «Άρχων»! 

Μπορεί να μην έχω τη 
φήμη του Κάλχαντα 
ή το προφητικό χά-

ρισμα του Νοστράδαμου. Σαν 
βέρος Σκαλιώτης, όμως, αλλο-
τρίοις πτεροίς αγάλλομαι. Τιμή 
μου και καμάρι μου που μπο-
ρώ και καυχιέμαι πως είμαι... 
«Μάντης» ! 

Τι κι αν δεν γεννήθηκα στον 
μαντομαχαλά του Αϊ-Γιάννη. Τι 
κι αν οι γονείς μου δεν γάνωναν 
ταψιά, καζάνια, κατσαρόλες και 
μπακίρια! Από τη στιγμή που 
γεννήθηκα στη Σκάλα... πάει, 
τελείωσε. Είμαι Μάντης! 

Και επειδή κάθε τέλος του 
χρόνου είθισται όλοι οι γκλα-
μουράτοι μαντευτάδες του 
πλανήτη να παρουσιάζουν τις 
προφητείες τους, έτσι κι εγώ 
σήμερα θα καταθέσω τη δική 
μου μαντεία. Προαναγγέλλοντας 
ένα κοσμογονικό γεγονός,  το 
οποίο τω όντι θα σας αφήσει... 
σύξυλους! 

Κάθεστε καλά;
UFO θα φέρει στη Γη έναν 

εξωγήινο, ο οποίος με τη δύναμη 
του μυαλού του θα ανατρέψει 
τον Αμερικανό πλανητάρχη, τον 
Πούτιν, τον Κιμ Γιονγκ Ουν, τον 
Γενικό Γραμματέα του Κομμου-
νιστικού Κόμματος της Κίνας, 
τον Ταγίπ Ερντογάν και τους 
υπόλοιπους αρχηγέτες της 
Γης, και χωρίς να χυθεί ούτε 
μία σταγόνα αίμα, θα πάρει στα 
χέρια του τον πλήρη έλεγχο του 
πλανήτη!

Ο extraterrestrial πλανητάρ-
χης θα παρουσιαστεί στο CNN 
και θα ανακοινώσει πως είναι 
ο... «Παντοκράτορας»...

Ο Πλάστης που δημιούργησε 
το ανθρώπινο είδος! 

Προφανώς βλέποντας το 
μαύρο μας το χάλι, ο «θεός» 
αποφάσισε να επιστρέψει και 
πάλι στη Γη για να «καινουργί-
σει» τη δημιουργία του. Δίνοντας 
τέλος στους πολέμους, τη φτώ-
χια, την πείνα, την προσφυγιά 
κι εξαρθρώνοντας το οργανω-
μένο έγκλημα, την πορνεία, τα 
ναρκωτικά και τις υπόλοιπες 
γάγγραινες που μαστίζουν την 
ανθρωπότητα.

Στην εξαγγελία του ειδική 
μνεία θα κάνει και στο κυπρι-
ακό ζήτημα. 

Θα υποσχεθεί πως θα διώξει 
τον τουρκικό στρατό και τους 
ξενόφερτους κουβαλητούς 
της μαντίλας. Οι πρόσφυγες 
θα επιστρέψουν «έσσω τους» 
και Ελληνοκύπριοι και Τουρκο-
κύπριοι θα ζήσουν ειρηνικά σε 
μια ελεύθερη κι επανενωμένη 
Κύπρο! 

Κι αφού διώξει τους Τουρ-
κομάνους κουρσάρους, στη 
συνέχεια ο «ET» θα καθαρίσει 
τον στάβλο του Αυγεία από την 
μπόχα και τη  δυσοσμία των 
κυπριακών Γουοτεργκέιτ. Τη 
διαφθορά, τον εκτραχηλισμό των 
ηθών, την κόπρο της διαπλοκής 
και το ντεκαντάνς της πολιτικής 
σκατίλας. Κυρίως, όμως, θα 
τιμωρήσει τους «κλέφτες που 
φοράνε κοστούμια Αρμάνι». 
Οι οποίοι,  προστατευόμενοι 
από την ασυλία της λαμογιάς, 
συνεχίζουν να μας κάνουν τους 
καμπόσους! 

Αναφέρομαι στους αιματο-
ρούφηδες τραπεζίτες, στους 
γδάρτες της Αλταμίρα, στους 
κομπογιαννίτες του χρηματι-
στηρίου, στους σφετεριστές των 
υπεραγορών - ονόματα δεν λέω 
- στους ταχυδακτυλουργούς της 
συνεργατικής τράπεζας, στους 
παπατζήδες των κόκκινων δι-
αβατηρίων... και βάλε!

Και εκεί που ο «θεός» πραγ-
ματοποιεί τις υποσχέσεις του, 
ο Αμερικάνος πλανητάρχης θα 
καλέσει στο Oval Office όλους 
τους αρχηγέτες που έβγαλε νοκ 
άουτ ο εξωγήινος. Μαζί θα κατα-
στρώσουν ένα σατανικό σχέδιο, 
που στόχο έχει... τη δολοφονία 
του «θεού»! 

Θα τα καταφέρουν οι νάρκισ-
σοι αρχηγέτες του πλανήτη να 
φάνε λάχανο τον «Παντοκρά-
τορα;» 

Την «προφητεία» μου αυτή 
θα την ανακοινώσω στο τέλος του 
χρόνου! Θεού θέλοντος βέβαια! 
Απλώς σας ενημερώνω πως την 
ιδέα του εξωγήινου πλανητάρχη 
την έχω «κλέψει» από το μιού-
ζικαλ «The Archon». Ιστορία, 
βιβλίο και στίχους τα έχει γρά-
ψει ο δικός σας. Τη μουσική ο 
Δώρος Γεωργιάδης. Το έργο 
ανέβηκε στο Civic Theatre του 
Johannesburg, το 1979! 

Αυτά για την ιστορία... 
Αν η προφητεία μου πραγμα-

τοποιηθεί... έχει καλώς. Θα γίνω 
διάσημος! Ποιος τη χάρη μου. 
Ίσως ο Δήμαρχος της Σκάλας, 
Ανδρέας Βύρας, μου δώσει το 
χρυσό κλειδί του μαντομαχα-
λά. Αν όχι, η ιστορία θα γράψει 
πως... «ο Σταύρος Σιδεράς είναι 
ο πιο αποτυχημένος Μάντης 
όλων των εποχών»!

«Όνος κιθαρίζειν πειρώμε-
νος...»

Μπορεί μ’ αυτά που γράφω 
να γελούν κι οι κότες μαζί μου. 
Δυστυχώς, όμως, όπως έχουν 
τα πράγματα... 

Μονάχα ένας εξωγήινος 
μπορεί να μας σώσει! 
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Τ
ο πόρισμα των ερευ-
νώντων λειτουργών, 
τους οποίους διόρι-
σε η Αρχή κατά της 
Διαφθοράς για τις 
τρεις καταγγελίες, 
που έστειλε πριν 

από οκτώ περίπου μήνες ο Γενι-
κός Ελεγκτής και αφορούσαν τον 
Βοηθό Γενικό Εισαγγελέα, Σάββα 
Αγγελίδη, αναβίωσε και θέριεψε 
τη διαμάχη που επικρατεί εδώ και 
καιρό μεταξύ Νομικής και Ελεγκτι-
κής Υπηρεσίας. Οι αξιωματούχοι 
των δύο λεγόμενων ανεξάρτητων 
θεσμών με τις συμπεριφορές τους 
εδώ και μερικά χρόνια οδηγούν 
τους πολίτες στην απαξίωση για το 
κράτος δικαίου και στην έλλειψη 
εμπιστοσύνης για την απόδοση 
δικαιοσύνης.

Στο πόρισμα επιβεβαιώνεται η 
ύπαρξη σύγκρουσης συμφέρο-
ντος, αλλά δεν υπάρχει επαρκής 
μαρτυρία για τη στοιχειοθέτηση 
του αδικήματος της διαφθοράς. 

Διαπιστώνονται, ωστόσο, ανη-
συχίες για το ανέλεγκτο του Γενι-
κού Εισαγγελέα και τις υπέρμετρες 
εξουσίες για αναστολή ποινικών 
διώξεων.

Σύμφωνα με την Ελεγκτική Υπη-
ρεσία, «έχει επιβεβαιωθεί πλέον 
από την Αρχή, ο Βοηθός Γενικός 
Εισαγγελέας ήταν στο πρόσφατο 
παρελθόν προσωπικά δικηγόρος 
σε πρόσωπο που κατηγορείτο για 
πολύ σοβαρό κακούργημα. Ο Βοη-
θός Γενικός Εισαγγελέας ανέστειλε 
την ποινική δίωξη του προσώπου 
αυτού επειδή, όπως ισχυρίστηκε, 
δεν είχε αντιληφθεί ότι επρόκειτο 
για τον πρώην πελάτη του».

Προσθέτει ότι «τα γεγονότα εύ-
λογα καταδεικνύουν τον μη σοβαρό 
και ουδόλως τεκμηριωμένο τρόπο 
με τον οποίο αποφασίζονται ανα-
στολές ποινικών διώξεων».

Μετά την ανακοίνωση του πο-
ρίσματος, ο Γ. Ελεγκτής δέχθηκε τα 
πυρά τόσο του Β.Γ. Εισαγγελέα, ο 
οποίος έκανε λόγο για προσπάθεια 
δολοφονίας χαρακτήρων, όσο και 
του Γ. Εισαγγελέα, με τον τελευταίο 
να επαναλαμβάνει παλαιότερες 
δηλώσεις του για υπέρβαση των 
αρμοδιοτήτων του Οδυσσέα Μι-
χαηλίδη καθώς και υπαινιγμούς 

για την παύση του. 
Η Ελεγκτική Υπηρεσία απάντησε 

πως κάτι τέτοιο θα είναι ποινικό 
αδίκημα. Οι τόνοι έπεσαν κατά την 
περίοδο των γιορτών, με το θέμα 
σιγοβράζει μέχρι την επόμενη 
έκρηξη. 

Σύμφωνα με το πόρισμα, οι κα-
ταγγελίες αφορούσαν τις περιπτώ-
σεις τριών φυσικών προσώπων, 
τα οποία αντιμετώπιζαν ποινικές 
υποθέσεις για τις οποίες ο Βοη-
θός Γενικός Εισαγγελέας, Σάββας 
Αγγελίδης, καταχώρισε αναστολή 
ποινικής δίωξης. 

Οι ισχυρισμοί οι οποίοι εμπε-
ριέχονται στις εν λόγω καταγγε-
λίες είναι ότι ο Βοηθός Γενικός 
Εισαγγελέας συνδεόταν φιλικά 
και επαγγελματικά με τους εν 
λόγω κατηγορουμένους, σε χρό-
νο πριν από τον διορισμό του ως 
Βοηθού Γενικού Εισαγγελέα και 
λόγω ασυμβίβαστου θα έπρεπε να 
είχε εξαιρεθεί από την εξέταση και 
λήψη απόφασης για τις υποθέσεις 
τους, εάν υπήρχαν αλλότρια κίνητρα 
για τη λήψη των συγκεκριμένων 
αποφάσεων για αναστολή ποινι-
κής δίωξης. 

Αναφορικά με τα γεγονότα της 
τρίτης καταγγελίας, είναι παραδεκτό 
ότι ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας 
είχε λάβει και υπογράψει την από-
φαση για αναστολή ποινικής δίωξης 
του κατηγορουμένου, τον οποίο είχε 
εκπροσωπήσει σε προγενέστερο 
χρόνο ως δικηγόρος σε άλλη ποι-
νική υπόθεση. Επί τούτου, η θέση 
του Βοηθού Γενικού Εισαγγελέα 
ήταν ότι, επειδή η εισήγηση για 
αναστολή ποινικής δίωξης είχε 
γίνει από συγκεκριμένο Τμήμα 
της Αστυνομίας, δεν συνέδεσε το 
εν λόγω πρόσωπο και όνομα με 

αυτό του πρώην πελάτη του.
Στην έκθεση για την τρίτη κα-

ταγγελία καταγράφεται η ανησυχία 
για τη μη ύπαρξη θεσμοθετημέ-
νης διαδικασίας για διαπίστωση 
περιπτώσεων σύγκρουσης συμ-
φέροντος.

Στο μεταξύ, ενώπιον της Αρχής 
εκκρεμούν άλλες τρεις καταγγε-
λίες που υπέβαλε η Ελεγκτική 
Υπηρεσία σε σχέση με αναστο-

λές ποινικών διώξεων. Η πρώτη 
αφορά ισχυρισμούς σε σχέση με 
τη συμπεριφορά του Βοηθού Γενι-
κού Εισαγγελέα για την υπόθεση 
του μαύρου βαν παράνομων πα-
ρακολουθήσεων και σχετίζονται 
και πάλι με θέματα σύγκρουσης 
συμφέροντος. Η δεύτερη άπτεται 
της διερεύνησης σοβαρής μορφής 
φορολογικών θεμάτων εταιρείας 
συμφερόντων προσώπων που 
ασκούν δημόσια επιρροή. Αυτή 
η υπόθεση είχε εντοπιστεί στο 
πλαίσιο ελέγχων για το Κυπρια-
κό Επενδυτικό Πρόγραμμα (ΚΕΠ). 
Η κατάληξη των χειρισμών ήταν 
να εμποδιστούν οι φορολογικές 
Αρχές από τον έλεγχο εταιρείας. 
Η ίδια εταιρεία ήταν αντικείμενο 
σοβαρών ευρημάτων και σε σχέ-
ση με το ΚΕΠ, τα οποία η Νομική 
Υπηρεσία δεν έκρινε αναγκαίο να 

διερευνήσει.
Όπως αναφέρει η ΕΥ, οι κατηγο-

ρούμενοι, οκτώ αρχικά, αιτήθηκαν 
από το δικαστήριο διακοπή της 
διαδικασίας και απαλλαγή τους. Τον 
Μάρτιο του 2021 το Δικαστήριο 
έκανε δεκτό το αίτημα των δύο, 
οι οποίοι είχαν καταδικαστεί πριν 
σε άλλη, παρόμοια υπόθεση, αλλά 
απέρριψε το αίτημα των άλλων έξι, 
τονίζοντας ότι «το συμφέρον της 
Δικαιοσύνης επιβάλλει τη συνέχιση 
και όχι τη διακοπή της παρούσας 
υπόθεσης».

Αμέσως μετά ο ένας εκ των έξι 
παραδέχθηκε ενοχή και του επι-
βλήθηκε ποινή. Τρεις μήνες μετά, 
τον Ιούνη του 2021, ο Βοηθός Γ.Ε. 
ανέστειλε την ποινική δίωξη των 
άλλων πέντε, ενεργώντας αντίθετα 
από τη βούληση του Δικαστηρί-
ου να εκδικάσει την υπόθεση. 
Σύμφωνα με την ΕΥ, ο αδελφός 
ενός εκ των πέντε είναι γνωστός 
δικηγόρος. 

Η Ελεγκτική Υπηρεσία σημει-
ώνει ότι τα πιο πάνω αναφέρονται, 
καθώς, στις 22.5.2023, μετά τη 
δημοσιοποίηση του γεγονότος, 
ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας  
είχε εκδώσει ανακοίνωση, στην 
οποία, εν είδει απειλής, έκανε 

αναφορά σε «εσκεμμένη προσπά-
θεια στοχοποίησης», «επικίνδυνη 
συμπεριφορά», «αυθαιρεσία και 
κακοπιστία», στα οποία πρέπει να 
«δοθεί ένα τέλος».

Από την πλευρά του ο Γενι-
κός Εισαγγελέας, μιλώντας στις 
7.9.2023 σε εκπομπή του ΡΙΚ, 
είχε απειλήσει ευθέως τον Γενικό 
Ελεγκτή, δηλώνοντας ότι θα εξε-
τάσει το ενδεχόμενο προσφυγής 
στο Ανώτατο Δικαστήριο για την 
παύση του, αν η Αρχή απορρίψει 
τις κατηγορίες για τον Βοηθό του.

Τυφλή δικαιοσύνη 
ή… αλλήθωρη

Αυτά ακούνε οι πολίτες και 
χάνουν πάσα ιδέα για το κράτος 
δικαίου. Αυτή η αποτύπωση της 
απαξίωσης εμφανίζεται σε διάφορες 
μετρήσεις γνώμης των πολιτών, 

με τελευταία μια έρευνα στα μέσα 
του 2023, η οποία σχολιάστηκε σε 
μια συζήτηση στο Πανεπιστήμιο 
Κύπρου.

Όσοι διάβασαν το πόρισμα δεν 
μπορεί να μη συγκρίνουν άλλες 
υποθέσεις, όπου κατηγορούμενοι 
διασύρονται και δεν καίγεται καρφί 
στους αξιωματούχους των ανεξάρ-
τητων θεσμών. Για παράδειγμα, 
στην υπόθεση πολιτογραφήσεων 
και του μονταρισμένου βίντεο του 
Αλ Τζαζίρα, ο πρώην Πρόεδρος 
της Βουλής Δημήτρης Συλλούρης 
και ο πρώην βουλευτής του ΑΚΕΛ 
Χριστάκης Τζιοβάννη για πάνω 
από τρία χρόνια στοχοποιούνται. 
Λοιδορούνται χυδαία και «δολο-
φονούνται» συστηματικά. 

Δεν βγήκαν όμως ούτε ο 
Συλλούρης μήτε ο Τζιοβάννης 
να υπερασπιστούν τους εαυτούς 
τους ή να προβούν σε απειλές. Τρία 
ολόκληρα χρόνια και κάτι μήνες 
αναμένουν στωικά την ετυμηγορία 
της δικαιοσύνης, η οποία καθυ-
στερεί, καθότι η δίκη προχωρεί 
με πιο αργούς ρυθμούς και από 
βηματισμό χελώνας. 

Οι κάθε επιτήδειοι για να κρύ-
ψουν τις δικές τους λαμογιές και 
τη φωλιά τους, που ζέχνει από 
ατασθαλίες, βρήκαν την ευκαιρία 
να τους επιτεθούν με ασύστολες 
κατηγορίες περί συμμορίας και 
διεφθαρμένων και ως τους κύ-
ριους ενόχους για τον διασυρμό 
της Κύπρου. 

Οι επικεφαλής της Γ. Εισαγγελίας 
αγνόησαν τον οχετό ύβρεων. Δεν 
έκαναν τα ελάχιστα, ως όφειλαν, για 
να αποτρέψουν τα λαϊκά δικαστήρια 
και τους τόνους λάσπης, προκειμένου 
να εξασφαλιστεί στους επιτιθέμενους 
δίκαιη δίκη. Ακόμα και μετά την 
προβολή του αμοντάριστου βίντεο 
του Αλ Τζαζίρα, το οποίο προέβαλε 
ο τηλεοπτικός σταθμός ΣΙΓΜΑ, δεν 
είχαν την ευαισθησία να προστατεύ-
σουν τους κατηγορούμενους, που 
είναι αθώοι μέχρι αποδείξεως του 
αντιθέτου. Καμιά αναφορά στις σκο-
πιμότητες του καταρινού καναλιού, 
που απεδείκνυαν το προφανές. Τον 
διασυρμό της Κύπρου και την απα-
ξίωση της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Υπέρμετρες ευαισθησίες για 
τους εαυτούς μας και απόλυτη 
παχυδερμία για όσους δεν έχουν 
εξουσίες να καταχραστούν, να υπε-
ρασπιστούν για να αποσείσουν τη 
λάσπη. Συλλούρης, Τζιοβάννης και 
άλλοι δεν χρησιμοποιούν μέσα για 
να δικαιωθούν, περιμένοντας πως 
η Δικαιοσύνη δεν θα αποδειχθεί 
τόσο αλλήθωρη. 

Τα περί δολοφονίας χαρακτήρων 
και ο συστηματικός διασυρμός
Αυτά ακούνε οι πολίτες και χάνουν πάσα ιδέα για το κράτος δικαίου

ΑΝΔΡΟΥΛΑ 
ΓΚΙΟΥΡΩΦ 

Οι αξιωματούχοι των δύο λεγόμενων ανε-
ξάρτητων θεσμών με τις συμπεριφορές τους 
εδώ και μερικά χρόνια οδηγούν τους πολίτες 

στην απαξίωση για το κράτος δικαίου και 
στην έλλειψη εμπιστοσύνης για την απόδοση 

δικαιοσύνης



∆ΙΑΦΗΜΙΣΗ07.01.2024 11

Σ
τον ελληνικό χώρο 
κυριαρχεί λανθα-
σμένα η αντίληψη 
ότι οι διεκδικήσεις 
της Τουρκίας περι-
ορίζονται στο Αιγαίο, 
την Κύπρο και την 

Ανατολική Μεσόγειο. Στο πλαίσιο 
όμως του νεο-οθωμανικού δόγματος, 
θα πρέπει να έχουμε στο μυαλό μας 
ότι η Ελλάδα βρίσκεται ουσιαστικά 
στο κέντρο των διεκδικήσεών της, 
που εκτείνονται ωστόσο στα Βαλ-
κάνια και φτάνουν μέχρι τη Βιέννη. 
Με μια πιο προσεκτική ματιά σε 
χάρτες της οθωμανικής περιόδου 
(ΕΙΚΟΝΑ), εύκολα αντιλαμβάνεται 
κανείς ότι στο μυαλό της Τουρκίας 
η περιοχή των Βαλκανίων αποτελεί 
«κατεχόμενα» και η επέκταση τής 
Ε.Ε. στην περιοχή εκλαμβάνεται ως 
καταπάτηση του ιστορικού, γι’ αυτήν, 
χώρου. Ουσιαστικά τα Βαλκάνια 
είναι ο δεύτερος μισός πνεύμονας 
της οθωμανικής αυτοκρατορίας, με 
την Ελλάδα στον άξονα και την 
ηπειρωτική Τουρκία στ’ ανατολικά. 

Η επίσηµη θέση του 
τουρκικού ΥΠΕΞ 

Έχει ιδιαίτερη σημασία ότι στην 
επίσημη ιστοσελίδα του τουρκι-
κού Υπουργείου Εξωτερικών 
αναφέρονται τα εξής: «Τα Βαλ-
κάνια αποτελούν προτεραιότητα 
για την Τουρκία όχι μόνο από 
πολιτική, οικονομική και γεω-
γραφική άποψη, αλλά και λόγω 
των ιστορικών, πολιτιστικών και 
ανθρώπινων δεσμών της με την 
περιοχή. Τα Βαλκάνια, ως η γεω-
γραφική σύνδεση της Τουρκίας 
με την υπόλοιπη Ευρώπη, έχουν 
μεγάλη σημασία με την ιδιαίτερη 
θέση που κατείχαν στην ιστορική 
διαδικασία που διαμόρφωσε το 
τουρκικό έθνος και τις μελλοντικές 
δυνατότητες που φέρει στο πλαίσιο 
της περιφερειακής ολοκλήρωσης 
και του ενταξιακού στόχου στην 
ΕΕ, που μοιραζόμαστε με όλες τις 
χώρες της περιοχής».

Στην ομιλία του στην τελετή 
έναρξης της διάσκεψης «Οθωμα-
νική κληρονομιά και οι βαλκανι-
κές μουσουλμανικές κοινότητες 
σήμερα», που πραγματοποιήθηκε 
στο Σεράγεβο τον Οκτώβριο του 
2000, ο πρώην Υπουργός Εξω-

τερικών της Τουρκίας και με-
τέπειτα Πρωθυπουργός, Αχμέτ 
Νταβούτογλου,  ισχυρίστηκε ότι 
μόνο κατά την οθωμανική εποχή 
τα Βαλκάνια είχαν κεντρικό ρόλο 
στην παγκόσμια πολιτική. Στο 
όραμά του, οι χώρες των Βαλκα-
νίων θα μπορούσαν να ξεφύγουν 
από το πεπρωμένο να βρεθούν 
στην περιφέρεια ή θύματα του 
γεωστρατηγικού ανταγωνισμού 
των μεγάλων δυνάμεων, αποκα-
θιστώντας την επιτυχία τους από 
την οθωμανική περίοδο.

Πολιτική και οικονοµική 
επιρροή

Η Τουρκία έχει αναδειχθεί σε 
παίκτη στα Βαλκάνια την τελευταία 
δεκαετία και η οικονομική και πολι-
τική της επιρροή έχει αυξηθεί από 
το τέλος των βαλκανικών πολέμων 
της δεκαετίας του 1990. Το έπραξε 
πρόσφατα και μέσω της «διπλω-
ματίας της μάσκας», όταν κατά τη 
διάρκεια της πανδημίας του κορω-
νοϊού ήταν από τις πρώτες χώρες 
που έστειλε υλικοτεχνική βοήθεια. 

Για τα κράτη της περιοχής, η 
Τουρκία είναι ένας ελκυστικός εταί-
ρος λόγω του οικονομικού δυναμικού 
της, των προγραμμάτων βοήθειας 
και της άμεσης υποστήριξης που 
προσφέρει στους φιλικούς προς 
την Τουρκία πολιτικούς παράγο-
ντες. Ωστόσο, η στρατηγική της για 
διατήρηση ευνοϊκών σχέσεων με 
όλες τις πλευρές αντιμετωπίζει αυ-
ξανόμενα εμπόδια. Ταυτόχρονα, οι 
τριβές στις σχέσεις της Τουρκίας με 
την Ουάσιγκτον, τις Βρυξέλλες και 
το Βερολίνο, και η προσέγγισή της 
με τη Μόσχα και οι προσπάθειες 
ανάπτυξης οικονομικής συνεργασίας 
με τη Σερβία ειδικότερα, οδήγησαν 
σε αύξηση του σκεπτικισμού για την 
Τουρκία από την πλευρά ορισμένων 

βαλκανικών κρατών. Έχουν υπονο-
μεύσει την αξιοπιστία της Άγκυρας 
ως χώρας που υποστηρίζει τις ευρω-
ατλαντικές φιλοδοξίες της περιοχής. Η 
αμφιλεγόμενη πολιτική της Άγκυρας 
έναντι της εισβολής της Ρωσίας στην 
Ουκρανία είναι μια ιδιαίτερη πηγή 
ανησυχίας, αποδυναμώνοντας την 
εμπιστοσύνη των παραδοσιακών 
συμμάχων της (Κόσοβο, Βόσνιοι 
Μουσουλμάνοι, Αλβανοί) που 
υποστήριξαν ομόφωνα τη ∆ύση 
και συμμετείχαν στις κυρώσεις 
που επέβαλε η ΕΕ. 

Παράλληλα με τις οικονομικές 
σχέσεις και τις σχέσεις ασφαλεί-
ας, η Τουρκία τρέφει επίσης την 
επιθυμία να είναι ο προστάτης-ά-
γιος-πάτρωνας των μουσουλμα-
νικών πληθυσμών των ∆υτικών 
Βαλκανίων. Από αυτήν την άποψη, 
ο Ερντογάν βρίσκει στην περιοχή 
το κύρος που δεν έχει αλλού στην 
Ευρώπη. Όμως, με εξαίρεση τους 
μειονοτικούς μουσουλμανικούς 
πληθυσμούς στη Βοσνία και σε 
μερικά άλλα μέρη, αυτή η επιρροή 
είναι πολύ περιορισμένη.

Ιστορικοί δεσµοί 
και µειονότητες 

Είναι αλήθεια ότι η Άγκυρα 
βλέπει τα Βαλκάνια ως μέρος της 
γεωγραφικής και συναισθηματικής 
ενδοχώρας της (hinderland): πολλοί 

πολίτες της Τουρκίας έχουν προ-
γόνους που ήρθαν στην Ανατολία 
κατά τη διάρκεια των βαλκανικών 
πολέμων στις αρχές του εικοστού 
αιώνα.

Η Οθωμανική Αυτοκρατορία 
ήταν σε μεγάλο βαθμό μια βαλκα-
νική αυτοκρατορία – όχι μόνο ως 
προς τον εδαφικό χώρο αλλά και 
ως προς τα υψηλόβαθμα στελέχη 
και τη γραφειοκρατία της, πολλά 
από τα μέλη της οποίας προέρχο-
νταν από οικογένειες με ρίζες στα 
Βαλκάνια. Τα κύματα μουσουλμανι-

κής μετανάστευσης στην Ανατολία 
ξεκίνησαν στα τέλη του δέκατου 
ένατου αιώνα και συνεχίστηκαν 
μέχρι τις πρώτες δεκαετίες της 
τουρκικής δημοκρατίας. Σημει-
ολογικά ο ιδρυτής της Τουρκίας, 
Μουσταφά Κεμάλ Ατατούρκ, και 
πολλά από τα κορυφαία στελέχη της 
ύστερης οθωμανικής και πρώιμης 
«δημοκρατικής» περιόδου, είχαν 
προγόνους από τα Βαλκάνια.

Μπορεί τα Βαλκάνια να κατέ-
χουν μια υπερμεγέθη θέση στην 
τουρκική εθνική φαντασία, ισχύει 
όμως και το αντίστροφο. Ο Σκε-
ντέρμπεης, ο εθνικός ήρωας της 
Αλβανίας, είναι διάσημος για την 
εξέγερσης κατά της Οθωμανικής 
Αυτοκρατορίας, του προκατόχου 
του σύγχρονου τουρκικού κράτους. 
Οι Σέρβοι μάρτυρες που πέθα-

ναν πολεμώντας τους Οθωμανούς 
στη Μάχη του Κοσσυφοπεδίου 
το 1389 -η οποία κατέληξε σε 
ήττα των Σέρβων- τιμώνται κάθε 
χρόνο στη Σερβία τη γιορτή του 
Βιντόβνταν.

Αναστήλωση 
οθωµανικών µνηµείων 

Η Τουρκική Υπηρεσία Συνεργα-
σίας και Συντονισμού (TIKA) δρα-
στηριοποιείται σε όλα τα Βαλκάνια 
και παρέχει δεκάδες εκατομμύρια 
ευρώ ετησίως για την αποκατά-
σταση δομών της οθωμανικής 
εποχής. Έχει εργαστεί σε πάνω 
από 80 τζαμιά, πύργους ρολογιού, 
τούρκικα λουτρά και γέφυρες στα 
Βαλκάνια, όπως το εμβληματικό 
τζαμί Ethem Bey των Τιράνων, το 
Τζαμί Σινάν Πασά του Πρίζρεν, και 
οθωμανικές κατασκευές μέσα στο 
Φρούριο του Βελιγραδίου.

Η ΕΕ εξακολουθεί να είναι πολύ 
μεγαλύτερος δωρητής από την 
Τουρκία στα ∆υτικά Βαλκάνια, 
αλλά οι τουρκικές άμεσες ξένες 
επενδύσεις (ΑΞΕ) στην περιοχή 
παραμένουν ουσιαστικός μο-
χλός οικονομικής ανάπτυξης. Η 
βαλκανική χερσόνησος είναι η 
βασική πύλη προς την Ευρώπη 
για το εμπόριο από την Ανατολία 
και η σταθερότητά της παραμένει 
μεγάλης σημασίας για την Τουρκία 
για λόγους τόσο ανθρωπιστικούς 
όσο και στρατηγικούς. Σε αυτό το 
πλαίσιο, η Ελλάδα οφείλει να κα-
τανοήσει ότι η επίθεση φιλίας της 
Άγκυρας αποσκοπεί στο να δια-
σφαλιστεί η σχετική ηρεμία στις 
διμερείς σχέσεις προκειμένου να 
μπορεί απρόσκοπτα η Τουρκία 
να διευρύνει την επιρροή της στα 
Βαλκάνια, όπου η Ελλάδα μπορεί 
και οφείλει να παίξει πρωταγωνι-
στικό ρόλο ως μέλος της Ε.Ε. 

Τα µεγάλα «κατεχόµενα» 
στο µυαλό της Τουρκίας 
Το µεγάλο παιχνίδι της νεο-οθωµανικής πολιτικής της Άγκυρας στα Βαλκάνια και η θέση της Ελλάδας 

Με µια πιο προσεκτική µατιά σε χάρτες της 
οθωµανικής περιόδου εύκολα αντιλαµβάνεται 
κανείς ότι στο µυαλό της Τουρκίας η περιοχή 

των Βαλκανίων αποτελεί «κατεχόµενα» και η 
επέκταση τής Ε.Ε.  στην περιοχή εκλαµβάνεται 

ως καταπάτηση του ιστορικού, γι’ αυτήν, χώρου

ΜΑΡΙΟΣ 
ΠΟΥΛΛΑ∆ΟΣ 
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Τ
ο σημερινό μου 
άρθρο είναι ένα συ-
νοπτικό συμπλήρω-
μα στο άρθρο μου 
στη «Σημερινή», 
24 Δεκεμβρίου 
2023, «Αιματηρά 

Χριστούγεννα 1963: Το πρώτο 
πραξικόπημα για διάλυση της ΚΔ 
για τα σχιζοφρενικά “δύο κράτη”».

Μετά λοιπόν την οδηγία, που 
έτρεξε να δώσει στις 31.12.1963 
ο Βρετανός τότε Πρωθυπουργός 
Sir Alec Douglas-Hume στον τότε 
Υπουργό Κοινοπολιτειακών Σχέσε-
ων Duncan Sandys -που βρέθηκε 
στην Κύπρο λόγω των εξελίξεων- 
(για να προσέχει τι λέει): «...Δεν 
έχουμε πρόθεση να χρησιμοποι-
ήσουμε τις δυνάμεις μας έστω και 
αν οι Τούρκοι εισβάλουν και δεν 
νομίζω ότι με το να μπλοφάρου-
με θα μας βοηθήσει...», θυμίζω τι 
ακολούθησε ταυτόχρονα τόσο εκ 
μέρους των Βρετανών όσο και των 
Τούρκων. 

Λονδίνο - Βρετανοί 
Δύο Constituent States:  

Την πρώτη επίσημη αναφο-
ρά του όρου Constituent State 
την βρίσκουμε να ξεκινά από το 
Φόρεϊν Όφις, ημερ. 3 Ιανουαρί-
ου 1964. Όταν μπήκε στα χαρτιά 
κατ’ εντολήν του τότε Permanent 
Under-Secretary στο Φόρεϊν 
Όφις, ο οποίος ζήτησε όπως ετοι-
μαστεί σχέδιο ανασύστασης της 
Κυπριακής Δημοκρατίας, σε δύο 
constituent states, ένα ελληνικό 
και ένα τουρκικό. Σχετική αναφορά 
σε 9σέλιδο Μεμοράντουμ, ημερ. 
3.1.1964, αντίγραφο του οποίου 
παρέθεσα όπως σήμερα, διαχρο-
νικά σε διάφορα άρθρα μου, και 
στις 27 Αυγούστου 2017 «Οι 
καταβολές της ρατσιστικής ΔΔΟ» 
(https://simerini.sigmalive.com/
article/2017/8/26/oi-kataboles-
tes-ratsistikes-ddo/). 

Ο χάρτης που δημοσιεύουμε 
παραπλεύρως  δημοσιεύθηκε 

στο βιβλίο του μ. Ελληνοκύπριου 
κομμουνιστή Εύδωρα Ιωαννίδη 
με το ψευδώνυμο Δώρος Άλα-
στος «Cyprus-What now?», που 
εκδόθηκε στο Λονδίνο το 1964. 
Ο συγγραφέας έγραψε πως η δι-
χοτόμηση και η ομοσπονδία με 
δύο χωριστά κράτη, με το 38% του 
κυπριακού εδάφους να δοθεί στους 
Tούρκους, συζητείτο έντονα για 
οκτώ χρόνια στο Λονδίνο (Φόρεϊν 
Όφις) 1956-1964. Την ομοσπον-
δία την αποκάλεσε συγκαλυμμένη 
διχοτόμηση. 

Προβάλλω αυτόν τον χάρτη και 
σε βιβλία μου και σε άρθρα μου 
γιατί αντικατοπτρίζει ΞΕΚΑΘΑ-
ΡΑ ΤΗ ΒΡΕΤΑΝΙΚΗ ΠΟΛΙΤΙΚΗ. 
Πρέπει να μελετάται από κάθε 
ερευνητή/ιστορικό/δημοσιογράφο 
και τον καθένα που ενδιαφέρεται 
για την αλήθεια, σε συνδυασμό α) 
με την έκθεση Δρος Νιχάτ Ερίμ 
1956, β) με το βρετανικό έγγρα-
φο για «δύο συνιστώντα κράτη» 
της 3ης Ιανουαρίου 1964, γ) τα 
σχέδια των Tουρκοκυπρίων για 
δύο ομόσπονδα κράτη τον Απρί-
λιο του 1964 και δ) τη γραμμή 
Αττίλα του 1974 μέχρι σήμερα. 
Τόσο με την απαίτηση του Ερσίν 
Τατάρ και της Άγκυρας για «δύο 
κράτη» όσο και τη συνεχιζόμενη 
βρετανική επιμονή για λύση Δικοι-
νοτικής, Διζωνικής Ομοσπονδίας 
με δικούς μας εθελοτυφλούντες 
συνοδοιπόρους…

Ο χάρτης αποτελεί μια ΙΣΤΟ-
ΡΙΚΗ ΠΑΡΑΚΑΤΑΘΗΚΗ από 
τον μ. Ιωαννίδη/Άλαστο, μιαν 
αδιαμφισβήτητη ιστορική επι-
βεβαίωση του βρετανο-τουρκι-
κού ρόλου στην τραγωδία της 
Κύπρου, που ξεκίνησε από το 
1955/56 μέχρι σήμερα. Είναι μια 
αποστομωτική, αδιαμφισβήτητη 
απάντηση στους διάφορους ξερό-
λες, ενσυνείδητους επιτήδειους 
ή άσχετους, που προσπαθούν να 
αλλάξουν την Ιστορία και τις ευ-
θύνες για ξένα συμφέροντα. Και 
όσους επικαλούνται ότι «φταίμε κι 
εμείς». Ή να τα ρίξουν όλα πάνω 
στους αφελείς Αμερικανούς, γιατί 
έτσι ενσυνείδητα ή ασυνείδητα 
προσφέρουν συγχωροχάρτι στους 
ηθικούς αυτουργούς Βρετανούς 
και Τούρκους…

Ο Εύδωρας Ιωαννίδης μετα-
νάστευσε στη Βρετανία το 1930 

«Και να εισβάλουν οι Τούρκοι, 
δεν έχουμε πρόθεση να 
χρησιμοποιήσουμε τις δυνάμεις μας» 

Βρετανός Πρωθυπουργός, 31.12.1963:

Την πρώτη επίσημη αναφορά του όρου Constituent State 
την βρίσκουμε να ξεκινά από το Φόρεϊν Όφις,  ημερ. 3 Ιανουαρίου 1964

ΦΑΝΟΥΛΑ ΑΡΓΥΡΟΥ,
Ερευνήτρια/
δημοσιογράφος 

Ο χάρτης αυτός, που δημοσιεύθηκε στην εφημερίδα «Σημερινή», στις 4.12.1983, βρέθηκε το 1967 σε 
εγκαταλελειμμένο τουρκικό σπίτι του χωριού Στρογγυλός, της επαρχίας Αμμοχώστου, και παραδόθηκε 
στις αρμόδιες Αρχές της Δημοκρατίας. Αυτός που δημοσιεύθηκε ήταν φωτοτυπία. 
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και έγινε μέλος του Βρετανικού 
Κομμουνιστικού Κόμματος το 1932.
Έγραψε πολλά βιβλία, δοκίμια, θε-
ατρικά έργα, αρθρογράφησε σε 
βρετανικές εφημερίδες και έκανε 
την αυτοκριτική του για τη συμ-
μετοχή του στο Κομμουνιστικό 
Κόμμα. Πέθανε το 1978. Ήταν 
αδελφός του Ιερόθεου Κυκκώτη, 
μιας άλλης σημαντικής μορφής 
της κυπριακής ομογένειας στην 
Αγγλία. Τα βρετανικά έγγραφα 
χρόνια αργότερα επιβεβαίωσαν 
τις έγκυρες πληροφορίες του Ε. 
Ιωαννίδη… Αιωνία του η μνήμη. 

Κύπρος - Τουρκία και 
Τουρκοκύπριοι 

Τουρκικές προτάσεις για Ομο-
σπονδία με 37% του εδάφους 
τουρκικό: 

Στις 13 Απριλίου 1964 ο 
Major-General W.H.A. Bishop 
(αναπληρωτής ‘Υπ. Αρμοστής 
στη Λευκωσία) πληροφόρησε το 
Λονδίνο ότι η τουρκοκυπριακή 
κοινότητα ετοίμαζε προτάσεις για 
τη δημιουργία μιας Ομόσπονδης 
Δημοκρατίας της Κύπρου αποτε-
λούμενης από δύο περιφερειακές 
κυβερνήσεις, μία ελληνοκυπριακή 
και μια τουρκοκυπριακή. Ο Bishop 
επέκρινε τις τουρκικές προτάσεις, 
αλλά την επομένη το Γραφείο 
Κοινοπολιτειακών Σχέσεων τον 
προειδοποίησε όπως περιορίσει 
τις δηλώσεις του προς τον Δρα 
Φαζίλ Κουτσιούκ στα σημεία των 
δηλώσεων του Βρετανού Υπουρ-
γού Εξωτερικών… 

«Οποιαδήποτε εισήγηση πως 
βλέπουμε με αντιπάθεια τις τουρ-
κοκυπριακές ιδέες που αναφέρατε, 
θα είναι αντίθετη με τη γραμμή που 
δημόσια πήρε ο Υπουργός Εξωτε-
ρικών και σχεδόν στα σίγουρα θα 
πυροδοτήσει σκληρές αντιδράσεις 
από την τουρκική κυβέρνηση, τις 
οποίες θα θέλαμε να αποφύγου-
με...», του έγραψαν. 

Στις 15 Ιουνίου 1964 ο Major 
General W. H. A. Bishop ενη-
μέρωνε το Λονδίνο και πάλι 
ότι «η τουρκική κοινοτική συ-
νέλευση εξέδωσε φυλλάδιο με 
τίτλο ‘‘Ομοσπονδία και κυπριακή 
Οικονομία’’, το οποίο καθορίζει 
το μερίδιο που ζητούν για ένα 
κράτος στη βόρεια Κύπρο,   με 
μια διαχωριστική γραμμή από τη 
Γιάλα μέχρι την Αμμόχωστο, που 
καλύπτει το 37% του εδάφους της 
Κύπρου και ισχυρίζονται ότι μπο-
ρούν να αποδείξουν πως μπορεί 
να είναι οικονομικά βιώσιμο. Το 
φυλλάδιο βέβαια ήταν γεμάτο από 
τις συνηθισμένες πολεμικές και 
συγχυσμένη σκέψη και περιείχε 
πολύ λίγες, αν όχι καθόλου, βά-
σιμες οικονομικές θέσεις υπέρ 
μιας ομοσπονδίας». Το 1974 
έκαναν πράξη το σχέδιό τους… 

Τις προτάσεις τους εκείνες οι 
Τουρκοκύπριοι έδωσαν τότε και 
στον μεσολαβητή του ΟΗΕ, Δρα 
Galo Plazα, ο οποίος το 1965 τις 
απέρριψε (Βιβλίο Φ.Α. «Από την 
Ένωση στην Κατοχή», Λευκω-
σία, 1995 - από την Έκθεση του 

Μεσολαβητού). 
Στις 9 Ιουνίου 1965, βρετανική 

πρεσβεία στην Ουάσιγκτον, προς 
Φόρεϊν Όφις : «... Οι Τούρκοι πά-
ντοτε το έκαναν ξεκάθαρο ότι η 
ομοσπονδία ήταν η λύση που 
προτιμούσαν...». 

Στις 12 Ιανουαρίου 1965 ο 
Τούρκος Πρωθυπουργός Ismet 

Inonu σε επιστολή του προς τον 
Βρετανό Πρωθυπουργό: 

«...Η υποστήριξη του Ηνωμένου 
Βασιλείου, των Ηνωμένων Πολι-
τειών και άλλων συμμάχων στις 
προτάσεις μας να κατορθώσουμε 
μια ομοσπονδία στην Κύπρο, θα 
βοηθήσει πολύ τις πιθανότητες 
σύντομης λύσης». 

Στις 2 Φεβρουαρίου 1965, 
σε μνημόνιο που ετοίμασε για 
τον Βρετανό Πρωθυπουργό το 
τμήμα Σχεδιασμού του Φόρεϊν 
Όφις : «Εκείνο που οι Τούρκοι 
ζητούν με την Ομοσπονδία είναι 
στην κυριολεξία ΔΙΧΟΤΟΜΗ-
ΣΗ... Η επιθυμία της τουρκικής 
κυβέρνησης για μια ομόσπον-
δη λύση (δηλαδή κυριολεκτι-
κά διχοτόμηση) αναμένεται να 
συνεχιστεί...». 

Μάρτιος 1965: «Η τουρκική 

κυβέρνηση ακόμα συνεχίζει να 
σκέφτεται για «ομοσπονδία» με 
γεωγραφικό διαχωρισμό των δύο 
κοινοτήτων…». 

Το 1966 οι Τουρκοκύπριοι, 
προωθώντας ξεχωριστό κράτος, 
ξεκίνησαν να εκδίδουν τα δικά τους 
ξεχωριστά «κυβερνητικά λαχεία». 
Παράλληλα απαγορευόταν στους 
Τουρκοκύπριους να αγοράζουν 
λαχεία της Κυπριακής Δημοκρατίας 
(εφημερίδα «Μάχη», 7 Απριλίου 
966 με φωτοαντίγραφο). 

Στις 14 Σεπτεμβρίου 1965 
το Φόρεϊν Όφις απάντη-
σε ως εξής στον τότε ‘Υπ. 

Αρμοστή, Sir David Hunt, ο 
οποίος ζήτησε από το Λονδίνο 
να προβεί σε αντιρρήσεις για 
λύση ομοσπονδίας εξηγώντας 
τις επιπτώσεις: «Η δυσκολία εί-
ναι πως ομοσπονδία είναι μια 
λέξη με πολλές ερμηνείες και, 
έχοντας υπόψη ότι η τουρκική 
κυβέρνηση συνεχίζει να την θε-
ωρεί ως την ιδανικότερη λύση 
για το κυπριακό πρόβλημα, οι 

κίνδυνοι να αμαυρώσουμε εμείς 
την ιδέα, όσο επιδέξια και να το 
κάνουμε, θα υπερτερούν των πλε-
ονεκτημάτων. Εκτός τούτου, οι 
περισσότερες ομοσπονδίες ανά 
τον κόσμο, οι οποίες σήμερα ή 
στο πρόσφατο παρελθόν αντιμε-
τωπίζουν προβλήματα, είναι δικά 
μας δημιουργήματα…». (Πηγές – 
Επιπλέον βιβλία Φ.Α. « Διζωνική 
vs Δημοκρατία», Λεμεσός 2019 
και «TOP SECRET», Θεσσαλο-
νίκη, 2004, με έγγραφα από το 
Βρετανικό Εθνικό Αρχείο).  

Ομολογία - Βρετανικά δημιουργήματα! 

Η διχοτόμηση και ομοσπονδία με δύο χωρι-
στά κράτη, με το 38% του κυπριακού εδά-
φους να δοθεί στους Tούρκους, συζητείτο 

έντονα για οκτώ χρόνια στο Λονδίνο (Φόρεϊν 
Όφις), 1956-1964

Η αναφορά σε δύο “Constituent States” στο Memorandum,  3.1.1964. 

Ο στόχος των Τουρκοκυπρίων 1964 ως ΤΟΥΡΚΟΚΥΠΡΙΑΚΗ ΠΡΟΤΑΣΗ ΓΙΑ ΜΙΑ ΟΜΟΣΠΟΝΔΗ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ ΤΗΣ ΚΥΠΡΟΥ, όπου αναφέρονται «Νότιο Κρά-
τος» και «Βόρειο Κράτος». 

Η οδηγία του Βρετανού Πρωθυπουργού προς τον Υπουργό Κοινοπο-
λιτειακών Σχέσεων «να προσέχει τι λέει», γιατί «δεν είχαν πρόθεση να 
χρησιμοποιήσουν τις δυνάμεις τους, έστω και αν η Τουρκία εισέβαλλε». 
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Ο Δεκέμβρης 
του 1912 κι 
ο Γενάρης 
του 1913 ήταν 
για το Ελληνι-
κό Πολεμικό 
Ναυτικό μή-

νες ηρωισμού και δόξας. Στα 
γαλανά νερά του Αιγαίου ξανα-
ζωντάνεψαν οι Σαλαμίνες και τα 
τρόπαια Εικοσιένα. Τα ελληνικά 
νησιά του Αιγαίου απελευθερώ-
νονταν το ένα μετά το άλλο και σε 
δυο αναμετρήσεις του Ελληνικού 
με τον τουρκικό Στόλο οι απόγο-
νοι του Θεμιστοκλή, του Μιαού-
λη, του Κανάρη και των θρυλικών 
μπουρλοτιέρηδων κόσμησαν με 
νέα διαμάντια το στέμμα της άφθαρ-
της Ελληνικής Δόξας. Η επίσημη 
κήρυξη του Βαλκανικού Πολέμου 
είχε μεταβιβαστεί στον Ελληνικό 
Στόλο από την 3η νυκτερινή ώρα 
της 5ης Οκτωβρίου 1912. Ενώ ο 
Ελληνικός Στρατός με αρχιστράτηγο 
το Διάδοχο Κωνσταντίνο ήταν έτοι-
μος να εξορμήσει προς τον θρίαμβο 
και τη δόξα, απελευθερώνοντας 
σκλαβωμένα ελληνικά εδάφη, ο 
Ελληνικός Στόλος ετοιμαζόταν για 
νέα τρόπαια στα γαλανά νερά του 
Αιγαίου. Από εκείνη τη στιγμή εί-
χαν αποπλεύσει από τον Φαλη-
ρικό Όρμο όλα τα αντιτορπιλικά, 
που συγκροτούσαν τον ελαφρό 
στολίσκο, και το ανεφοδιαστικό 
«Κανάρης». 

 Μέσα στον Φαληρικό Όρμο 
είχαν παραμείνει μόνο τα θωρηκτά 
«Αβέρωφ», «Σπέτσαι», «Ύδρα» και 
«Ψαρά» και τα τορπιλοβόλα «11» 
και «15», έτοιμα κι αυτά να απο-
πλεύσουν μόλις θα περατωνόταν η 
επιθεώρησή τους από τον βασιλέα 
Γεώργιο. «Ο φωτεινός ήλιος της 
μεγάλης εκείνης ημέρας διά τον 
Ελληνισμόν», γράφει ο Επαμει-
νώνδας Μπαμπούρης, «εύρισκε 
τους κυβερνήτας και τα επιτελεία 
των πολεμικών μας σκαφών πα-
ρατεταγμένους εις την πρύμνην 
του θωρηκτού ‘‘Αβέρωφ’’ και τα 

πληρώματα των άλλων πολεμικών 
εις τα καταστρώματα των πλοίων 
των, εν αναμονή της ελεύσεως του 
Βασιλέως και της Κυβερνήσεως…». 

Στις 10.30 διάτορες κραυγές 
και χειροκροτήματα διέσχισαν την 
παραλία μόλις φάνηκε η ατμάκατος 
που μετέφερε από την εξέδρα της 
ακτής στη ναυαρχίδα τον Πρωθυ-
πουργό Ελευθέριο Βενιζέλο, τον 
Υπουργό Ναυτικών Νικόλαο 
Στράτο, τον αρχηγό της ναυτικής 
αποστολής, ναύαρχο Τόφνελ και 
τον Αρχηγό του ΓΕΝ,  αντιπλοίαρχο 
Ματθαιόπουλο. Ο Πρωθυπουργός 
κι ο Υπουργός των Ναυτικών, αφού 
χαιρέτισαν τον Αρχηγό του Στόλου, 
που τους ανέμενε στην κορυφή 
της κλίμακας, τον κυβερνήτη του 
σκάφους, αντιπλοίαρχο Σοφοκλή 
Δούσμανη, τους παραταγμένους 
κυβερνήτες των πολεμικών σκαφών 
και τους λοιπούς αξιωματικούς, 
κατευθύνθηκαν στην πρύμνη, 
όπου εψάλη δέηση υπέρ της ευ-

όδωσης του ιερού αγώνα και της 
νίκης των Ελληνικών Όπλων. Στη 
συνέχεια ο Υπουργός Ναυτικών 
διάβασε την ακόλουθη ιστορική 
ημερήσια διαταγή: 

«Εν Αθήναις τη 5η Οκτωβρί-
ου 1912, προς τους αρχηγούς, τα 
επιτελεία και τα πληρώματα του 
Στόλου του Αιγαίου και της Μοίρας 
του Αμβρακικού

Αρχηγέ, Αξιωματικοί
Εκηρύχθη σήμερον ο πόλεμος 

κατά της Τουρκίας. Η πατρίς καλεί 
υμάς εις το καθήκον.

Υπουργός ναυτικών
Ν. ΣΤΡΑΤΟΣ».

Αμέσως μετά, κάτω από πα-
ρατεταμένα χειροκροτήματα και 
ουρανομήκεις ζητωκραυγές ο 
Υπουργός των Ναυτικών πλησίαζε 
τον Αρχηγό του Παύλο Κουντου-
ριώτη και του έδωσε γραπτώς την 
προαγωγή του σε υποναύαρχο. 

Στη συνέχεια ο Νικόλαος Στρά-
τος προσφώνησε τα επιτελεία 
και τα πληρώματα από τα πλοία 
και ζήτησε να επιβάλουν ανά το 
Αιγαίο την κυριαρχία της Ελληνι-
κής Σημαίας. Να επιτεθούν κατά 
του εχθρού, διότι μόνο η επίθεση 
οξύνει τον νουν και χαλυβδώνει 
τον ενθουσιασμόν. «Καλείσθε», 
τους τόνισε, «να παρακωλύσητε 
τον εφοδιασμόν του εχθρού και 
να παραλύσητε την συμπλήρωσιν 
της κινητοποιήσεώς του, ασφαλί-
ζοντες ούτω την οριστικήν ημών 
και των συμμάχων οριστικήν νί-
κην… Ο Θεός ευλογεί τους αγώ-
νας υμών. Η Πατρίς εμπιστεύεται 
εις τον στόλον της την τιμήν της 
Σημαίας της, την ασφάλειαν της 
οριστικής νίκης της, την τελικήν 
πλήρωσιν των απ’ αιώνων ονεί-
ρων της Ελληνικής Φυλής. Ζήτω 
το Έθνος, ζήτω ο βασιλεύς, ζήτω 
το Ελληνικόν Ναυτικόν».

 Μετά την προσφώνηση του 

καταχειροκροτούμενου Υπουργού 
των Ναυτικών, ο Πρωθυπουργός 
Βενιζέλος προχώρησε μπροστά 
και κατασυγκινημένος είπε μεταξύ 
άλλων: «Μετανοώ διότι αυτήν την 
στιγμήν το στάδιό μου με έφερε να 
είμαι ο Αρχηγός της Πολιτείας, αντί 
να είμαι εις εξ υμών, οτιδήποτε είτε 
αξιωματικός είτε υπαξιωματικός ή 
και ναύτης απλούς ακόμη. Ναι, σας 
βεβαιώ ότι ζηλεύω όλων σας την 
θέσιν και των απλών ακόμη ναυτών, 
διότι σας εμπιστεύεται σήμερον 
με πάσαν αισιοδοξίαν η Πατρίς 
τας τύχας αυτής. Κατερχόμεθα εις 
τον αγώνα πλήρεις εμπιστοσύνης 
κατά ξηράν, ως εκ των συμμαχιών 
μας, αλλά με την ιδίαν πεποίθησιν 
κατά θάλασσσαν, της οποίας τον 
αγώνα η συμμαχία εμπιστεύεται 
εις ημάς. Είμεθα οι πάντες πλήρεις 
αισιοδοξίας, όχι μόνον διά το άρι-
στον υλικόν, αλλά προπαντός διά το 
γενναίον φρόνημα όλων ημών. Η 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ
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Η Ναυμαχία
της Έλλης 
Η νίκη του Ελληνικού Στόλου, 
υπό τον Ναύαρχο Παύλο Κουντουριώτη

Ο Ναύαρχος Κουντουριώτης εκ λαϊκής λιθογραφίας της εποχής των Βαλ-
κανικών Πολέμων. Κάτωθι αυτού υπάρχει το ακόλουθο εξάστιχο: «Μιαούλη, 
δεν απέθανες, δεν χάθηκες, Κανάρη./ Και συ μ’ αυτούς δεν έφυγες, Θεέ του 
Ολύμπου Άρη. /Οι κεραυνοί του στόλου μας, του Αιγαίου μας το κύμα/ και της 
αρμάδας το υγρό και ματωμένο μνήμα,/ όλα μαζί βροντοφωνούν πως ξαναζείτε 
πάλι/ στου Κουντουριώτη την ψυχή, την  τουρκοπνίχτρα αγκάλη». Έγχρωμη 
εικόνα από το Μουσείο της Ιστορικής και Εθνολογικής Εταιρείας.
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πατρίς αξιοί από ημάς, όχι απλώς 
να αποθάνετε υπέρ αυτής. Αυτό θα 
ήτο το ολιγώτερον. Αξιοί να νική-
σετε και διά τούτο έκαστος εξ υμών 
και θνήσκων ακόμη, μίαν σκέψιν 
πρέπει να έχει, πώς να εντείνει τας 
δυνάμεις του μέχρι της τελευταίας 
πνοής, όπως οι εναπομείναντες 
νικήσουν. Και θα νικήσετε. Είμαι 
υπερβέβαιος». 

Δεν πρόλαβε να τελειώσει την 
τελευταία φράση του ο Βενιζέλος 
και οι κρότοι των τηλεβόλων του 
«Αβέρωφ» ανήγγελλαν την άφι-
ξη της ακάτου του βασιλέα. Τον 
υποδέχθηκαν ο Ναύαρχος και ο 
κυβερνήτης του θωρηκτού. Μετά 
προχώρησε προς τους παραταγ-
μένους αξιωματικούς, προς τους 
οποίους απηύθυνε σύντομον 
χαιρετισμό: «Ήλθον να σας απο-
χαιρετήσω και να σας ευχηθώ! 
Έχω πλήρη πεποίθησιν ότι πά-
ντες, από του πρώτου μέχρι του 
τελευταίου, θέλητε εκπληρώση 
το εις την πατρίδα καθήκον μετά 
προθυμίας και αφοσιώσεως. Σεις 
θα έχετε την τιμήν να προσθέσετε 
και ετέρας σελίδας δόξης εις την 
ιστορίαν του Ναυτικού της. Αι 
ευχαί ολοκλήρου του λαού και 
αι δικαί μου σας συνοδεύουν. Ο 
θεός είναι μαζί της». Η μουσική 
επαιάνισε τον Εθνικό Ύμνο και 
ο βασιλιάς αναφώνησε: Ζήτω το 
Ελληνικό ναυτικό, Ζήτω το Έθνος. 
Νέες ουρανομήκεις ζητωκραυγές 
και παρατεταμένα χειροκροτήματα 

κάλυψαν τον χαιρετισμό του βασι-
λιά, ο οποίος αποχώρησε με την 
ατμάκατο. 

 Τις πρώτες μεταμεσημβρινές 
ώρες ο Στόλος σήκωσε τις άγκυ-
ρες και με το «Αβέρωφ» μπροστά 
ανοίχθηκε στη Θάλασσα. Τραβούσε 
προς τον θρίαμβο και τη δόξα, απε-
λευθερώνοντας το ένα μετά το άλλο 
τα μέχρι τότε σκλαβωμένα νησιά 
του Αιγαίου. Και το πρωί της άλλης 
μέρας, 6ης Οκτώβρη, βρήκε τον 
Στόλο να πλέει ακάθεκτος προς τη 
Λήμνο, την οποία κατέλαβε στις 8 
Οκτωβρίου και την κατέστησε ως 

προκεχωρημένη βάση και ορμη-
τήριό του. Είχε κατά νουν ο Ναύαρ-
χος Κουντουριώτης, σε περίπτωση 
απόπειρας καθόδου του τουρκικού 
στόλου στο Αιγαίο, να του κλείσει 
την είσοδο των Στενών και να τον 
μποτιλιάρει στο ορμητήριό του, τον 
ναύσταθμο του Ναγαρά. Από το 
λιμάνι του Μούδρου εξορμούσαν 
τα πλοία του Ελληνικού Στόλου 
για να ελέγχουν τα Στενά και να 
απελευθερώνουν τα σκλαβωμένα 

νησιά. Στις 17 Οκτωβρίου ο Στόλος 
διαιρέθηκε σε τρεις μοίρες και άρ-
χισε η απελευθέρωση των νησιών 
του βορειανατολικού Αιγαίου.

Παράλληλα με την απελευθέ-
ρωση των νησιών ανιχνευτικά του 
Ελληνικού Στόλου παρακολουθού-
σαν τα Στενά για να ειδοποιηθεί 
ο Ναύαρχος, σε περίπτωση που 
κατέβαινε στο Αιγαίο ο τουρκικός 
στόλος, ο οποίος είχε συγκεντρωθεί 
στον  ναύσταθμο του Ναγαρά. Και 
στις 3 Δεκεμβρίου 1912 άρχισε η 
κάθοδός του στο Αιγαίο, προπο-
ρευμένου του καταδρομικού «Με-

τζιτιέ». Μόλις τα ανιχνευτικά του 
Ελληνικού Στόλου διαπίστωσαν ότι 
ο εχθρικός στόλος κατερχόταν στο 
Αιγαίο ειδοποίησαν τον Ναύαρχο 
Κουντουριώτη, ο οποίος έδωσε 
αμέσως διαταγή προς όλα τα πλοία 
του στόλου, όπου και να βρίσκονται, 
να κατευθυνθούν στην είσοδο των 
Στενών, όπου έπλεε και ο ίδιος 
με τη ναυαρχίδα «Αβέρωφ». Στο 
ιστορικό σήμα του προς τα σκά-
φη του στόλου, ο Κουντουριώτης 

τόνιζε: «Με την δύναμιν του Θεού 
και τας ευχάς του βασιλέως μας 
και εν ονόματι του δικαίου, πλέω 
μεθ’ ορμής ακαθέκτου και με την 
πεποίθησιν της νίκης εναντίον του 
εχθρού του Γένους». 

Η ναυμαχία κράτησε 
63 λεπτά 

 Στις 9.20 άνοιξε πρώτη πυρ η 
τουρκική ναυαρχίδα «Χαϊρεντίν 
Μπαρμπαρόσας», από απόστα-
ση 12.500 μέτρων από το «Αβέ-
ρωφ», που απάντησε αμέσως και 
η ναυμαχία γενικεύτηκε. Δεκατρία 
λεπτά αργότερα ο λιονταρόψυχος 
ναύαρχος Κουντουριώτης εκμε-
ταλλεύτηκε τη μεγαλύτερη ταχύ-
τητα του «Αβέρωφ» και όρμησε 
στην τουρκική ναυαρχίδα, ενώ 
ταυτόχρονα ύψωνε το περίφημο 
σήμα «Ζ», που σήμαινε κίνηση 
ανεξάρτητη από τα άλλα σκάφη. Ο 
Τούρκος ναύαρχος εξεπλάγη από 
την κίνηση αυτή του Κουντουρι-
ώτη, έστριψε προς τα δεξιά για να 
γλυτώσει, αλλά τον ακολούθησαν 
και τα άλλα εχθρικά σκάφη. Έτσι 
ο στόλος τους διασπάστηκε και 
έσπευσε να πλεύσει ατάκτως προς 
τα Στενά, για ν’ αποφύγει την κατά 
κράτος ήττα και τη συντριβή.

 Το τόλμημα του Κουντουρι-
ώτη να καταδιώξει μόνος με το 
«Αβέρωφ» τον τουρκικό στόλο 
ανησύχησε την Κυβέρνηση και 
αναγκάστηκε ο βασιλιάς να του 
στείλει επιπληκτικό σήμα, στο οποίο 
ανέφερε και τα εξής: « Έχω καθή-
κον να σου συστήσω σύνεσιν και 
φρόνησιν. Προς Θεού, σε παρα-
καλώ μην είσαι νευρικός. Τα ίδια 
αποτελέσματα των πράξεών σου 
και του ανδρείου Στόλου μας είναι 
τόσο μεγάλα και σπουδαιότατα, 
ώστε ουδείς αμφιβάλλει περί της 

ναυτικής δυνάμεώς μας απέναντι 
της τουρκικής. Θέλεις λογαριάζει 
δε τι θα γίνει η φιλτάτη Ελλάς, εάν 
καταστραφούν τα πλοία… Σε πα-
ρακαλώ φρόνησιν και ψυχραιμίαν. 
Αυταί αι μόναι αρμόζουσαι αρεταί 
του ναυάρχου». 

Χρόνια αργότερα ο δαφνοστε-
φής Ναύαρχος θα γράψει με τον 
θυμόσοφο χαρακτήρα του: «Τα 
πολεμικά πλοία δεν είναι διά 
στολισμόν. Η Ιστορία διδάσκει 
ότι, ουδέν έθνος δύναται να θα-
λασσοκρατεί, εφ’ όσον δεν θεωρεί 
τα πολεμικά πλοία προορισμένα 
να κινδυνεύσουν, και εν ανάγκη 
να καταστραφούν». 

 Η ναυμαχία της Έλλης κράτησε 
63 λεπτά. Φάνηκε δε τόσο μικρή 
η διάρκειά της και τόσο απότομος 
ο τερματισμός της, με την άτακτον 
φυγή του τουρκικού στόλου, ώστε, 
όπως διηγήθηκε αργότερα ο κυ-
βερνήτης του «Αβέρωφ», Σοφοκλής 
Δούσμανης, ο Κουντουριώτης στρά-
φηκε και του είπε: «Ε, και τώρα τι 
εκάμαμε;». - «Να, ενικήσαμε. Δεν 
βλέπετε που μπαίνουν μέσα;». - «Μα, 
αν ξαναβγούν;». - «Δεν πιστεύω, 
κύριε Ναύαρχε, να ξαναβγούν. Τις 
φάγανε για καλά». Ο Ναύαρχος 
επέμενε στην ιδέα του, συνεχίζει 
ο Δούσμανης, γι’ αυτό διέταξε να 
περιπολούμε έξω από τα Στενά, πε-
ριμένοντας τον τουρκικό στόλο να 
ξαναβγεί. Και είχε ορθά εκτιμήσει ο 
Κουντουριώτης. Ο τουρκικός στόλος 
ξανακατέβηκε στο Αιγαίο στις 6 του 
Γενάρη 1913. Ηττήθηκε και δεν 
ξανατόλμησε να κατέβει, μέχρι τον 
Ιούλιο του 1974, που οι επίγονοι 
του Κουντουριώτη αναδείχθηκαν 
«κότες». Επέτρεψαν στον Αττίλα να 
καταλάβει τη μισή Κύπρο. 

*Στο επόμενο: Η ναυμαχία της 
Λήμνου.  
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Σ
υνεχίζεται απροκά-
λυπτα ο σφετερισμός 
της ελληνοκυπρια-
κής γης στο Ριζοκάρ-
πασο από τουρκικές 
κατασκευαστικές 
εταιρείες «φαντά-

σματα». Μετά την αποκάλυψη 
της «Σημερινής» για τη νέα τροπή 
που έχουν πάρει οι κλοπές των 
Τούρκων σε βάρος των Ελληνο-
κυπρίων και των εγκλωβισμένων 
της περιοχής, μια νέα αγγελία για 
«επενδυτική ευκαιρία» έρχεται να 
ταράξει και πάλι τα νερά. Συγκεκρι-
μένα, τουρκικό μεσιτικό γραφείο 
έχει αναρτήσει στο διαδίκτυο την 
πώληση ενός οικοπέδου μέσα στο 
Ριζοκάρπασο, σε απόσταση περί-
που 300 μέτρων από τα υπόλοιπα 
κατοικημένα σπίτια του χωριού. 
Και αυτήν τη φορά το αγροτεμάχιο 
βγήκε προς πώληση, δίχως να είναι 
ενήμερος ο νόμιμος ιδιοκτήτης του. 
Μάλιστα, για την προώθηση του 
πωλητηρίου, η εταιρεία «Güder 
Investment and Real Estate» 
γράφει στα μέσα κοινωνικής δι-
κτύωσης ότι «δουλειά μας είναι 
να σας βοηθήσουμε να βρείτε 
την ιδιοκτησία των ονείρων σας», 
παροτρύνοντας τους υποψήφιους 
πελάτες να αγοράσουν ελληνοκυ-
πριακή γη από τη Μεσαορία μέχρι 
το Ριζοκάρπασο. Ωστόσο, όπως 
φαίνεται στο διαδίκτυο, υπάρ-
χουν και άλλα ελληνοκυπριακά 

αγροτεμάχια για αγορά στο Ριζο-
κάρπασο, τα οποία πωλούνται σε 
στερλίνες. Σύμφωνα με πληροφο-
ρίες, οι κατασκευαστικές εταιρείες 
«φαντάσματα», που σφετερίζονται 
τη γη των εγκλωβισμένων, είναι 
τουρκικών συμφερόντων και δεν 
δραστηριοποιείται μόνο μία στην 
περιοχή. 

«Τέλεια επενδυτική 
ευκαιρία»

Όπως φαίνεται, η περιουσία των 
εγκλωβισμένων και των απογό-
νων τους ξεπουλιέται μπροστά στα 
μάτια τους, ως «τέλεια ευκαιρία 
επένδυσης» για κάποιους. Στην 
αγγελία αναγράφεται ότι «πω-
λείται οικόπεδο στο πιο όμορφο 

και φυσικό σημείο στο εσωτερικό 
του Ριζοκαρπάσου, 2.276,09 τε-
τραγωνικών μέτρων. Είναι ανοιχτό 
για κατασκευή και αποτελεί μια 
τέλεια επενδυτική ευκαιρία για 
όσους θέλουν να ξεφύγουν από 
το πλήθος της πόλης ή θέλουν να 

ζήσουν κοντά στη φύση», σημειώ-
νεται. Η αγγελία αναρτήθηκε στα 
μέσα κοινωνικής δικτύωσης την 
Τετάρτη, 27 Δεκεμβρίου 2023, 
το πρωί. Κάτω από την ανάρτηση, 
εκτός από τα σχόλια που ζητούσαν 
την τιμή πώλησης του οικοπέδου, 
υπήρχε ένα σχόλιο που έγραφε 
χαρακτηριστικά: «Ποιανού περι-
ουσία πουλάς και σε ποιον, μια 
μέρα, θα κληθείς να λογοδοτήσεις 
γι› αυτό;».

«Ξεπουλούν σε εξευτελι-
στικές τιμές»

Η «Σ» επικοινώνησε με τον 
Πρόεδρο της Ένωσης Κατεχό-
μενων Δήμων, Πέτρο Καρεκλά, 
ο οποίος αναφέρει ότι οι κατασκευ-

αστικές εταιρείες στα κατεχόμενα 
«είναι τουρκικών συμφερόντων, 
με ορισμένες να εργάζονται σε 
όλη την κατεχόμενη περιοχή και 
άλλες μεμονωμένα». Όπως τονίζει, 
όσοι σφετερίζονται τις περιουσίες 
των Ελληνοκυπρίων «πρέπει να 
συλληφθούν γι’ αυτές τις παρα-
νομίες. Η Κυπριακή Δημοκρατία 
οφείλει να εφαρμόζει το κράτος 
δικαίου και να προστατεύει τους 
νόμιμους πολίτες της, των οποίων 
η περιουσία σφετερίζεται. Είναι 
καθήκον της Κυβέρνησης, υπο-
χρέωση του κράτους». Ξεκαθαρίζει 
ότι είναι αναγκαία η λήψη μέτρων. 
«Υπάρχει ανάγκη να ληφθούν 
μέτρα για να σταματήσει αυτό το 
απαράδεκτο φαινόμενο. Βοηθούμε 
να προβληματιστούν οι ιδιοκτήτες, 
για το πώς θα χειριστούν τέτοια 
προβλήματα». 

Ο κ. Καρεκλάς προτρέπει τους 
νόμιμους ιδιοκτήτες των κατεχόμε-
νων περιουσιών «να διεκδικούν τα 
δικαιώματά τους με όλα τα νομικά 
εργαλεία και να μην ξεπουλούν 
τις περιουσίες τους, διότι με αυτόν 
τον τρόπο διευκολύνουν όλους 
τους σχεδιασμούς των Τούρκων, 
δηλαδή να περάσουν στα χέρια 
τους οι περιουσίες». Όπως τονί-
ζει, «ξεπουλούν εξ  ανάγκης και 
προσφεύγουν στην Επιτροπή 
Αποζημιώσεων, με αποτέλεσμα 
να λαμβάνουν το τελικό ποσό σε 
εξευτελιστικές τιμές (για παράδειγ-
μα 200.000 ευρώ αντί 2 εκατ. ευρώ 
που αξίζει η περιουσία). Δυστυχώς 
δεν σου αφήνουν επιλογή, Επι-
τροπή είναι για ξεπούλημα». Ο κ. 
Καρεκλάς αναφέρει ότι του τηλε-
φωνούν αρκετοί Ελληνοκύπριοι 
και τον ρωτούν πώς μπορούν να 

Τουρκικές εταιρείες 
«φαντάσματα» πίσω από το 
έγκλημα του σφετερισμού
Τουρκικά μεσιτικά γραφεία αναρτούν πωλητήρια ε/κ αγροτεμαχίων 
στο Ριζοκάρπασο ως «επενδυτική ευκαιρία», πουλώντας τα σε στερλίνες 

Οι Ελληνοκύπριοι 
νόμιμοι ιδιοκτήτες 

μπορούν να λά-
βουν δικαστικά μέ-

τρα εναντίον των 
σφετεριστών των 
περιουσιών τους

ΧΑΡΙΣ ΒΩΒΟΥ 
vovouc@sigmalive.
com

Ολοκληρώνονται τα κατασκευαστικά 
έργα στην ε/κ περιουσία του Στέλιου 
Ξιουρή από τους σφετεριστές στο Ριζο-
κάρπασο (Δεκέμβριος 2023).
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χειριστούν και να καταγγείλουν την 
υπόθεση σφετερισμού, συμπλη-
ρώνοντας ότι η κάθε περίπτωση 
είναι διαφορετική. 

Νομικές συμβουλές 
Νομικές συμβουλές δίνει μέσω 

της «Σ» ο δικηγόρος και πρόεδρος 
του Δικηγορικού Συλλόγου Κερύ-
νειας, Νικόλας Στ. Κωνσταντινίδης, 
σχετικά με το ποιο είναι το νομικό 
καθεστώς των περιουσιών που βρί-
σκονται στα κατεχόμενα εδάφη της 
Κυπριακής Δημοκρατίας. Όπως 
εξηγεί, «η κατοχή του βόρειου μέ-
ρους της Κύπρου από τα τουρκικά 
στρατεύματα είναι παράνομη στη 
βάση του Διεθνούς Δικαίου και των 
σχετικών ψηφισμάτων του Συμβου-
λίου Ασφαλείας του ΟΗΕ. Ως εκ 
τούτου, η παράνομη αποσχιστική 
οντότητα στο κατεχόμενο τμήμα 
της Κυπριακής Δημοκρατίας δεν 
έχει δικαιοδοσία να πραγματοποι-
εί έγκυρες μεταβιβάσεις ακίνητης 
ιδιοκτησίας. 

»Το σχετικό άρθρο δηλαδή που 
υπάρχει στο λεγόμενο ‘‘σύνταγμα’’ 
της ούτω καλούμενης ‘‘ΤΔΒΚ’’ (άρ-
θρο 159), που αναφέρει ότι όλες 
οι ε/κ  περιουσίες στα κατεχόμενα 
εγκαταλείφθηκαν και περιήλθαν 
στη δικαιοδοσία της ‘‘ΤΔΒΚ’’ δεν 
έχει καμία νομική ισχύ. Αυτό έχει 
επιβεβαιωθεί και από την απόφαση 
του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Αν-
θρωπίνων Δικαιωμάτων (ΕΔΑΔ), 
τόσο στην ατομική προσφυγή της 
Κερυνειώτισσας Τιτίνας Λοϊζίδου 
εναντίον της Τουρκίας, όσο και 
στη μετέπειτα απόφαση στην 4η 
Διακρατική Προσφυγή της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας εναντίον 
της Τουρκίας. Συνεπώς, οι τίτλοι 
ιδιοκτησίας των περιουσιών στα 
κατεχόμενα που εκδίδονται από 
την Κυπριακή Δημοκρατία είναι 
οι μόνοι νόμιμοι τίτλοι και παρα-
μένουν νομικά ισχυροί. Υπενθυ-
μίζεται, επίσης,  ότι το 78% της 
ιδιωτικής γης, που βρίσκεται στα 
κατεχόμενα, ανήκε κατά τον χρόνο 
της τουρκικής εισβολής σε Ελλη-
νοκυπρίους».

Ποινική και αστική οδός
Ερωτηθείς για το ποια είναι τα 

βήματα που μπορεί να ακολου-
θήσει ο νόμιμος ιδιοκτήτης περι-
ουσίας, η οποία τυγχάνει σφετε-
ρισμού στα κατεχόμενα, απαντά 
ότι «οι Ελληνοκύπριοι νόμιμοι 
ιδιοκτήτες ακίνητης περιουσίας 
στα κατεχόμενα μπορούν να λάβουν 
δικαστικά και άλλα μέτρα εναντίον 
των σφετεριστών των περιουσιών 
τους. Υπάρχουν δύο οδοί, η ποινι-
κή και η αστική. Σε σχέση με την 
ποινική οδό, να αναφέρουμε ότι 
οποιοσδήποτε κατέχει, καλλιεργεί, 
νέμεται ή χρησιμοποιεί με οποιο-
δήποτε τρόπο γη εγγεγραμμένη 
στο όνομα άλλου προσώπου χωρίς 
τη συναίνεση του εγγεγραμμένου 
ιδιοκτήτη είναι ένοχος πλημμελή-
ματος και υπόκειται σε φυλάκιση 
δύο χρόνων ή/και σε χρηματική 
ποινή που δεν υπερβαίνει τις πέντε 
χιλιάδες λίρες. Αυτό προβλέπει 
το άρθρο 281(1)(α) του Ποινικού 
Κώδικα, Κεφ. 154. Συνεπώς, αν 
οι νόμιμοι ιδιοκτήτες κατέχουν τις 
απαραίτητες πληροφορίες για την 
ταυτότητα των σφετεριστών της πε-
ριουσίας τους μπορούν να προ-
βούν σε σχετική καταγγελία στην 
Αστυνομία της Δημοκρατίας για 
διερεύνηση και προώθηση ποι-
νικής διαδικασίας. Υπάρχει και η 

δυνατότητα καταχώρισης ιδιωτικής 
ποινικής υπόθεσης εναντίον των 
σφετεριστών από τους ιδιοκτήτες. 
Εδώ να αναφέρουμε ότι έχει υπάρ-
ξει μια τέτοια ποινική διαδικασία 
στο παρελθόν από πλευράς της 
Δημοκρατίας, εναντίον του Άγγλου 
απατεώνα και εμπόρου ναρκω-
τικών Gary John Robb, ο οποίος 
σφετερίστηκε παρανόμως χιλιά-
δες στρέμματα ελληνοκυπριακής 
γης στην Κλεπίνη, στην επαρχία 
Κερύνειας, και καταδικάστηκε το 
2011 σε 10 μήνες φυλάκισης».

Όπως διευκρινίζει, «ως προς την 
αστική οδό, υπάρχει το προηγού-
μενο της υπόθεσης του Μελέτιου 
Αποστολίδη, από τη Λάπηθο, ο 
οποίος κινήθηκε νομικά εναντίον 
των σφετεριστών της γης του στη 
Λάπηθο, δηλαδή το ζεύγος Βρετα-
νών Linda και David Orams. Οι 

τελευταίοι έκτισαν παράνομα στη γη 
του Αποστολίδη, σπίτι, πισίνα και 
περίφραξη. Ο Αποστολίδης κατα-
χώρισε αστική αγωγή εναντίον των 
Orams στο Επαρχιακό Δικαστήριο 
Λευκωσίας-Κερύνειας, επέδωσε 
την Αγωγή σε αυτούς και πέτυχε 
την έκδοση δικαστικής απόφασης 
τον Νοέμβριο του 2004, με την 
οποία διατάσσονταν οι Orams, 
μεταξύ άλλων, να αποζημιώσουν 
τον Αποστολίδη για την παράνομη 
επέμβαση στο ακίνητό του αλλά 
και να κατεδαφίσουν την οικία που 
είχαν ανεγείρει παρανόμως και 

να παραδώσουν την κατοχή της 
γης πίσω στον νόμιμο ιδιοκτήτη.

»Η επιτυχία της εν λόγω δικαστι-
κής απόφασης έγκειται στο γεγονός 
ότι αναγνωρίστηκε η απόφαση του 
Επαρχιακού Δικαστηρίου Λευκω-
σίας-Κερύνειας από τα Αγγλικά 
Δικαστήρια, τελεσίδικα το 2010, 
στο πλαίσιο αναγνώρισης και 
εκτέλεσης δικαστικών αποφάσε-
ων μεταξύ των κρατών μελών της 
Ε.Ε.  σύμφωνα με τον Κανονισμό 
44/2001 της Ε. Ένωσης. Οι Orams 
αναγκάστηκαν να εγκαταλείψουν 
το σπίτι, το οποίο παρανόμως είχαν 
κτίσει στη γη του Αποστολίδη. Το 
Ηνωμένο Βασίλειο έχει αποχω-
ρήσει βεβαίως από την Ε.Ε.,  αλλά 
υπάρχει διμερής συμφωνία για 
αναγνώριση και εκτέλεση δικα-
στικών αποφάσεων, όπως και με 
άλλες τρίτες χώρες.

»Οι δικαστικές διαδικασίες στην 
υπόθεση Αποστολίδη-Orams και 
ιδιαίτερα η απόφαση του ΔΕΚ το 
2009, στο πλαίσιο παραπομπής 
από το Αγγλικό Εφετείο, είναι ιδι-
αίτερα σημαντικές και για τον λόγο 
ότι επιβεβαιώθηκε ότι τα εθνικά 
δικαστήρια της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας ακόμη έχουν δικαιο-
δοσία επί όλης της επικράτειας 
της Κύπρου, ανεξαρτήτως του ότι 
η Δημοκρατία δεν ασκεί έλεγχο στις 
κατεχόμενες περιοχές. Η εν λόγω 
απόφαση είναι ιδιαίτερα σημαντική, 
καθώς καθίσταται σαφές ότι ένας 
ξένος σφετεριστής μπορεί να υποστεί 
δραστικές συνέπειες και στη χώρα 
καταγωγής του και να κινδυνέψει 
η εκεί περιουσία του. Υπάρχουν δε 
στοιχεία που δείχνουν ότι μετά την 
έκδοση της απόφασης εναντίον των 
Orams η ανάπτυξη στα κατεχόμενα 
είχε επιβραδυνθεί».

Μέτρα Πολιτείας 
Κληθείς να σχολιάσει σε ποιες 

ενέργειες θα πρέπει να προβεί 
η Πολιτεία για αποτροπή του 
σφετερισμού των περιουσιών 
στα κατεχόμενα, αναφέρει ότι «η 
Δημοκρατία οφείλει να ασκήσει 
ποινικές διώξεις εναντίον των 

σφετεριστών των ε/κ περιουσιών 
στα κατεχόμενα, ιδιαίτερα εναντίον 
προσώπων που εμπλέκονται σε 
μαζική παράνομη ανάπτυξη γης 
και έχουν δει το φως της δημο-
σιότητας το τελευταίο διάστημα. 
Μάλιστα έχουν αποθρασυνθεί σε 
τέτοιο βαθμό, που στο διαδίκτυο 
υπάρχουν εκατοντάδες τέτοιες 
διαφημίσεις για πώληση κατοι-
κιών και οι φερόμενοι ως πωλητές 
ούτε κρύβουν πλέον την ταυτότητά 
τους. Να σημειωθεί, επίσης, ότι η 
παράνομη χρήση των περιουσιών 
στα κατεχόμενα κατά παραβίαση 
του Ποινικού Κώδικα μπορεί να 
οδηγήσει σε έκδοση εντάλματος 
σύλληψης από την Αστυνομία, το 
οποίο  μπορεί με τις απαραίτητες 
διαδικασίες να καταστεί ευρω-
παϊκό και διεθνές ένταλμα και 
να εκτελεστεί σε ξένο κράτος με 
την έκδοση του καταζητούμενου 
στην Κύπρο. Η χρήση αυτών των 
εργαλείων σίγουρα θα λειτουργήσει 
αποτρεπτικά τόσο για παράνομη 
ανάπτυξη της γης στα κατεχόμενα 
όσο και για τη μετέπειτα πώληση 
ή μεταπώληση ακινήτων. 

»Οι αρμόδιες Αρχές οφείλουν 
να βοηθήσουν τους νόμιμους ιδιο-
κτήτες και με την παροχή οποιων-
δήποτε πληροφοριών υπάρχουν 
σε σχέση με την ταυτότητα των 
σφετεριστών. Μπορεί επίσης να 
συσταθεί στην Αστυνομία Ειδικό 
Κλιμάκιο που θα αναλάβει τον 
χειρισμό αυτών των υποθέσεων. 
Ακόμη, η Βουλή των Αντιπροσώ-
πων μπορεί να αυστηροποιήσει 
τις προβλεπόμενες από τον Ποινι-
κό Κώδικα ποινές για τα εν λόγω 
αδικήματα με σκοπό την ενίσχυση 
του αποτρεπτικού χαρακτήρα του 
νόμου. Καταληκτικά, οφείλουμε 
ως κοινωνία να αντιδράσουμε 
στο έγκλημα του σφετερισμού 
που συντελείται στις κατεχόμενες 
περιοχές. Τόσο οι αρμόδιες Αρχές 
όσο και οι ίδιοι οι ιδιοκτήτες θα 
πρέπει να λάβουν εκείνα τα μέτρα, 
τα οποία είναι απαραίτητα για να 
προστατευτούν οι περιουσίες μας 
και τελικά ο ίδιος μας ο τόπος». 

Η Κυπριακή Δημο-
κρατία οφείλει να 
ασκήσει ποινικές 
διώξεις εναντίον 

των σφετεριστών 
των ε/κ περιουσι-

ών στα κατεχόμενα

Την ίδια ώρα που γίνονται 
δημόσιες αποκαλύψεις για τον 
οργασμό σφετερισμού στην κα-
τεχόμενη γη, οι κυπριακές Αρχές 
βλέπουν τον Τ/κ δικηγόρο, Ακάν 
Κιουρστά, ο οποίος φέρεται να 
σχετίζεται με σφετερισμό ε/κ 
περιουσιών, να συλλαμβάνεται 
εκτός συνόρων και συγκεκρι-
μένα στην Ιταλία. Η Αστυνομία 
της Κύπρου κάνει έρευνα για να 
εξακριβωθούν τα ταξιδιωτικά 
έγγραφα του συλληφθέντος, κα-

θώς ακόμη πλανάται το ερώτημα 
κατά πόσον ο Τουρκοκύπριος 
δικηγόρος έφυγε από το αερο-
δρόμιο της Λάρνακας, χωρίς να 
τον εντοπίσουν στον έλεγχο των 
προσωπικών στοιχείων. Ωστόσο, 
τουρκοκυπριακά δημοσιεύματα 
κάνουν λόγο ότι ταξίδεψε για την 
Ιταλία από το παράνομο αερο-
δρόμιο της Τύμπου, χωρίς όμως 
να αναφέρεται η ημερομηνία 
αναχώρησης και η αεροπορική 
εταιρεία.

Σύλληψη εκτός συνόρων 



ΚΟΙΝΩΝΙΑ 18 07.01.2024

ΠΕΤΡΟΣ 
ΑΥΞΕΝΤΙΟΥ 

Τ
ο τραγικό συμβάν με 
τον θάνατο τεσσά-
ρων ανθρώπων σε 
τροχαίο δυστύχημα 
που σημειώθηκε 
στη Λεμεσό, μισή 
ώρα μετά την έλευ-

ση του νέου χρόνου, επανέφερε 
στην επικαιρότητα το ζήτημα της 
οδικής συνείδησης. 

Η νέα τραγωδία της ασφάλτου 
έφερε στην επιφάνεια και την κω-
λυσιεργία των κρατικών υπηρεσι-
ών, καθώς κάτοικοι της περιοχής 
ενημέρωναν τις αρμόδιες Αρχές για 
τις παραβιάσεις του ορίου ταχύτη-
τας και του φωτεινού σηματοδότη, 
ιδιαίτερα τις βραδινές ώρες.

Το ζήτημα των πολλών τροχαίων 
ατυχημάτων που καταγράφονται 
στην Κύπρο και η κακή νοοτροπία 
των οδηγών πίσω από το τιμόνι 
έχουν απασχολήσει πάμπολλες 
φορές το κράτος και τις αρμόδιες 
υπηρεσίες. 

Τα τελευταία χρόνια έχουν λη-
φθεί συγκεκριμένα μέτρα,  όπως 
η εγκατάσταση του συστήματος 
φωτοεπισήμανσης στους φωτεινούς 
σηματοδότες, οι κινητές κάμερες, 
η αύξηση των εξώδικων προστί-
μων για τροχαίες παραβιάσεις και 
η εφαρμογή Fix Cyprus, όπου ο 
κάθε πολίτης μπορεί να καταγράφει 
ποιοι δρόμοι χρήζουν βελτίωσης. 

Παράλληλα, ανά το παγκύπριο 
διεξάγονται οδικά έργα και φτιάχνο-
νται νέοι δρόμοι για απάμβλυνση 
του κυκλοφοριακού προβλήματος, 
αφού το κράτος ακόμη δεν κατόρ-
θωσε να πείσει τους πολίτες να 
χρησιμοποιούν τα μέσα μαζικής 
μεταφοράς. 

Τα τελευταία χρόνια καταγρά-
φεται μια μείωση στα θανατηφόρα 
δυστυχήματα, κάτι το οποίο δείχνει 
ότι σε κάποιο βαθμό τα μέτρα, οι 
έλεγχοι και οι συστάσεις λειτουρ-
γούν. Ωστόσο χρειάζεται να γίνουν 
ακόμη πολλά,  έτσι ώστε ο Κύπριος 
οδηγός να είναι πιο συνεπής κατά 
την ώρα της οδήγησης. 

Μειώθηκαν οι νεκροί από 
τροχαία δυστυχήματα

Σύμφωνα με τα επίσημα στοι-
χεία της Αστυνομίας, μετά την αύξη-
ση που καταγράφηκε το 2019 στις 

θανατηφόρες οδικές συγκρούσεις, 
από τότε κάθε χρόνο σημειώνεται 
μείωση. 

Συγκεκριμένα, το 2018 κατα-
γράφηκαν 49 νεκροί από τροχαίες 
συγκρούσεις, ενώ το 2019 οι νεκροί 
αυξήθηκαν στους 52. Το 2020 ο 
αριθμός των νεκρών ανήλθε στους 
48, ενώ το 2021 καταγράφηκαν 
45 θάνατοι από τροχαία δυστυ-
χήματα. Το 2022 έχασαν τη ζωή 
τους 37 άνθρωποι, ενώ το 2023 οι 
νεκροί από τροχαία δυστυχήματα 

μειώθηκαν σε 34.
Ειδικότερα, τον Ιανουάριο κατα-

γράφηκαν έξι νεκροί από τροχαία 
δυστυχήματα, τρεις τον Μάρτιο, 
δύο τον Απρίλιο, ένα τον Μάιο, 
πέντε τον Ιούλιο, πέντε τον Σεπτέμ-
βριο, πέντε τον Οκτώβριο, ένας τον 
Νοέμβριο και έξι τον Δεκέμβριο.

Σημειώνεται ότι, από τους 34 
συνανθρώπους μας που έχασαν 
τη ζωή τους, οι επτά ήταν πεζοί, οι 
15 οδηγοί, οι πέντε συνεπιβάτες, 
οι πέντε οδηγοί μοτοσικλέτας, ο 

ένας ποδηλάτης και ένας σε ηλε-
κτροκίνητο τροχοκάθισμα. Τα οκτώ 
θανατηφόρα δυστυχήματα σημει-
ώθηκαν σε αυτοκινητόδρομους. 
Ακόμη, δώδεκα από τα θύματα 
της ασφάλτου είναι αλλοδαποί από 
ευρωπαϊκές χώρες ή τρίτες χώρες. 

Οι καταγγελίες της 
Αστυνομίας για το 2023 

Σημαντικά είναι και τα στοιχεία 
που προκύπτουν από τις καταγγε-
λίες της Αστυνομίας σε οδηγούς 

που κινούνται στο οδικό δίκτυο 
παραβιάζοντας τους κανόνες οδικής 
κυκλοφορίας. 

Συγκεκριμένα, από την αρχή 
του χρόνου καταγράφηκαν 59.000 
καταγγελίες για παραβίαση του 
ορίου ταχύτητας, 4.752 καταγγελί-
ες για οδήγηση υπό την επήρεια 
αλκοόλης, 7.113 καταγγελίες για 
ζώνες ασφαλείας, 1.653 καταγγελίες 
για οδηγούς χωρίς κράνος και 775 
καταγγελίες για παραβίαση του 
φωτεινού σηματοδότη. Σημειώνεται 

Η ακτινογραφία των 
θανατηφόρων για το 2023
Πώς η τραγωδία στη Λεμεσό ανέδειξε τα χρόνια προβλήματα στο οδικό δίκτυο 

Νεκροί από τροχαία 
δυστυχήματα

2018 .......................................................49
2019 .......................................................52
2020 .......................................................48
2021  .....................................................45
2022 .......................................................37
2023  .....................................................34

Καταγγελίες Αστυνομίας 
Ταχύτητα ........................................................59.000
Αλκοόλ .............................................................. 4.752
Ζώνη ασφαλείας ........................................... 7.113
Κράνος .............................................................. 1.653
Παραβίαση φωτεινού σηματοδότη .............775
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Το πρόβλημα εστι-
άζεται κατά κύριο 
λόγο στον Δεκέμ-

βριο, αφού αρχικά 
τον Οκτώβριο η 

βροχόπτωση κά-
λυψε το 100% της 

κανονικής, ενώ τον 
Νοέμβριο προσέγ-

γισε το 80% 

ΑΝΔΡΕΑΣ 
ΚΟΚΚΙΝΟΣ 

πως το 2023 καταγράφηκαν πέραν 
των 190.000 καταγγελιών από το 
σύστημα φωτοεπισήμανσης.

«Ολοφάνερα πήγαινε 
με πάρα πολλή ταχύτη-
τα και είχαμε τέσσερεις 
νεκρούς»

Ο Υπουργός Μεταφορών Αλέ-
ξης Βαφεάδης μίλησε στη «Σ» για 
το τραγικό δυστύχημα, που είχε ως 
αποτέλεσμα τον θάνατο τεσσάρων 
ανθρώπων, αλλά και για τις σκέψεις 
που κάνουν ως αρμόδιες Αρχές 
για μείωση των προστίμων από 
τροχαίες παραβιάσεις. 

Αρχικά ανέφερε ότι στις 15 
Ιανουαρίου θα έχει μια συνάντη-
ση με τα Δημόσια Έργα, όπου θα 
συζητηθεί το θέμα των τροχαίων. 
«Έχουν τους εμπειρογνώμονες και 
θα περιμένω να ακούσω τις ειση-
γήσεις τους», είπε. 

Μιλώντας για το τετραπλό θα-
νατηφόρο ατύχημα, ανέφερε ότι 
«ολοφάνερα έχουμε μια περίπτωση 
στην οποία κάποιος οδηγός πα-
ραβίασε τον κώδικα οδικής κυ-
κλοφορίας και πήγαινε με πάρα 
πολλή ταχύτητα, με αποτέλεσμα να 
προκαλέσει ατύχημα με τέσσερεις 

νεκρούς». 
Σ υ μ π λ ή -

ρωσε ότι θέλει 
ν’ ακούσει τις 
προτάσεις, ώστε 
να μπορούμε να 
περιορίσουμε 
τη δυνατότητα 
οι οδηγοί να πα-
ραβιάζουν τον κώδικα. «Με 
πήρε τηλέφωνο ένας κάτοικος 
της περιοχής και μου ανέφερε ότι 
τις βραδινές ώρες κάποιοι περ-
νούν με ταχύτητα από το σημείο. 
Θεωρώ ότι κάτι πρέπει να γίνει και 
γι’ αυτό αναμένω τις εισηγήσεις 
των εμπειρογνωμόνων. Μπορεί 
να είναι κυκλικός κόμβος, κάμερες 
ή οποιαδήποτε μέτρα κυκλοφο-
ριακής ύφεσης». 

Σε ερώτηση αν υπάρχουν σκέ-
ψεις για επέκταση του συστήματος 
φωτοεπισήμανσης, ανέφερε ότι τη 
δεδομένη στιγμή δεν υπάρχει κάτι. 
«Το μόνο που υπάρχει είναι το 
πράσινο νομοσχέδιο, το οποίο 
καθορίζει τους ρύπους. Αυτό επι-
τρέπει τη λειτουργία συστημάτων 
παρακολούθησης ταχύτητας και 
ρύπων σε κάποιες συγκεκριμένες 
περιοχές και θα τις διαχειρίζονται 
οι δήμοι και οι κοινότητες». Πρό-
σθεσε ότι μπορεί κάποιος δήμος 
ή κάποια κοινότητα να επιλέξει να 
εφαρμόσει το δικό της σύστημα. 

Ο κ. Βαφεάδης υπογράμμισε 
ότι υπάρχει μια δέσμευση, την 
οποία έχει αναλάβει η Ευρωπα-
ϊκή Ένωση και αφορά στη μείωση 
των θανατηφόρων ατυχημάτων στο 
50% μέχρι το 2030 και στο 0% 
μέχρι το 2050. «Βεβαίως μακά-
ρι να πάμε καλύτερα. Αυτό όμως 
σημαίνει ότι πρέπει να λάβουμε 
μέτρα που να μην επιτρέπουν σε 
οδηγούς να κινούνται με υπερβο-
λική ταχύτητα, γιατί είναι ο πρώτο 
λόγος θανατηφόρων ατυχημάτων. 
Όλοι αντιλαμβανόμαστε πόσο ση-
μαντικό είναι να περιορίσουμε την 
ταχύτητα των οχημάτων», ανέφερε. 

«Δεν συζητείται η μείω-
ση του προστίμου 

για παραβίαση του κόκκινου»
Ο Υπουργός μίλησε και για τη 

συζήτηση που άνοιξε για τη μεί-
ωση των προστίμων, εξηγώντας 
ότι το εν λόγω θέμα συζητείται στο 
Συμβούλιο Οδικής Ασφάλειας. «Εί-
χαμε μια συνάντηση μέσα στον 
Δεκέμβριο, όμως δεν πήραμε 
καμία απόφαση γιατί θέλαμε να 
δούμε στατιστικά δεδομένα από το 
σύστημα φωτοεπισήμανσης», είπε. 

Τόνισε ότι δεν συζητείται η μεί-

ωση του προστίμου για παραβίαση 
του κόκκινου φαναριού. «Αυτό που 
συζητείται είναι κατά πόσον άλλα 
αδικήματα μπορούν να αποσα-

φηνιστούν, να διευκρινιστεί 
το περιβάλλον στο οποίο 
κινούνται τα οχήματα, να 

ξέρει ο κόσμος πότε 
θα πιάσει πρόστιμο 
και κατά πόσον πρέ-
πει να ξεχωρίσει το 
αδίκημα ‘‘να πατή-
σω τη γραμμή της 
διάβασης πεζών ή 
να περάσω τη δια-
σταύρωση για να 

θεωρείται ότι πέρασα 
το κόκκινο’’». 

Όπως είπε, προκύπτουν διά-
φορα ζητήματα, αλλά σίγουρα 
το να περάσει κάποιος τη δια-
σταύρωση με κόκκινο θέτει σε 
κίνδυνο όχι μόνο τους επιβάτες 
τους οχήματός του αλλά και των 
άλλων αυτοκινήτων. «Είναι πολύ 
σοβαρό αδίκημα. Το να είσαι στα 
φώτα και να σταματήσεις πατώντας 
στη διάβαση των πεζών είναι ένα 
αδίκημα, και είναι άλλο αδίκημα 
να περάσεις απέναντι. Αν πατήσεις 
τη διάβαση πεζών θέτεις σε κίν-
δυνο τον πεζό, αλλά αν περάσεις 
απέναντι σημαίνει ότι έθεσες σε 
κίνδυνο και όλα τα οχήματα που 
βρίσκονται στο σημείο», τόνισε.

Αλέξης Βαφεάδης: Δεν συζητείται η μείωση 
του πρoστίμου για παραβίαση του κόκκινου 
φαναριού. Αυτό που συζητείται είναι κατά 

πόσον άλλα αδικήματα μπορούν να αποσαφη-
νιστούν, να διευκρινιστεί το περιβάλλον στο 

οποίο κινούνται τα οχήματα  

Ντόμινο προβλημάτων 
ενδέχεται να δημιουρ-
γήσει η απουσία βρο-

χοπτώσεων και κατ’ επέκτασιν η 
ξηρασία στη συνολική παροχή 
νερού της χώρας μας. Ασπίδα 
προστασίας τουλάχιστον σε ό,τι 
αφορά την άρδευση αποτελούν 
οι μονάδες αφαλάτωσης, οι οποί-
ες ήδη φέρονται να δουλεύουν 
υπερωρίες. Η ανησυχία μάλιστα 
εντείνεται μελετώντας τα μέχρι 
στιγμής στοιχεία που αφορούν 
την εισροή νερού στα κυριότερα 
κυπριακά φράγματα καθώς και 
τα ποσοστά πληρότητάς τους, ενώ 
στο καπάκι ως δυσοίωνες μπο-
ρούν να χαρακτηριστούν και οι 
προβλέψεις από πλευράς Μετε-
ωρολογικής Υπηρεσίας για το τι 
μέλλει γενέσθαι τους επόμενους 
μήνες. 

Βάζοντας λοιπόν στο μικρο-
σκόπιο τα στοιχεία του Τμήματος 
Αναπτύξεως Υδάτων μαζί με την 
Ανώτερη Εκτελεστική Μηχανικό, 
κα Γιάννα Οικονομίδου, επιχει-
ρήσαμε να κάνουμε μια πρώτη 
αποτίμηση στο τρέχον υδρολογι-
κό έτος. Έχοντας καταμετρημένη 
την πληρότητα των λεγόμενων 
«κύριων» φραγμάτων και σε 
σχέση με το περσινό 66,3% της 
αντίστοιχης περιόδου, γίνεται 
αντιληπτό πως η μέχρι στιγμής 
αντίστοιχη συγκομιδή για φέτος 
(45,2%) μόνο ως ικανοποιητική 
δεν μπορεί να θεωρηθεί. Η ίδια 
επιβεβαίωσε πως διανύουμε μια 
ξηρή χρονιά, κάτι που έχει ως 
φυσικό επακόλουθο χαμηλές 
εισροές νερού στα φράγματα. Ο 
χειμώνας, μάλιστα, φέρεται να 
είναι ο δεύτερος  χειρότερος την 
τελευταία εξαετία, αφού, σύμφωνα 
με τα στοιχεία που παρατέθηκαν 
στη «Σημερινή» για το διάστημα 
Οκτωβρίου-Δεκεμβρίου, έχουν 
μαζευτεί μόνο 4,75 εκατομμύρια 
κυβικά μέτρα. Το αντίστοιχο περ-
σινό νούμερο ήταν υπερδιπλάσιο 
(9,8 εκατομμύρια κυβικά), ενώ 
το προπέρσινο ανήλθε στα 12,4. 
Η μόνη μέχρι στιγμής χειρότερη 
χρονιά φαίνεται να ήταν το 2020 
με μόλις 4,2 εκατ. κυβικά, όμως 
ακόμη και τότε οι ανάγκες είχαν 
πιθανόν υπερκαλυφθεί από τις 
προηγούμενες δύο χρονιές με 
34,5 και 18,3 αντίστοιχα. 

Καταδεικνύοντας το μέγεθος 
του προβλήματος, η κα Οικονο-

μίδου επεξήγησε πως εξετάζο-
νται ήδη εναλλακτικά σενάρια, 
με τα οποία δίνεται έμφαση στη 
μέγιστη δυνατή αξιοποίηση μη 
συμβατικών πόρων, όπως η αφα-
λάτωση νερού και η επαναχρη-
σιμοποίηση επεξεργασμένων 
λυμάτων. Υπογράμμισε πως, 
βάσει νομοθεσίας, ετοιμάζεται 
ετησίως σενάριο κατανομής νε-
ρού, το οποίο εξετάζεται από τη 
Συμβουλευτική Επιτροπή Διά-
θεσης Υδάτων και χρησιμοποι-
είται για κυβερνητικά υδατικά 

έργα, ενώ παράλληλα τόνισε 
πως μέλημα και στόχος είναι 
να καλυφθούν όλες οι ανάγκες. 
Το μέγεθος του προβλήματος 
γίνεται πιο ξεκάθαρα αντιληπτό 
την ώρα που από πλευράς του 
Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων 
γνωστοποιείται πως οι μονάδες 
αφαλάτωσης δουλεύουν ήδη σε 
φουλ ρυθμούς και δύνανται να 
καλύψουν τις ανάγκες άρδευσης. 
«Χωρίς την αφαλάτωση θα υπήρ-
χε πολύ μεγάλο πρόβλημα», ήταν 
η χαρακτηριστική τοποθέτηση 
της Γιάννας Οικονομίδου, που 
πρόσθεσε πως στόχος είναι να 
ικανοποιηθούν οι ανάγκες για 
πόσιμο νερό. Απαντώντας σε ερώ-
τηση για το εάν αλλάζει η τιμή του 
νερού αναλόγως της πληρότητας 
των φραγμάτων, δήλωσε πως 

«όχι, η τιμή καθορίζεται βάσει 
κανονισμών», ενώ καταληκτικά 
δήλωσε ότι «έχουμε συνηθίσει ως 
Κύπρος να λειτουργούμε βάσει 
της ξηρασίας». 

Τα αποθαρρυντικά στοιχεία 
και οι δυσοίωνες προβλέψεις 
ενισχύθηκαν και από τη  Με-
τεωρολογική Υπηρεσία. Όπως 
επιβεβαίωσε ο Λειτουργός Με-
τεωρολογίας Πανίκος Γεωργίου 
σε σχέση με την αναμενόμενη/
κανονική, η βροχόπτωση του 
υδρολογικού έτους βρίσκεται 
στο 70%. Μάλιστα το πρόβλη-
μα εστιάζεται κατά κύριο λόγο 
στον Δεκέμβριο, αφού αρχικά τον 
Οκτώβριο η βροχόπτωση κάλυψε 
το 100% της κανονικής,  ενώ τον 
Νοέμβριο προσέγγισε το 80%. 
Τον Δεκέμβριο όμως τα νερά 
δεν έφτασαν… ούτε τα μισά, με 
το ποσοτικό χάσμα να μεγαλώνει 
και το Τμήμα Μετεωρολογίας 
να επιβεβαιώνει ότι οι κατά κό-
ρον βροχερότεροι μήνες είναι 
οι Δεκέμβριος και Ιανουάριος. 
“Μπορεί και άλλες χρονιές να 
μην ήταν τόσο βροχεροί, όμως 
φέτος είναι το κάτι άλλο”,  δήλωσε 
ο Λειτουργός Μετεωρολογίας 
Πανίκος Γεωργίου στη «Σ», επι-
σημαίνοντας πως η θερμοκρασία 
κυμαίνεται σχεδόν 5 βαθμούς 
πάνω από την κανονική. Σε ό,τι 
αφορά τις χιονοπτώσεις,  που 
επίσης μπορούν να φέρουν εισ-
ροές νερού στα φράγματά μας, 
η απάντησή του «από χιόνια 
τίποτα, τουλάχιστον σύντομα» 
ήταν αφοπλιστική. Ενδεικτική 
όσων προαναφέραμε και η μελέ-
τη/ανάλυση του Τμήματος που 
συγκρίνει τις βροχοπτώσεις ετών 
και μηνών τα τελευταία… 123 
χρόνια. Σύμφωνα λοιπόν με τα 
συνολικά στοιχεία,  ο φετινός 
Δεκέμβριος τοποθετείται ως ο 
102ος πιο ξηρός από τους τελευ-
ταίους 123, τοποθετώντας τον, 
όπως ήταν φυσικό, στον πυθμένα 
της λίστας. 

Το νερό που γίνεται νεράκι και ο 
Δεκέμβριος που θύμισε… Ιούνιο
Τα φράγματα που στερεύουν 
και το μαξιλαράκι της αφαλάτωσης 



ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ 20 07.01.2024

Ι. Βιολάρης: Η 
βιωσιμότητα του 

ΓεΣΥ άρχισε να 
προβληματίζει 

πολλούς και αυτό 
διότι, δυστυχώς, 

από την αρχή που 
δημιουργήθηκε 
το σχέδιο αυτό, 

πρώτα ξεκίνησε η 
εφαρμογή του και 
μετά συμφωνήθη-

καν οι αμοιβές των 
συμβαλλομένων 

Στ. Πλατής: Μεγα-
λύτερες προκλή-
σεις παραμένουν 
τα μέτρα για στήρι-
ξη της κοινωνίας, 
τα οποία αναμένε-
ται να ενισχυθούν 
το επόμενο διάστη-
μα, το αυξημένο 
επίπεδο όσο και το 
είδος των δαπα-
νών του Δημοσίου, 
και το αυξημένο 
κόστος αναχρη-
ματοδότησης του 
δημόσιου χρέους

Ε
ν μέσω πολλαπλών 
προκλήσεων θα κι-
νηθούν οι οικονο-
μίες στον πλανήτη 
φέτος. Με δύο πο-
λέμους σε εξέλιξη 
στην Ουκρανία 

και στη Γάζα και τις απειλές για 
διεύρυνση των πολεμικών επι-
χειρήσεων, οι κυβερνήσεις επα-
νασχεδιάζουν τόσο την πολιτική 
όσο και την οικονομική τους στρα-
τηγική, ούτως ώστε οι κραδασμοί 
από τις κρίσεις ν’ απορροφηθούν 
χωρίς σοβαρές συνέπειες. H «Σ» 
ζήτησε από οικονομολόγους να 
καταθέσουν τις δικές τους από-
ψεις για την οικονομία φέτος. 

Δρ Ιωάννης Βιολάρης, Πα-
νεπιστημιακός Καθηγητής 
Οικονομικών
«Δυσοίωνες οι προοπτικές»

Το 2024 θα είναι ένας χρόνος, 
κατά τον οποίο τα μέτρα 
που πάρθηκαν το 2023, 
αλλά και σε προηγού-
μενα χρόνια, θα φα-
νεί αν σωστά είχαν 
παρθεί και αν όντως 
είναι αποτελεσματι-
κά. Για παράδειγμα, οι 
πρόσφατα ψηφισθέντες 
νόμοι και οι πρόσφατες 
αποφάσεις που αφορούν τα 
μη εξυπηρετούμενα δάνεια, θα φανεί 
αν όντως θα βοηθήσουν όλους όσοι 
αναμένεται να βοηθηθούν. Ήδη, 
δυστυχώς, αν κρίνει κάποιος από 
τον μικρό αριθμό αιτήσεων που 
υποβλήθηκαν για το σχέδιο ‘‘ενοίκιο 
έναντι δόσης’’ φαίνεται πως πολύ 
λίγοι θα ωφεληθούν, πέραν του ότι 
στην ουσία το ίδιο το σχέδιο απλά 
μιαν ανάσα ‘‘ζωής’’ δίνει σε όσους 
θα ενταχθούν, διότι πολύ λίγοι από 
αυτούς θα μπορέσουν στο τέλος 
να αγοράσουν ξανά το σπίτι τους. 
Επιπλέον, το πρόβλημα του πλη-
θωρισμού δεν έχει αντιμετωπισθεί 
ικανοποιητικά,  αφού ακόμη και σε 
όσους δικαιούνται ΑΤΑ διασφαλί-
ζει μόνο μερικώς το βιοτικό τους 
επίπεδο.

«Κάτω από το χαλί»
Επιπρόσθετα, η βιωσιμότητα 

του ΓεΣΥ άρχισε να προβληματίζει 
πολλούς και αυτό διότι, δυστυχώς, 

από την αρχή που δημιουργήθηκε 
το σχέδιο αυτό, πρώτα ξεκίνησε η 
εφαρμογή του και μετά συμφω-
νήθηκαν οι αμοιβές των συμβαλ-
λομένων. Και με κίνδυνο να μην 
εφαρμοστεί το σχέδιο, το κράτος 
υπέκυψε σε υπερβολικές απαιτή-
σεις και παράλληλα σε ανεξέλεγκτες 
ιατρικές πράξεις, που επιβαρύνουν 
την οικονομική του βιωσιμότητα. 
Πρόσφατα, συμφωνήθηκε μετά από 
πολλές συζητήσεις ένας κατώτατος 

μισθός, ο οποίος, όμως, καμία 
σχέση δεν έχει με έναν 

αξιοπρεπή μισθό. 
Δυστυχώς, όπως 
σε πολλές άλλες 
περιπτώσεις, αυ-

τοί που αποφασίζουν τα πιο πάνω 
και πολλά άλλα, συνήθως δεν έχουν 
την αναμενόμενη ενσυναίσθηση, γι’ 
αυτό εξάλλου και οι αποφάσεις τους 
δεν λύνουν, αλλά απλώς κρύβουν 
τα προβλήματα κάτω από το χαλί, 
συνήθως ένα ωραίο χαλί για να 
φαίνονται ελκυστικές λύσεις! Άρα, 
συμπερασματικά, λυπάμαι να πω 

πως το 2024 οι προοπτικές δεν είναι 
ευοίωνες, ιδίως αν αναλογιστού-
με και τις αρνητικές εξελίξεις στην 
περιοχή μας και το συνεχιζόμενο 
αδιέξοδο στο εθνικό μας θέμα.

Δρ Στέλιος Πλατής, Διδά-
κτωρ Χρηματοοικονομι-
κών και Μακροοικονομίας 
του Πανεπιστημίου του 
Cambridge
«Ανησυχία για επιδεί-
νωση των κοινωνικών 
δεικτών»

Η παρουσία αστάθμητων οι-
κονομικών παραγόντων, όπως ο 
πληθωρισμός, οι κλιματολογικές 
αλλαγές, οι  γεωπολιτικοί παράγοντες 
και τα προβλήματα στην εφοδιαστική 
αλυσίδα αναμένεται να συνεχιστούν 
και να εξακολουθούν να επηρεάζουν 
αρνητικά την παγκόσμια οικονομία 
μέσα στο 2024.

Εν μέσω ενός ολοένα και πιο 
δυσμενούς γεωπολιτικού σκη-
νικού, αναμένεται να ευνοηθούν 
επενδύσεις οι οποίες εμπεριέχουν 
έναν σχετικά χαμηλό επενδυτικό 
κίνδυνο. Την ίδια στιγμή, το επεν-
δυτικό ενδιαφέρον προς τους ανα-
δυόμενους κλάδους της τεχνητής 
νοημοσύνης και βιώσιμων επεν-
δύσεων αναμένεται να συνεχιστεί.

Όσον αφορά τα επιτόκια, φαί-
νεται ότι έχουμε προσεγγίσει ή/
και φτάσει στην κορύφωσή τους. 
Παρά ταύτα, δεν θα πρέπει να ανα-
μένεται σημαντική μείωσή τους 
μέσα στο 2024. Στόχος των κύριων 
Κεντρικών Τραπεζών παραμένει 
η ήπια οικονομική προσγείωση, 
ελπίζοντας ταυτόχρονα οι αυξή-
σεις επιτοκίων του 2023 να έχουν 
πετύχει τον σκοπό τους με τις λι-
γότερες δυνατές επιπτώσεις – να 
οδηγήσουν αφενός στη μείωση 
του πληθωρισμού, αποφεύγοντας 
αφετέρου την οικονομική ύφεση. 

Αυτή η ανθεκτικότητα της παγκό-
σμιας οικονομίας μπορεί να εξηγηθεί 
από διάφορους παράγοντες. Πρώτον, 
οι καταναλωτές μπόρεσαν να βασι-
στούν στις σημαντικές αποταμιεύσεις, 
οι οποίες συσσωρεύτηκαν κατά την 
περίοδο της πανδημίας, καθώς και 
στην αύξηση μισθών που προηγή-
θηκε. Δεύτερον, οι επιχειρήσεις δι-
ατήρησαν τα επίπεδα κερδοφορίας 
χάρη στις αυξημένες τιμές. Τέλος, 
οι κυβερνήσεις προσέφεραν δημο-
σιονομική στήριξη, χρησι-
μοποιώντας τα ιδιαίτερα 
αυξημένα φορολογικά 
τους έσοδα ως απο-
τέλεσμα του πληθω-
ρισμού. Ενδεικτικά, 

στην Ευρώπη, οι δημοσιονομικές 
δαπάνες παραμένουν ιδιαίτερα αυ-
ξημένες σε σχέση με την τελευταία 
δεκαετία, αν και όχι στα επίπεδα που 
παρατηρούνται στις ΗΠΑ, με το Τα-
μείο Ανάκαμψης της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης να αποτελεί το βασικό δη-
μοσιονομικό εργαλείο.

Η Κύπρος
Η κυπριακή οικονομία συνεχίζει 

να επιδεικνύει ανθεκτικότητα στις 
αλλεπάλληλες εξωγενείς οικονομικές, 
αλλά και συστημικές διαταράξεις. Η 
δομή, το μέγεθος και τα συγκριτικά 
πλεονεκτήματα της οικονομίας μας, 
αλλά κυριότερα ο εξωστρεφής κυπρι-
ακός τομέας των υπηρεσιών, όσο και 
ο τουρισμός, μετριάζουν σημαντικά 
τις επιπτώσεις από τα εξωγενή σοκ. 
Την ίδια στιγμή, φαίνεται ότι ενυ-
πάρχει ακόμη ένα σημαντικό από-
θεμα από την εποχή των «χρυσών 
διαβατηρίων», αλλά και ρωσικών 
χρημάτων, που, παρά τη φθίνουσα 
πορεία τους, έχει ακόμη επίδραση 
στη μικρή κυπριακή οικονομία. Φυ-
σικά αυτό έρχεται με το βαρύτατο 
τίμημα στο όνομα της πατρίδας μας, 
το οποίο εξακολουθεί να δυσχεραίνει 
την προσέλκυση σοβαρών θεσμικών 
επενδύσεων - κάτι που όμως δεν 
αναμένεται να επηρεάσει σημαντικά 
τον επόμενο χρόνο. Η δε εγχώρια 
ζήτηση φαίνεται να υποστηρίζεται 
από τον υψηλό βαθμό εργαζομένων 
που καλύπτονται από την ΑΤΑ, αλλά 
και από την παρουσία σημαντικού 
αριθμού ξένων και Κυπρίων υπαλ-
λήλων υπεράκτιων εταιρειών. Ως 

αποτέλεσμα, το βασικό 
σενάριο για το 2024 

είναι η Κύπρος να 
συνεχίσει να κατα-
γράφει μεγαλύτερη 
ανάπτυξη από τον 
μέσο όρο της Ευ-
ρωζώνης.

Όσον αφορά την 
κοινωνία, ενισχύονται 

οι ανησυχίες για επιδείνω-
ση των κοινωνικών δεικτών με 

σημαντικούς κινδύνους στα θέματα 
εγχώριας παραγωγής. Καθώς τα με-
σαία και τα χαμηλότερα εισοδηματικά 
στρώματα (ιδιαίτερα αυτά που δεν 
προστατεύονται από την ΑΤΑ) έχουν 
ήδη επιβαρυνθεί δυσανάλογα με το 
κόστος της ακρίβειας, ενώ οι τιμές 
δεν αναμένεται να υποχωρήσουν.

Δημοσιονομικά, μεγαλύτερες 
προκλήσεις παραμένουν τα μέχρι 
σήμερα μέτρα χαμηλής έντασης για 
στήριξη της κοινωνίας (ιδιαίτερα σε 
σχέση με τα ευρωπαϊκά επίπεδα), τα 
οποία θα πρέπει να αναμένεται να 
ενισχυθούν το επόμενο διάστημα (εν 
μέσω και των επερχόμενων εκλογών), 
το αυξημένο επίπεδο όσο και το είδος 
των δαπανών του δημοσίου, και το 
αυξημένο κόστος αναχρηματοδότησης 
του δημόσιου χρέους. Ο συνδυασμός 
των πιο πάνω δύναται να προκαλέσει 
κίνδυνο δημοσιονομικού εκτροχια-
σμού σε περίπτωση μειωμένης οικο-
νομικής δραστηριότητας.

Έτος αβεβαιότητας και 
πολλαπλών προκλήσεων το 2024

ΕΛΕΝΑ 
ΚΑΛΥΦΟΜΜΑΤΟΥ 
kalyfommatoue@
diasmedia.com 

Οι έγκριτοι οικονομολόγοι Δρ Ιωάννης Βιολάρης και Δρ Στέλιος Πλατής 
καταθέτουν τις απόψεις τους για το νέο οικονομικό έτος 



Έ
τοιμες να ριχτούν 
σε άλλη μια μάχη 
είναι συντεχνίες 
και εργοδοτικές 
οργανώσεις, αυτήν 
τη φορά για τα μάτια 
ή καλύτερα για τα 

χέρια των εργατών από τρίτες χώρες. 
Οι εργοδότες εκπέμπουν S.O.S. για 
το συγκεκριμένο ζήτημα, υποστηρί-
ζοντας ότι οι ελλείψεις είναι τεράστιες 
και δημιουργούν ήδη πρόβλημα σε 
επιχειρήσεις αλλά και στην αγορά 
ευρύτερα. Από την πλευρά τους οι 
συντεχνίες αναγνωρίζουν μεν ότι 
υπάρχουν ανάγκες, αλλά όχι στον  
βαθμό που τις παρουσιάζουν οι 
εργοδότες, όπως αναφέρουν.

Η Κυβέρνηση και δη το Υπουρ-
γείο Εργασίας θα επιδιώξει να 
εμπλακεί στο συγκεκριμένο θέμα 
είτε απλοποιώντας τις διαδικασίες 
είτε καταγράφοντας τις πραγματικές 
ανάγκες και προτείνοντας λύσεις. Την 
Τρίτη αναμένεται να πραγματοποι-
ηθεί η πρώτη συνεδρία της τεχνικής 
επιτροπής, η οποία συστάθηκε για 
να εξετάσει το ζήτημα των εργαζομέ-
νων από τρίτες χώρες και η οποία, 
αφού καταγράψεις τις θέσεις και 
απόψεις των κοινωνικών εταίρων, 
θα προωθήσει το θέμα στο Εργατικό 
Συμβουλευτικό Σώμα. Πάντως αξίζει 
να σημειωθεί ότι είχε προκύψει μια 
μεγάλη σύγχυση με τη συνεδρία 
της συγκεκριμένης επιτροπής, αφού, 
ενώ ήταν γνωστό ότι θα συνεδρίαζε 
την Τρίτη, στάληκε επιστολή στους 
εταίρους ότι αναβάλλεται και επα-
ναπρογραμματίζεται για τον  Φε-
βρουάριο, ενώ στη συνέχεια με νέα 
επιστολή αναφέρθηκε ότι επρόκειτο 
για λάθος και η συνεδρία της Τρίτης 
θα γίνει κανονικά.

Εργοδότες
Όπως και να ’χει, θέμα υπάρχει 

και, αργά ή γρήγορα, θα πρέπει να 
συζητηθεί. Μιλώντας στη «Σημερινή» 
ο ΓΓ του ΚΕΒΕ, Μάριος Τσιακκής, 
έκανε λόγο για ένα τεράστιο πρό-
βλημα, ενδεχομένως και το νούμερο 
είναι ένα ζήτημα που απασχολεί 
αυτήν τη στιγμή τις επιχειρήσεις. 
Ιδιαίτερα όπως είπε, ζωτικοί για την 
οικονομία κλάδοι, όπως είναι ο ξενο-
δοχειακός και επισιτιστικός κλάδος, 
η κατασκευαστική βιομηχανία και το 
λιανεμπόριο αντιμετωπίζουν σοβαρό 

πρόβλημα από την έλλειψη ανθρώ-
πινου δυναμικού και θα πρέπει να 
βρεθούν άμεσα λύσεις, ιδιαίτερα 
όσον αφορά τα ξενοδοχεία, μιας 
και η νέα τουριστική σεζόν ξεκινά 
την περίοδο Μαρτίου - Απριλίου. 
Αναφορικά με την παρότρυνση 
να προσληφθούν Κύπριοι ή έστω 
κοινοτικοί, ο κ. Τσιακκής ανέφερε 
ότι οι επιχειρήσεις μέλη του ΚΕΒΕ 
είναι πρόθυμες να προσλάβουν 
άμεσα είτε Κύπριο είτε κοινοτικό 
εργαζόμενο, αλλά όπως προκύπτει, 
δυστυχώς,  δεν υπάρχουν, ανέφερε. 
Όσον αφορά το επιχείρημα ότι δεν 
δίνονται ικανοποιητικοί μισθοί και 
γι’ αυτό δεν υπάρχει ενδιαφέρον για 
εργασία, ο κ. Τσιακκής ανέφερε ότι 
πλέον υπάρχει κατώτατος μισθός και 
δεν μπορεί κάποιος να πληρώσει 
κάτω από αυτόν, ενώ υπάρχουν και 
οι συλλογικές συμβάσεις που δε-
σμεύουν μεγάλη μερίδα εργοδοτών. 

Συντεχνίες
Από την πλευρά του ο ΓΓ της 

ΣΕΚ, μιλώντας με τη σειρά του στη 
«Σημερινή», τόνισε ότι η θέση της 
συντεχνίας είναι ξεκάθαρη. Προ-
φανώς και υπάρχουν ανάγκες για 
εργαζομένους, ωστόσο αυτές δεν 
είναι στον βαθμό που τις παρου-
σιάζουν οι εργοδότες, σημείωσε. 
Θα πρέπει να τεθούν στο τραπέζι 
τεκμηριωμένα οι ανάγκες ανά 
κλάδο και ανά επιχείρηση και ν’ 
αξιολογηθούν. Μάλιστα, ο κ. Μάτσας 
τόνισε ότι σε όσους εργαζομένους 
από τρίτες χώρες δοθεί τελικά άδεια 
εργασίας, θα πρέπει να τεθεί ως προ-
ϋπόθεση η συμπερίληψή τους στις 
συλλογικές συμβάσεις, ώστε να μην 

προκύψει ο κίνδυνος δημιουργίας 
απορρυθμιστικών στοιχείων στην 
αγορά, όπως είπε. Παράλληλα, ο 
κ. Μάτσας τόνισε ότι θα πρέπει να 
εξαντληθούν οι προσπάθειες για 
πρόσληψη άνεργων Κυπρίων, προ-
τού δοθούν άδειες για εργάτες από 
τρίτες χώρες. Πάντως, σημείωσε 
ότι αποτελεί κίνηση προς τη σω-
στή κατεύθυνση η εμπλοκή της 
κυβέρνησης και η πρόθεσή της 
να ρυθμίσει το θέμα.

Λιανεµπόριο
Όπως έχει προαναφερθεί, οι με-

γαλύτερες ανάγκες για προσωπικό 
από τρίτες χώρες εντοπίζονται σε 
τρεις βασικούς κλάδους της οικονο-
μίας. Στην ξενοδοχειακή-επισιτιστική 
βιομηχανία, στον κατασκευαστικό 
κλάδο και στο λιανεμπόριο. Μι-
λώντας στη «Σημερινή» ο ΓΓ του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Λιανικού 
Εμπορίου (ΠΑΣΥΛΕ),  Μάριος 
Αντωνίου, ανέφερε ότι όχι απλώς 
μας φοβίζει, αλλά μας τρομάζει η 
κατάσταση που έχει δημιουργηθεί. 
Οι ανάγκες είναι τεράστιες και θα 
πρέπει να εξευρεθεί άμεσα λύση στο 
πρόβλημα που υπάρχει, σημείωσε σε 
έντονο ύφος. Υπάρχουν επιχειρήσεις 
που λειτουργούν υποστελεχωμένες, 
με αποτέλεσμα να επιβαρύνεται 
το υφιστάμενο προσωπικό, ενώ 
υπάρχουν και άλλα καταστήματα 
που καθυστερούν την έναρξη της 
λειτουργίας τους επειδή δεν βρί-
σκουν προσωπικό να στελεχωθούν 
επαρκώς, σημείωσε. Ο κ. Αντωνίου 
μάς ανέφερε ότι αυτήν τη στιγμή 
οι ανάγκες υπολογίζονται σε 2.500 
εργαζομένους. Ωστόσο, επισήμανε, 

με τα νέα καταστήματα που έρχονται 
και κυρίως με το ένα ή ενδεχομένως 
και δύο νέα εμπορικά κέντρα που 
θα λειτουργήσουν, οι ανάγκες θα 
εκτοξευθούν ίσως και στις 5.000 
εργαζομένους. ∆εν ζητούμε ούτε 
λεφτά, ούτε επιδοτήσεις. Αυτό που 
ζητούμε είναι άδειες για να φέρουμε 
προσωπικό να εργαστεί, ξεκαθάρισε 
ο κ. Αντωνίου, ο οποίος τόνισε ότι, εάν 
δεν επιλυθεί σύντομα το πρόβλη-
μα, θα ζητήσουν συνάντηση με τον 
ίδιο τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, 
τον οποίο θα καλέσουν να εμπλακεί 
προσωπικά στο ζήτημα.

Κατασκευές
Τεράστιες είναι και οι ανάγκες για 

προσωπικό στην κατασκευαστική 
βιομηχανία. Ο πρόεδρος της Ομο-
σπονδίας Συνδέσμων Εργολάβων Οι-
κοδομών Κύπρου (ΟΣΕΟΚ), Στέλιος 
Γαβριήλ, σημείωσε στην εφημερίδα 
μας ότι υπάρχουν σίγουρα οι ανάγκες 
για έλευση προσωπικού, αλλά την 
ίδια ώρα και οι διαδικασίες είναι 
χρονοβόρες, κάτι που επιτείνει το 
πρόβλημα. Να φέρουμε ξένους, αλλά 
ποιος θα εξετάσει και θα εγκρίνει τις 
αιτήσεις, διερωτήθηκε. Ο κ. Γαβριήλ 
τόνισε ότι υπήρξε μια εισήγηση προς 
το αρμόδιο Υπουργείο Εργασίας να 
γίνουν διακρατικές συμφωνίες με 
άλλες χώρες και συγκεκριμένα με 
Αίγυπτο, Αρμενία και Ινδία, ώστε να 
απλοποιηθούν κάπως οι διαδικασίες. 
Παράλληλα, ανέφερε ότι εξετάζεται 
και η επιλογή οι ξένοι εργαζόμενοι να 
έρχονται ανά έργο, δηλαδή να δίνεται 
η άδεια εργασίας για συγκεκριμένο 
έργο και όταν αυτό ολοκληρώνεται να 
επιστρέφουν στην πατρίδα τους, στην 

περίπτωση που υπάρχουν σοβαρές 
ενστάσεις να έρχονται μόνιμα στη 
χώρα μας. Καταληκτικά, ο κ. Γαβριήλ 
σημείωσε ότι ο κατασκευαστικός 
κλάδος βρίσκεται σε μεγάλη ανά-
πτυξη αυτήν την περίοδο τόσο με 
ιδιωτικά έργα που ξεκινούν όσο 
και με έργα που προκηρύσσει το 
κράτος, κυρίως μέσω του Ταμείου 
Ανάκαμψης. Οι ανάγκες αυτήν τη 
στιγμή σε ανθρώπινο δυναμικό υπο-
λογίζεται ότι ξεπερνούν τις 5.000 και 
θα πρέπει να βρεθεί κάποια λύση,  
ώστε με κάποιον τρόπο αυτές να 
καλυφθούν, σημείωσε.

Ξενοδοχεία
Ίσως τις πιο άμεσες ανάγκες για 

προσωπικό τις έχει αυτήν  τη στιγμή 
η ξενοδοχειακή βιομηχανία. Η νέα 
τουριστική σεζόν ξεκινά τον Μάρτιο 
- Απρίλιο και οι ενδείξεις μαρτυρούν 
ότι θα είναι αρκετά καλή, ενδεχομέ-
νως να αγγίξει και πάλι τα νούμερα 
του 2019. Επομένως θα πρέπει οι 
επαγγελματίες και οι επιχειρήσεις να 
σταθούν στο ύψος των περιστάσεων 
και ν’ ανταποκριθούν στις αυξημένες 
ανάγκες, για να μην απογοητεύσουμε 
τους τουρίστες που θα ταξιδέψουν 
στη χώρα μας με μη ικανοποιητικές 
υπηρεσίες. Μιλώντας στη «Σημερινή» 
ο Γενικός ∆ιευθυντής του ΠΑΣΥΞΕ, 
Φιλόκυπρος Ρουσουνίδης, σημείωσε 
ενδεικτικά πως όσο δεν επιλύεται το 
πρόβλημα, η κατάσταση χρόνο με τον 
χρόνο χειροτερεύει. Αυτήν τη στιγμή 
οι ανάγκες σε προσωπικό ανέρχονται 
σε πέραν των 5.000, είπε, ενώ θα 
πρέπει να λυθεί και το ζήτημα με 
τις χρονοβόρες διαδικασίες και τις 
εγκρίσεις.
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ΑΓΓΕΛΟΣ 
ΑΓΓΕΛΟ∆ΗΜΟΥ

Επίκειται νέα µάχη για 
εργάτες από τρίτες χώρες
Εκπέµπουν S.O.S. οι εργοδότες. Τεράστιες οι ανάγκες σε 
ξενοδοχεία, κατασκευές και λιανεµπόριο. Υπάρχουν ανάγκες αλλά 
όχι σε τέτοιο βαθµό, απαντούν οι συντεχνίες
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Το πολύτιμο αυτό εργαλείο μπορεί να εξάγει 
αντικειμενική πληροφόρηση για τη συνολική 

εικόνα της επιχείρησης, συμβάλλοντας κα-
θοριστικά στη διαμόρφωση των διαδικασιών 

και πολιτικών που εφαρμόζει 

Σ
το σημερινό επι-
χειρηματικό περι-
βάλλον, με κύρια 
χαρακτηριστικά τη 
μεταβλητότητα και 
τον έντονο ανταγω-
νισμό, οι σύγχρονες 

επιχειρήσεις έχουν αντιληφθεί τη 
σημασία της ικανοποίησης των 
πελατών (η οποία σε μεγάλο βαθ-
μό συνδέεται με την ποιότητα των 
υπηρεσιών ή/και προϊόντων που 
προσφέρουν) και έχουν συμπερι-
λάβει στον τρόπο λειτουργίας τους 
διάφορα εργαλεία συλλογής και 
μέτρησής της. 

Ήδη οι περισσότερες επιχειρή-
σεις που εφαρμόζουν στρατηγικά 
πελατοκεντρικές προσεγγίσεις 
έχουν αναγάγει την ικανοποίηση 
πελατών σε ένα σημαντικό εργα-
λείο μάρκετινγκ, ούτως ώστε να 
μεταφέρουν άμεσα στους πελάτες 
τους τις περιπτώσεις που τα πο-
σοστά ικανοποιημένων πελατών 
τους εμφανίζονται υψηλά. 

Η σχετική αρθρογραφία και ο 
επιχειρηματικός κόσμος έχουν 
κατατάξει τις έρευνες ικανοποίη-
σης πελατών στην κατηγορία των 
ποιοτικών ερευνών. Αν και ξεκίνη-
σαν με το να πραγματοποιούνται 
πρόσωπο με πρόσωπο με τον πε-
λάτη, σήμερα λόγω των μεγάλων 
αποστάσεων, της τεχνολογικής 
εξέλιξης και τελευταία λόγω και 
των περιορισμών που επέφερε 
η πανδημία, οι έρευνες αυτές 
γίνονται επίσης μέσω τηλεφώ-
νου, ηλεκτρονικού ταχυδρομείου, 

διαδικτύου, ή σε έντυπη μορφή. 
Σχεδόν κατά κανόνα περιλαμβά-
νουν τη συμπλήρωση ενός κατάλ-
ληλα διαμορφωμένου σύντομου 
ερωτηματολογίου, με ζητούμενο 
να αξιολογηθεί η ποιότητα των 

προϊόντων και υπηρεσιών μιας 
επιχείρησης. Με τη δομημένη 
συλλογή της γνώμης των πελα-
τών, απώτερος στόχος είναι τα 
αποτελέσματα να λειτουργήσουν 
ως οδικός χάρτης για την περαι-
τέρω αναβάθμιση των προϊόντων, 
διαδικασιών και υπηρεσιών της 
επιχείρησης, έτσι ώστε αυτά να 
προσδίδουν ολοένα και περισ-

σότερα οφέλη στους πελάτες της.
Η μέτρηση ικανοποίησης 

πελατών δεν προσφέρει όμως 
μόνο πληροφόρηση σχετικά με 
τα υπέρ, τα κατά και την ποιότητα 
ενός προϊόντος ή μιας υπηρεσίας. 

Το πολύτιμο αυτό εργαλείο μπορεί 
να εξάγει αντικειμενική πληρο-
φόρηση για τη συνολική εικόνα 
της επιχείρησης, τη δομή της, τη 
λειτουργία της, το προσωπικό της, 
τη δύναμη του εμπορικού της σή-
ματος, συμβάλλοντας καθοριστικά 
στη διαμόρφωση των διαδικασιών 
και πολιτικών που εφαρμόζει η 
επιχείρηση αυτή.

10 πλεονεκτήματα μιας 
έρευνας ικανοποίησης 
πελατών

• Είναι εύκολο να δημιουργη-
θεί, είναι σύντομη, στοχευμένη και 
σχετικά οικονομική.

• Επιτρέπει την εξαγωγή με-
τρήσιμων αποτελεσμάτων, μακριά 
από υποθετικά σενάρια.

Αποκαλύπτει στην επιχείρηση 
τις τάσεις των αγορών και προωθεί 
τις ανάγκες, την ψυχοσύνθεση, τους 
προβληματισμούς και τα ενδιαφέ-
ροντα των πελατών. 

• Σκιαγραφεί τη συχνότητα αγο-
ράς ενός προϊόντος ή μιας υπηρεσίας.

• Αποκαλύπτει τα σημαντικότερα 
πλεονεκτήματα και μειονεκτήματα 
της επιχείρησης σε σχέση με τον 
ανταγωνισμό.

• Αποτυπώνει το ενδιαφέρον 
και τη δέσμευση της επιχείρησης 
απέναντι στους πελάτες της.

• Χαρακτηρίζει ως ένα βαθμό 
τις σχέσεις της επιχείρησης με τους 
πελάτες και δίνει πληροφόρηση 
για τα επίπεδα αφοσίωσής τους.

• Λειτουργεί ως προγνωστικός 
δείκτης του ποσοστού διατήρησης 
των πελατών.

• Χρησιμοποιείται ως σημαντικό 
εργαλείο κατά τη λήψη αποφάσεων 
και κατά τον καταρτισμό επιχει-
ρησιακών στρατηγικών.

• Αποτελεί κίνητρο για το προ-
σωπικό για να αυξήσει το επίπεδο 
παραγωγικότητάς του αλλά και το 
επίπεδο εξυπηρέτησης προς τους 
πελάτες, καθώς η αξιολόγηση γί-
νεται απευθείας από τους ίδιους 
τους πελάτες.

H συνεχής και ειλικρινής επικοι-
νωνία με τους πελάτες σε σχέση με 
το τι πιστεύουν για μια επιχείρηση 
και το πώς μπορεί να βελτιωθεί, 
είναι ζωτικής σημασίας για την 
αναβάθμιση των υπηρεσιών της 
και την επίτευξη των στρατηγικών 
της στόχων. Μια ποιοτική έρευνα 
ικανοποίησης πελατών παρέχει 
σε μια επιχείρηση εγκυρότερη 
εικόνα και καλά ενημερωμένη 
πληροφόρηση, τόσο σε επίπεδο 
επικοινωνίας με τον πελάτη όσο 
και σε επίπεδο αφοσίωσης.

Η τεχνολογική εξέλιξη του 
σημερινού επιχειρηματικού πε-
ριβάλλοντος δίνει την ευκαιρία 
στις σύγχρονες επιχειρήσεις να 
συλλέξουν πολύτιμη πληροφόρηση 
εκμεταλλευόμενες αναδυόμενες τά-
σεις, όπως τεχνητή νοημοσύνη, ευ-
φυής αυτοματοποίηση, internet of 
things, data analytics, blockchain 
και μηχανική μάθηση. Συλλέγο-
ντας και αναλύοντας συγκεκριμένα 
δεδομένα, οι επιχειρήσεις είναι σε 
θέση να δημιουργούν «έξυπνες» 
έρευνες ικανοποίησης πελατών, 
που με τη σειρά τους θα μπορούν 
αφενός να σκιαγραφήσουν τάσεις 
και συμπεριφορές και, αφετέρου, 
θα μπορούν να βελτιώνουν αισθητά 
την εμπειρία που αποκομίζουν οι 
πελάτες από την αλληλεπίδραση 
που έχουν με τα προϊόντα ή τις 
υπηρεσίες μιας επιχείρησης.

Μια ολοκληρωμένη έρευνα πε-
λατών θα βοηθήσει μια επιχείρηση 
να γνωρίσει καλύτερα τους πελάτες 
της, στοιχείο που διαχωρίζει ως ένα 
βαθμό μια επιχείρηση από τον αντα-
γωνισμό. Χρησιμοποιώντας λοιπόν 
τις δυνατότητες που προσφέρουν 
τα πολύτιμα δεδομένα που εξάγο-
νται από τις έρευνες ικανοποίησης 
πελατών, οι επιχειρήσεις όχι μόνο 
μπορούν να δημιουργήσουν βαθιά 
εξατομικευμένες εμπειρίες, αλλά 
σταματούν να εστιάζουν μόνο στο 
παρόν και αρχίζουν να προβλέπουν 
τις μελλοντικές ανάγκες του πελάτη.

*Διοικητική Σύμβουλος, Head of 
Clients & Markets, KPMG Limited 

Έρευνα ικανοποίησης πελατών - απαραίτητο 
εργαλείο για τις σύγχρονες επιχειρήσεις
Οι επιχειρήσεις έχουν αντιληφθεί τη σημασία της ικανοποίησης των πελατών και έχουν 
συμπεριλάβει στον τρόπο λειτουργίας τους διάφορα εργαλεία συλλογής και μέτρησής της

ΜΑΡΙΑ Α. 
ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ*

Ανακοίνωση μετά την εκλογή 
Μητροπολίτη Κυρηνείας

Η Αυτοκέφαλος Εκκλησία Γνησίων Ορθοδόξων Χριστιανών (Γ.Ο.Χ.) Πα-
τρώων Παραδόσεων Κύπρου προέβη σε εκλογές Μητροπολίτου της 
Ιεράς Μητροπόλεως Κυρηνείας αι οποίαι διεξήχθησαν την Κυριακή, 3 
Δεκεμβρίου 2023 (20 Νοεμβρίου 2023 με το εκκλησιαστικό εορτολό-
γιο) και ώρα 11.00 π.μ. Η εκλογική Συνέλευσις συνήλθε εν απαρτία εις 
την Ιερά Μονή Αγίου Επιφανίου, όπου απεφάσισε διά μυστικής ψήφου 
την εκλογή του πανοσιολογιότατου π. Ματθαίου Σιήκκη εις τον Θρό-
νο της Μητροπόλεως Κυρηνείας. Η Ιερά Σύνοδος της Εκκλησίας των 
Γ.Ο.Χ. Κύπρου θα προβεί εις τα επί τούτω απαραίτητα διά την προχεί-
ρισιν του π. Ματθαίου Σιήκκη εις Επίσκοπο την 28η Ιανουαρίου 2024 
(15 Ιανουαρίου 2024 με το εκκλησιαστικό εορτολόγιο). Η εκλογή Μη-
τροπολίτου Κυρηνείας επισφραγίζει την απρόσκοπτον πορεία της Αυ-
τοκεφάλου Εκκλησίας των Γνησίων Ορθοδόξων Χριστιανών Πατρώων 
Παραδόσεων Κύπρου εις το θεάρεστον έργον αυτής.

Σύνδεσμος για την Πρόληψη και Αντιμετώπιση της Βίας στην Οικογένεια

Κενές Θέσεις
Ο Σύνδεσμος για την Πρόληψη και Αντιμετώπιση της Βίας στην Οικογένεια, λόγω 
επέκτασης των προγραμμάτων του, προκηρύσσει τις ακόλουθες θέσεις εργασίας:
 

• ΚΕΝΕΣ ΘΕΣΕΙΣ ΛΕΙΤΟΥΡΓΩΝ ΧΩΡΟΥ ΦΙΛΟΞΕΝΙΑΣ ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ
• ΚΕΝΗ ΘΕΣΗ ΠΑΙΔΑΓΩΓΟΥ - ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥ ΦΥΛΑΞΗΣ, ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ 
  ΚΑΙ ΦΡΟΝΤΙΔΑΣ ΠΑΙΔΙΩΝ ΧΩΡΟΥ ΦΙΛΟΞΕΝΙΑΣ ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ
• ΚΕΝΗ ΘΕΣΗ ΠΑΙΔΑΓΩΓΟΥ - ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥ ΦΥΛΑΞΗΣ, ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ
  ΚΑΙ ΦΡΟΝΤΙΔΑΣ ΠΑΙΔΙΩΝ ΧΩΡΟΥ ΦΙΛΟΞΕΝΙΑΣ ΛΕΜΕΣΟΥ
• ΚΕΝΗ ΘΕΣΗ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΟΥ/ΗΣ ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΣΠΙΤΙ ΤΗΣ ΓΥΝΑΙΚΑΣ
• ΚΕΝΗ ΘΕΣΗ ΦΡΟΝΤΙΣΤΗ/ΤΡΙΑΣ ΓΙΑ ΧΩΡΟ ΦΙΛΟΞΕΝΙΑΣ ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ
• ΚΕΝΗ ΘΕΣΗ ΦΡΟΝΤΙΣΤΗ/ΤΡΙΑΣ ΓΙΑ ΧΩΡΟ ΦΙΛΟΞΕΝΙΑΣ ΛΕΜΕΣΟΥ
• ΚΕΝΗ ΘΕΣΗ ΦΡΟΝΤΙΣΤΗ/ΤΡΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΕΟ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ ΤΟΥ ΣΠΑΒΟ 
  ΣΤΗ ΛΕΥΚΩΣΙΑ ΓΙΑ ΝΕΑΡΕΣ ΚΑΙ ΑΝΗΛΙΚΕΣ ΜΗΤΕΡΕΣ, ΑΙΤΗΤΡΙΕΣ ΑΣΥΛΟΥ

 
Τα πιστοποιητικά θα υποβάλλονται σε Ηλεκτρονική Μορφή στην ηλεκτρονική διεύ-
θυνση: s.metti@domviolence.org.cy.
Τελευταία ημερομηνία παραλαβής των αιτήσεων είναι η Πέμπτη, 18 Ιανουαρίου 2024.
Για περισσότερες πληροφορίες οι ενδιαφερόμενοι μπορούν να αποτείνονται στην 
ιστοσελίδα μας https://domviolence.org.cy/domjobs/και στο τηλ. 22813121.
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Τ
α τελευταία χρόνια 
συντελείται μια αλ-
λαγή στον παγκό-
σμιο οικονομικό 
χάρτη, η οποία έχει 
επισπευσθεί μετά 
την επέμβαση της 

Ρωσίας στην Ουκρανία και την 
επιβολή των κυρώσεων. Η Ρω-
σία, πιο έτοιμη για την επιβολή 
κυρώσεων απ’ ό,τι το 2014 με την 
Κριμαία, προχώρησε στη σύσφιγξη 
των εμπορικών της σχέσεων προς 
την Ανατολή, με την Κίνα, την Ινδία 
και το Ιράν, καθώς έναν ιδιαίτερο 
ρόλο φαίνεται να διαδραματίζει η 
Σαουδική Αραβία.

Η διεύρυνση των BRICS
Ο συνασπισμός των BRICS 

(Βραζιλία, Ρωσία, Ινδία, Κίνα και 
Νότιος Αφρική) διευρύνεται φέ-
τος με τις προσθήκες των Ιράν, 
Σαουδικής Αραβίας, Ηνωμένων 
Αραβικών Εμιράτων και Αιγύπτου, 
δίνοντας διαφορετική δυναμική 
στον συνασπισμό.

Από την αντίπερα όχθη ση-
μαντικό αντίβαρο αποτελούν οι 
ΗΠΑ, μαζί με το Ηνωμένο Βασίλειο 
και την Ευρώπη. Οι οικονομικές 
και συναλλαγματικές ισορροπί-
ες επηρεάζουν και επηρεάζονται 
από τις πολιτικές αποφάσεις που 
λαμβάνονται και τις οικονομικές 
συνεργασίες που δημιουργούνται.

Η Κίνα τα τελευταία χρόνια προ-
σπαθεί να παρουσιαστεί ως η νέα 
ανερχόμενη δύναμη που μπορεί 
να αμφισβητήσει την πρωτοκα-
θεδρία των ΗΠΑ και να διαδρα-
ματίσει πρωταγωνιστικό ρόλο στο 
παγκόσμιο στερέωμα. Οι μεγάλες 
επενδύσεις σε υποδομές άλλων 
χωρών, κυρίως στην Αφρική, είχαν 
σκοπό να δώσουν στη χώρα τον 
ρυθμιστικό ρόλο που αναζητεί. 
Τέτοιες επενδύσεις έγιναν και 
στην Ευρώπη, όπως στο λιμάνι 
του Πειραιά, ενώ κάποιες άλλες 
αναβλήθηκαν μετά από πολιτικές 
αποφάσεις των κυβερνήσεων.

Η κινεζική οικονομία, παρά το 
γεγονός ότι το 2023 δεν απέδωσε 
τα αναμενόμενα, παραμένει ισχυρή, 
με μια τεράστια αγοραστική δύναμη 
και σημαντικός εμπορικός εταίρος 
για πολλές χώρες. Αποτελεί επί-
σης έναν από τους μεγαλύτερους 
επενδυτές των αμερικανικών κρα-
τικών ομολόγων. Η επιβολή των 
κυρώσεων στη Ρωσία τής έδωσε τη 
δυνατότητα διασφάλισης παροχής 
μεγάλων ποσοτήτων πετρελαίου 
και φυσικού αερίου, ενώ η διαμε-
σολάβησή της για την εξομάλυνση 
των σχέσεων Ιράν και Σαουδικής 
Αραβίας καταγράφεται στα θετικά 
της εξωτερικής της πολιτικής.

Οι εκλογές στην Ταϊβάν φέτος 
έχουν τον δικό τους ρόλο εφόσον 
η κινεζική κυβέρνηση προκρίνει 
την εκλογή κυβέρνησης που θα 
ενεργεί φιλικά προς αυτή. Σε αυτό 

το πλαίσιο κινήθηκαν και οι πρό-
σφατες δηλώσεις του Προέδρου 
της Κίνας. Σημειώνεται ότι η συ-
γκεκριμένη περιοχή είναι από τις 
πιο πιθανές ή επιρρεπείς για να 
προκύψουν νέες εντάσεις.

Οι BRICS το 2014 προχώρησαν 
στην ίδρυση της Νέας Αναπτυξιακής 
Τράπεζας με παρόμοιο πλαίσιο όπως 
αυτό του ∆ιεθνούς Νομισματικού 
Ταμείου (∆ΝΤ), με σκοπό τις επεν-
δύσεις σε υποδομές και την ενίσχυση 
των κρατών μελών του. Θα πρέπει 
να σημειωθεί ότι μεγάλο μέρος της 
χρηματοδότησής του γίνεται με την 
έκδοση ομολόγων σε εθνικά νομίσμα-
τα, κάτι που έχει τη δική του σημασία.

Η λεγόμενη αποδολαριοποίηση, 
παρά την αμφισβήτηση της κυρι-
αρχίας του δολαρίου τα τελευταία 
χρόνια, αποτελεί δύσκολο εγχείρη-
μα. Μετά τον Β’ Παγκόσμιο Πόλεμο 
κοντά στο 60% των αποθεματικών 
σύμφωνα με στοιχεία του ∆ΝΤ 
αποτελούνται από αμερικανικά 
δολάρια. Επιπλέον το συγκεκρι-
μένο νόμισμα αποτελεί το κύριο 
μέσο των συστημάτων συναλλαγών 
και το νόμισμα στο οποίο αποτι-
μώνται σημαντικά εμπορεύματα, 
όπως το πετρέλαιο. Γνωστή είναι 
άλλωστε και η συμφωνία ΗΠΑ 
και Σαουδικής Αραβίας το 1945 
για πετρέλαιο έναντι ασφάλειας, η 
οποία φαίνεται να αμφισβητείται 
τα τελευταία χρόνια, ειδικά με τη 
νέα ηγεσία της αραβικής χώρας.

Οπότε οι ΗΠΑ, πέραν της με-
γάλης οικονομίας που διαθέτουν, 
είναι ο εκδότης του νομίσματος που 
αποτελεί το κύριο αποθεματικό. 

Πέραν των οικονομικών συνεπει-
ών στην παγκόσμια οικονομία, και 
κυρίως στις αναδυόμενες χώρες 
από τις διακυμάνσεις του δολαρίου, 
δυσφορία ως προς τη θέση του 
νομίσματος δημιουργείται εξαι-
τίας του γεγονότος ότι οι ΗΠΑ το 
χρησιμοποιούν ως μέσο πολιτι-
κών πιέσεων (π.χ. με την επιβολή 
κυρώσεων). 

Την ίδια στιγμή μπορεί να υπάρ-
ξει και έμμεση μεταφορά αξιών 
εφόσον οι υποχρεώσεις των ΗΠΑ 
προς το εξωτερικό είναι σε δολά-
ριο και ενδεχόμενη υποτίμησή του  
δίνει στη χώρα ένα έμμεσο κέρδος. 
Αρκετές φορές υπήρξαν επικρί-
σεις για το «τύπωμα χρήματος» 
από τις ΗΠΑ χωρίς να υπάρχει 
μια ολοκληρωμένη νομισματική 
πολιτική, κάτι που επηρέασε την 
ισοτιμία του δολαρίου.

Η προσπάθεια των BRICS για 
τη δημιουργία κοινού νομίσματος 
συνάντησε δυσκολίες, όμως πλέον 
πολλές από τις συναλλαγές τους 
γίνονται σε εθνικά νομίσματα. Την 
ίδια ώρα ενισχύονται οι σχέσεις 
μεταξύ των Κεντρικών Τραπεζών 
με πρόσφατο παράδειγμα την 
ανταλλαγή νομισμάτων μεταξύ της 

Κίνας (γουάν) και της Σαουδικής 
Αραβίας (ριάλ). Υπενθυμίζεται επί-
σης ότι η Ρωσία είχε απαιτήσει οι 
πληρωμές για το ρωσικό φυσικό 
αέριο να γίνονται σε ρούβλια, σε 
μια προσπάθεια ενίσχυσης του 
εγχώριου νομίσματος.

Η ρωσική οικονομία παρουσιάζει 
θετικούς ρυθμούς ανάπτυξης το 
2023 κοντά στο 3%, όμως υπάρχει 
ένα ερωτηματικό αν θα μπορέσει ν’ 
αντεπεξέλθει στις αυξημένες αμυντι-
κές δαπάνες και τις εκπτώσεις που 
γίνονται όσον αφορά τα προϊόντα 
ενέργειας. Πρόσφατα,  μάλιστα, ο 
Ρώσος Πρόεδρος, ο οποίος αναμέ-
νεται να επανεκλεγεί στις φετινές 
εκλογές, ανακοίνωσε τη δημιουργία 
σιδηροδρομικών γραμμών που θα 
συνδέουν τη Ρωσία με Ινδία και 
άπω Ανατολή, για τη διευκόλυνση 
των εμπορικών συναλλαγών και 
παραδόσεων αγαθών.

Η Ευρώπη 
ο µεγάλος χαµένος 

Η Ευρώπη φαίνεται να είναι ο 
μεγάλος χαμένος από τις αλλαγές 
που συντελούνται στον παγκόσμιο 
οικονομικό χάρτη, εφόσον κινείται 
μεταξύ αναιμικής ανάπτυξης και 

ύφεσης. Η εγγύτητα στην περιοχή 
των συγκρούσεων στην Ουκρα-
νία και η μη εξασφάλιση φθηνών 
ενεργειακών πόρων, σε συνδυα-
σμό με τη μείωση στις εξαγωγές 
κυρίως προς την Ασία,  οδηγούν 
σε επιβράδυνση μεγάλες οικονο-
μίες του πυρήνα της Ευρώπης. Σε 
αυτά προστίθενται και τα δομικά 
προβλήματα της Ευρώπης και της 
Ευρωζώνης, που αποτρέπουν το 
ευρώ ν’ αποτελέσει το νόμισμα - ρυθ-
μιστή στην παγκόσμια οικονομία.

Τη στιγμή που παρουσιάζονται 
φαινόμενα αποπαγκοσμιοποίησης 
με την επιβολή κυρώσεων, δασμών 
και άλλων εμποδίων στη διακίνη-
ση εμπορευμάτων και υπηρεσιών, 
τα προβλήματα στις ∆ιώρυγες του 
Σουέζ, κυρίως, και του Παναμά προ-
καλούν κρίση στο διεθνές εμπόριο. 

Τα ναύλα έχουν εκτοξευθεί ση-
μαντικά, όπως και τα ασφάλιστρα 
λόγω του αυξημένου κινδύνου, κάτι 
που θα επηρεάσει την τελική τιμή 
των προϊόντων, ενώ αναμένεται 
σταδιακά να παρουσιάζονται εντο-
νότερα ελλείψεις αγαθών λόγω των 
καθυστερήσεων που προκύπτουν 
στις μεταφορές. Είναι με ιδιαίτερο 
ενδιαφέρον που αναμένονται οι 
ενέργειες από τον συνασπισμό 
δυνάμεων κάτω από τις ΗΠΑ για 
αντιμετώπιση των Χούθι.

Αν μπορούσαμε να δώσουμε 
έναν τίτλο για το 2024 όσον αφορά 
την παγκόσμια οικονομία,  θα ήταν 
“έτος μεταβλητότητας και προκλή-
σεων”, με τις εκλογές σε διάφορες 
χώρες και ειδικότερα στις ΗΠΑ 
 να έχουν τη δική τους σημασία.

Ο συνασπισµός των BRICS διευρύνεται φέτος µε τις προσθήκες των 
Ιράν, Σαουδικής Αραβίας, Ηνωµένων Αραβικών Εµιράτων 
και Αιγύπτου, δίνοντας διαφορετική δυναµική στον συνασπισµό

Αν µπορούσαµε να δώσουµε έναν τίτλο για 
το 2024 όσον αφορά την παγκόσµια οικονο-
µία θα ήταν «έτος µεταβλητότητας και προ-

κλήσεων»

ΤΑΣΟΣ 
ΓΙΑΣΕΜΙ∆ΗΣ 

Ο νέος παγκόσµιος 
οικονοµικός χάρτης
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Ο
ι εστίες στη 
Μέση Ανα-
τολή πλη-
θαίνουν. Στις 
α μ ε ί ω τ ε ς 
συγκρούσεις 
στη Γάζα 

προστέθηκαν οι επιθέσεις των 
Χούθι στη Ερυθρά Θάλασσα, 
ενώ η δολοφονία του Σάλαχ Αλ 
Αρούρι, δεύτερου στην ιεραρχία 
της Χαμάς, μεγάλωσε την ανησυ-
χία για διάχυση του πολέμου και 
στον Λίβανο. Αν και επισήμως 
δεν ανέλαβε την ευθύνη για τον 
θάνατό του, το Ισραήλ θεωρείται 
ότι βρίσκεται πίσω από το πλήγμα 
αυτό, στο οποίο σκοτώθηκαν άλλα 
έξι μέλη και στελέχη της Χαμάς. 
Το δολοφονικό αυτό χτύπημα 
δημιουργεί ερωτήματα για τους 
λόγους, τη χρονική συγκυρία αλλά 
και τις προεκτάσεις που μπορεί 
να έχει για τον πόλεμο στη Γάζα. 
Ειδικά, το τελευταίο ερώτημα έχει 
διατυπωθεί επανειλημμένα μετά τη 
δολοφονία του Αλ Αρούρι, καθώς 
πρόκειται για την εξόντωση του πιο 
σημαντικού στελέχους της Χαμάς 
από την έναρξη του πολέμου. Πίσω 
πίσω, στο παρασκήνιο βρίσκεται 
και το Ιράν, το οποίο φαίνεται μεν 
ότι επιζητεί τη φθορά του Ισραήλ 
και των ∆υτικών, αποκλείοντας 
προς το παρόν όμως την επιλογή 
μιας μετωπικής σύγκρουσης.

Τα ερωτήµατα πίσω από 
τη δολοφονία

Αν και εκατοντάδες Παλαιστίνιοι 
σκοτώνονται κάθε μέρα εδώ και 
τρεις μήνες, η τελευταία στοχευμένη 
δολοφονία από το Ισραήλ προκά-
λεσε φόβους για κλιμάκωση της 
σύγκρουσης. Ο Σάλεχ αλ Αρούρι, 
ιδρυτικό μέλος του στρατιωτικού 
βραχίονα του παλαιστινιακού ισλα-
μιστικού κινήματος, υπήρξε ένα 
από το δημοφιλέστερα ηγετικά 
στελέχη της Χαμάς, ενώ ο ρόλος 
του έγινε ακόμα πιο σημαντικός 
μετά το τρομοκρατικό χτύπημα 
στο Ισραήλ την 7η Οκτωβρίου. 

Σύμφωνα με τον αναλυτή, Zoran 
Kusovac, η δολοφονία έφερε 
όλα τα κλασικά χαρακτηριστικά 
της στοχευμένης εξολόθρευσης 
σημαντικών προσώπων από το 
Ισραήλ. Ειδικότερα, ο Αλ Αρού-
ρι και οι σύντροφοί του φαίνεται 
ότι σκοτώθηκαν από drone, ενώ 
βρίσκονταν στον δεύτερο όροφο 

διαμερίσματος, το οποίο πλαισι-
ωνόταν και στις δύο πλευρές από 
οκταώροφα κτήρια. 

Η δολοφονία αυτή γέννησε 
πολλά ερωτήματα στους ειδικούς. 
Γιατί τον συγκεκριμένο και γιατί 
τώρα; Τι θα συμβεί μετά; Φυσικά 

το πρώτο ερώτημα είναι αυτονόητο. 
Το Ισραήλ θέλει να εξαλείψει όσο το 
δυνατόν περισσότερους ανώτερους 
αξιωματούχους της Χαμάς, ενώ 
μετά την 7η Οκτωβρίου πιθανότατα 
αυτή η επιδίωξη να ακολουθείται 

με ακόμα μεγαλύτερη αποφασι-
στικότητα. 

Το Al Jazeera χαρακτηρίζει 
τον δεύτερο στην ιεραρχία της 
Χαμάς ως στέλεχος με επιρροή 
και ικανότητα, διαφορετικό από 
την υπόλοιπη ανώτατη ηγεσία, 

αφού θεωρείται ότι «είχε ανεξάρ-
τητο πνεύμα». Έχοντας ζήσει για 
μεγάλο χρονικό διάστημα εκτός 
Παλαιστίνης, ανέπτυξε τις δικές 
του επαφές και δίκτυο. Γι’ αυτό 
κάποιοι αναλυτές θεωρούν ότι 

το Ισραήλ θα πρέπει να γνώρι-
ζε τις δυνατότητές του και ίσως 
την κρυφή του ατζέντα. Επίσης, 
δεν αποκλείεται να έγινε στόχος 
λόγω των στενών του σχέσεων με 
τον ηγέτη της Χεζμπολάχ, Χασάν 
Νασράλα, αλλά και άλλων Ιρανών 
πολιτικών και στρατιωτικών που 
βρίσκονταν στη Βηρυτό. 

Πιο σημαντικό στοιχείο, όμως, 
είναι η χρονική συγκυρία του χτυ-
πήματος. Ο Kusovac εξηγεί ότι το 
Ισραήλ γνώριζε από το 2015 ότι ο 
Αλ Αρούρι βρισκόταν στη Βηρυ-
τό και σίγουρα μπορούσαν να τον 
δολοφονήσουν πολύ πιο εύκολα 
πριν από την τρομοκρατική επί-
θεση της 7ης Οκτωβρίου. Παρά 
τους φόβους για επίσημο άνοιγμα 
δεύτερου μετώπου στον Λίβανο, το 
Ισραήλ τελικά έλαβε την απόφα-
ση για το παρακινδυνευμένο αυτό 
χτύπημα. Η εξήγηση για πολλούς 
Ισραηλινούς αναλυτές είναι απλή. 
Ο πρωθυπουργός της χώρας δεν 
διαβουλεύεται με τους στρατιωτι-
κούς αλλά λαμβάνει αποφάσεις που 
εξυπηρετούν το δικό του πολιτικό 
συμφέρον. Σύμφωνα με τον Ισραη-
λινό πρώην διαπραγματευτή, Daniel 
Levy, «η κυβέρνηση του Νετανιά-
χου δεν θέλει να τελειώσει αυτός ο 
πόλεμος. Πολιτικά, ο Νετανιάχου 
θα έχει ένα μεγάλο πρόβλημα την 
επομένη του πολέμου, καθώς τότε 
θα ξεκινήσουν οι έρευνες για τις 
αποτυχίες της ισραηλινής πλευράς». 
Εάν θέλουμε να θέσουμε όμως τα 
δεδομένα σε μια λιγότερο «ανθρω-
ποκεντρική» θεώρηση, η συνέχιση 
του πολέμου θεωρείται «αναγκαία» 
για το Ισραήλ, καθώς χρειάστηκε 
τρεις ολόκληρους μήνες για να 
προκαλέσει ουσιαστικό πλήγμα 
στην ανώτατη ηγεσία της Χαμάς. 

Στις αµείωτες συγκρούσεις στη Γάζα προστέ-
θηκαν οι επιθέσεις των Χούθι στην  Ερυθρά 

Θάλασσα, ενώ η δολοφονία του Σάλαχ Αλ 
Αρούρι, δεύτερου στην ιεραρχία της Χαµάς, 

µεγάλωσε την ανησυχία για διάχυση του πο-
λέµου και στον Λίβανο 

Αν και εκατοντάδες Παλαιστίνιοι σκοτώνονται κάθε µέρα εδώ 
και τρεις µήνες, η τελευταία στοχευµένη δολοφονία από το Ισραήλ 
προκάλεσε φόβους για κλιµάκωση της σύγκρουσης

ΓΙΑΝΝΗΣ 
ΓΙΩΡΓΑΛΛΗΣ 

«Βράζει» η Μέση Ανατολή: 
«Προσωρινά» ελεγχόµενες 
οι εστίες σύγκρουσης
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οι εστίες σύγκρουσης

«Βράζει» η Μέση Ανατολή: 
«Προσωρινά» ελεγχόµενες 
οι εστίες σύγκρουσης



Θα κλιμακωθεί
η σύγκρουση;

Το ερώτημα που κυριαρχεί 
πλέον είναι εάν η λιβανική σιιτική 
παράταξη θα παρασυρθεί από την 
«κατάφωρη ισραηλινή επιθετικότη-
τα» και θα ανοίξει δεύτερο μέτωπο 
πολέμου στην περιοχή. Αν και το 
ίδιο το Ισραήλ δεν έχει αναλάβει την 
ευθύνη της δολοφονίας, ανώτερος 
αξιωματούχος του αμερικανικού 
Υπουργείου Άμυνας παραδέχθηκε 
ότι το Ισραήλ κατάφερε το πλήγμα, 
το οποίο σκότωσε τον Σάλεχ αλ 
Αρούρι.

Από την πλευρά τους οι Αμερι-
κανοί αξιωματούχοι δεν θεωρούν 
ότι οι Ισραηλινοί θα προχωρού-
σαν στη δολοφονία του Αλ Αρούρι 
χωρίς να αναμένουν ότι η κίνηση 
αυτή θα μεγάλωνε τον κίνδυνο κλι-
μάκωσης του πολέμου στα σύνορα 
με τον Λίβανο. Μετά το φονικό 
πλήγμα του Ισραήλ, σύμφωνα με 
αμερικανικά ΜΜΕ, η διοίκηση 
Μπάιντεν επεξεργαζόταν σχέδια 
για διπλωματική εμπλοκή με τον 
Λίβανο, ώστε να ασκήσει πιέσεις 
στη Χεζμπολάχ να μην κλιμακώσει 
τη σύγκρουση. Σε αυτό το πλαίσιο 
εντάσσεται και το νέο ταξίδι του 
Αμερικανού Υπουργού Εξωτερι-
κών, Άντονι Μπλίνκεν, στη Μέση 
Ανατολή. 

Σε κάθε περίπτωση, οι απόψεις 
των ειδικών φαίνεται ότι ποικίλ-
λουν ως προς την εξέλιξη της 
σύγκρουσης μετά το χτύπημα του 
Ισραήλ. Ο Καθηγητής Διεθνών 
Σχέσεων στο Πανεπιστήμιο Saint 
Joseph στη Βηρυτό, Karim Bitar, 

σημείωσε ότι «αυτή η δολοφονία 
είναι ανησυχητική. Ακόμη κι αν 
ούτε το Ιράν ούτε η Χεζμπολάχ, 
ούτε το Ισραήλ δεν έχουν κανένα 
συμφέρον για ευρεία πολεμική 
σύγκρουση, οι κακοί υπολογισμοί 
ή τα μη αναλογικά αντίποινα θα 
μπορούσαν να οδηγήσουν στο 
χειρότερο σενάριο». Η διευθύ-
ντρια του Carnegie Middle East 
Center, Maha Yahya, σημείωσε 
ότι η Χεζμπολάχ μέχρι στιγμής 
έδειξε ότι επιδιώκει να αποφύγει 
μια μεγάλη σύγκρουση που θα 
καταστρέψει τον Λίβανο. Ο κίνδυ-
νος κλιμάκωσης είναι μεγάλος, 
αλλά η Χεζμπολάχ προσπαθεί 
σκληρά να αποφύγει να παρα-
συρθεί σε έναν πόλεμο με το 
Ισραήλ». 

Ο Διευθυντής Ερευνών στο 
Πανεπιστήμιο της Λιόν, Fabrice 
Balanche, θεωρεί απίθανο έναν 
περιφερειακό πόλεμο. «Οι Ιρανοί 
δεν θέλουν μιαν αντιπαράθεση με 
το Ισραήλ, όπως και η Χεζμπολάχ, 
γιατί ξέρουν ότι θα βρεθούν σε 
δύσκολη θέση. Αν το Ισραήλ δε-
χόταν επίθεση με πυραύλους, οι 
Αμερικανοί θα ανταπαντούσαν». 
Κάποιοι δεν διστάζουν να δώσουν 
και ποσοστά πιθανότητας. Για πα-
ράδειγμα, ο απόστρατος ναύαρχος 
Τζέιμς Σταυρίδης, πρώην διοικητής 
του ΝΑΤΟ, επεσήμανε ότι «οι πι-
θανότητες περιφερειακού πολέμου 
στη Μέση Ανατολή αυξάνονται από 
το 15% στο 30%. Εξακολουθούν να 
είναι σχετικά χαμηλές, αλλά υψη-
λότερες απ’ ό,τι πριν, και σίγουρα 
δυσάρεστα υψηλές».
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Οι απορρέουσες 
κρίσεις του 2023 

μεταφέρονται προ-
φανώς στο 2024 
και αναμένονται 

σοβαρές εξελίξεις 
σε όλα τα μέτωπα 

Απορρέουσες από το πα-
ρελθόν έτος, οι ευρύτερες 
γεωπολιτικές προκλή-

σεις του 2023 παραμένουν και 
αναμένεται να συνεχιστούν και 
ενδεχομένως να ενταθούν το νέο 
έτος 2024, την ίδια στιγμή που 
αναδεικνύονται νέα ζητήματα στο 
διεθνές σκηνικό. Η συνέχιση των 
πολέμων σε Ουκρανία και Γάζα, 
η γενικότερη κατάσταση στην 
εύθραυστη Μέση Ανατολή, η 
άνοδος ακραίων κινημάτων, το 
μεταναστευτικό, η μεταβαλλόμε-
νη γεωοικονομία, οι εκλογικές 
διαδικασίες που θα διεξαχθούν 
το 2024 στις μισές περίπου χώ-
ρες του κόσμου, οι διαδικασίες 
της πράσινης μετάβασης και της 
αντιμετώπισης της κλιματικής 
αλλαγής, η ολοένα και αυξανόμε-
νη χρήση των νέων τεχνολογιών 
αποτελούν μερικές μόνο από τις 
προκλήσεις (και σε κάποιες των 
περιπτώσεων προοπτικές) που 
η υφήλιος έχει να αντιμετωπίσει 
το νέο έτος. 

Αν και σε ένα συνεχώς μετα-
βαλλόμενο γεωπολιτικό περιβάλ-
λον είναι δύσκολο εξ ορισμού 
να γίνουν προβλέψεις για το τι 
αναμένεται να εξελιχθεί σε πα-
γκόσμιο επίπεδο, είναι βέβαιο 
ότι κατά τη διάρκεια του 2024 θα 
συνεχιστεί η τάση δημιουργίας 
μιας νέας γεωπολιτικής πραγμα-
τικότητας που αναδεικνύεται τα 
τελευταία χρόνια, ειδικά με την 
ανάδειξη ενός μετώπου -έστω και 
χαλαρού- μεταξύ Ρωσίας, Κίνας, 
Ιράν και Βορείου Κορέας από τη 
μια και των Ηνωμένων Πολιτείων 
της Αμερικής και των συμμά-
χων τους από την άλλη, την ίδια 
στιγμή που η Ευρωπαϊκή Ένωση 
σε μείζονα ζητήματα παρουσιά-
ζει μια συγκεχυμένη εικόνα. Οι 
προσπάθειες της Δύσης από τη 
μια και της Κίνας από την άλλη 

για περαιτέρω διείσδυση σε αυτό 
που ονομάζουμε ‘‘παγκόσμιο 
νότο’’ αναμένεται να ενταθούν, 
με την Κίνα να διαφαίνεται ότι 
έχει προχωρήσει πιο μπροστά 
μέσω της πρωτοβουλίας belt and 
road και του αναβαθμισμένου 
γεωπολιτικού της ρόλου. 

Οι απορρέουσες κρίσεις του 
2023 μεταφέρονται προφανώς 
στο 2024 και αναμένονται σοβα-
ρές εξελίξεις σε όλα τα μέτωπα. 
Οι εκλογικές διαδικασίες που 
θα διεξαχθούν στις ΗΠΑ, στο 

Ηνωμένο Βασίλειο, στην Ευ-
ρώπη, στην Ινδία, σε κράτη της 
Λατινικής Αμερικής και αλλού 
προφανώς θα επηρεάσουν τις 
εξελίξεις, ενώ οι επιπτώσεις 
των πολέμων σε Ουκρανία και 
Γάζα, που ήταν ήδη εμφανείς το 
2023, θα συνεχιστούν, την ίδια 
στιγμή που ενώ η παγκόσμια 
οικονομία φαίνεται να ανακά-
μπτει από τον πληθωρισμό, 
αυτή η ανάκαμψη δεν πρέπει 
να θεωρείται δεδομένη, λόγω 
πολλών παραγόντων. Παράλληλα, 
οι πιέσεις του μεταναστευτικού, 
ζητήματα που αφορούν την εν-
σωμάτωση, η γκετοποίηση και, 
μεταξύ άλλων, η έλλειψη κοινών 
πολιτικών αντιμετώπισης του ζη-
τήματος, αναμένεται να αυξη-
θούν, δημιουργώντας κοινωνικά, 

οικονομικά και άλλα ζητήματα. 
Επιπρόσθετα, οι ευρύτερες επι-
πτώσεις της κλιματικής αλλαγής 
επηρεάζουν προφανώς σε όλα 
τα επίπεδα τις εξελίξεις.

Σε ένα άλλο πλαίσιο, καταγρά-
φονται οι εξελίξεις στον τομέα 
των νέων τεχνολογιών, που, ορθά 
χρησιμοποιούμενες, μπορούν να 
επιφέρουν θετικές αλλαγές, την 
ίδια στιγμή, όμως, που δημιουρ-
γούν προκλήσεις όσον αφορά τις 
θέσεις εργασίας ή και τη χρήση 
τους σε στρατιωτικό επίπεδο, στο 
σημείο μάλιστα όπου δεν υπάρχει 
το διεθνές κανονιστικό πλαίσιο 
για τη χρήση τους. Είναι γεγονός, 
πάντως, ότι αρκετές κυβερνήσεις 
και οργανισμοί δεν έχουν αντι-
ληφθεί επαρκώς τα πιο πάνω 
και αυτό σημαίνει ότι δύσκολα 
μπορούν άμεσα να αντιμετωπι-
στούν ζητήματα που δυνατόν να 
προκύψουν. 

Ως εκ των πιο πάνω, οι πα-
γκόσμιες συνθήκες για το 2024 
δεν προβλέπονται να είναι οι κα-
λύτερες για τη σταθεροποίηση 
του παγκόσμιου γεωπολιτικού 
περιβάλλοντος. Η ανασφάλεια 
που χαρακτηρίζει τις κοινωνίες, η 
ανισορροπία μεταξύ ‘‘παγκόσμιου 
βορρά’’ και ‘‘παγκόσμιου νότου’’, 
οι συρράξεις που μαίνονται και 
το ενδεχόμενο επέκτασής τους, οι 
ευρύτερες επιπτώσεις της κλιμα-
τικής αλλαγής και το γεγονός ότι 
υπάρχει μια ‘‘πολυπολική αναρ-
χία’’ πρέπει να μας προβληματί-
σει. Οι λύσεις στα πιο πάνω δεν 
ήταν ποτέ απλές, ειδικά όταν δεν 
υπάρχει συλλογική δέσμευση των 
κρατών για αντιμετώπισή τους. 

* Λέκτορας Νομικής στο Πανεπιστή-
μιο Λευκωσίας, LL.B Law (Bristol), 

Ph.D in Law – International Law 
and Human Rights (Kent), Διευ-

θυντής Μονάδας Νομικής Κλινικής 
Πανεπιστημίου Λευκωσίας

Κανένας δεν αμφισβητεί ότι 
βρίσκονται σε εξέλιξη οι προ-
σπάθειες του Ιράν να προκαλέ-
σει φθορά σε Ισραήλ και Δύση 
μέσω των αντιπροσώπων του, 
ενώ ήδη βγαίνει κερδισμένο από 
τη σύγκρουση με την κατάρρευ-
ση της συμφωνίας του εβραϊκού 
κράτους με τη Σαουδική Αραβία.

Ο διευθυντής του Center on 
Military and Political Power, 
Bradley Bowman, εξηγεί ότι 
«από το 1979, το Ιράν διεξάγει 
ασύμμετρη τρομοκρατία διά 
αντιπροσώπων, όπου προσπα-
θεί να προωθήσει τις στοχεύσεις 
της εξωτερικής του πολιτικής, 
μετατοπίζοντας τις συνέπειες 
σε κάποιον άλλο - συνήθως 
στους Άραβες. Μια όλο και πιο 
αποτελεσματική αρχιτεκτονική 
περιφερειακής ασφάλειας, του 
είδους που προσπαθούν να χτί-
σουν οι ΗΠΑ και η Σαουδική 
Αραβία, είναι ένας εφιάλτης για 
το Ιράν που, σαν νταής στην παι-
δική χαρά, θέλει να κρατήσει 
όλα τα άλλα παιδιά διχασμένα 
και αποσπασμένα».

Αυτό που παρατηρείται όμως 
είναι ότι, παρά την επιθετική 

ρητορική που χρησιμοποιεί η 
Τεχεράνη, έχει πλέον σταματήσει 
να απειλεί με ευρείας κλίμακας 
πόλεμο τους εχθρούς της και να 
προκαλεί άμεσες απώλειες στις 
δυτικές δυνάμεις στην περιφέ-
ρεια, κάτι που εκλαμβάνεται ως 
συνειδητοποίηση της διαφοράς 
ισχύος με τους αντιπάλους της. 
Έτσι κι αλλιώς, καμιά από τις 
εμπλεκόμενες δυνάμεις δεν είναι 
έτοιμη για έναν τέτοιο πόλεμο. 

Αυτό λοιπόν που απομένει 
στο Ιράν είναι η συνεχιζόμενη 
αναστάτωση του θαλάσσιου 
εμπορίου στην Ερυθρά Θάλασσα 
μέσω των Χούθι. Οι αντάρτες 
της Υεμένης έχουν εξαπολύσει 
περισσότερες από 20 επιθέσεις 
σε εμπορικά πλοία στο στενό 
Μπαμπ αλ Μάντεμπ, διακόπτο-
ντας τη ναυτιλία σε μια πλωτή 
οδό από την οποία διέρχεται πε-
ρίπου το 12% του παγκόσμιου 
εμπορίου. Οι ενέργειες αυτές 
προκάλεσαν την αντίδραση των 
ΗΠΑ, οι οποίες ανακοίνωσαν 
τη δημιουργία ad hoc διεθνούς 
στρατιωτικού συνασπισμού για 
την προστασία της ναυσιπλοΐας 
στην Ερυθρά Θάλασσα.

Τελικά πού βρίσκεται το Ιράν;

ΑΠΟΨΗ  ΔΡ ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΤ. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ*  

Οι γεωπολιτικές 
προκλήσεις του 2024 
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Με το βλέμμα στη γειτονική 
Γάζα, όπου συντελού-
νται απάνθρωπα πο-

λεμικά εγκλήματα και τη μνήμη 
μας να στρέφεται 50 χρόνια πίσω, 
θυμίζοντάς μας τις θηριωδίες του 
«Αττίλα» στην Κύπρο, αποχαιρε-
τήσαμε το 2023 με το κυπριακό 
ζήτημα άλυτο, την κομματική/ πο-
λιτική ζωή βυθισμένη στο βούρκο 
και την κοινωνία να αναζητεί ενα-
γωνίως σανίδα σωτηρίας. 

Αναντίλεκτα, ένα από τα κατάπτυ-
στα χαρακτηριστικά της καθημερινό-
τητας του 2023 ήταν η πρωτοφανής 
τοξικότητα της μακροσκελούς προε-
κλογικής περιόδου με τον κομματικό 
βαρβαρισμό να αναζωπυρώνεται σε 
πρωτοφανή επίπεδα και τον πολιτικό 
πολιτισμό να πιάνει πάτο αγγίζοντας 
τον απόπατο. 

 Θλιβερά φαινόμενα που αμαύ-
ρωσαν και γκρίζαραν τον πολιτικό 
χάρτη 2023 είναι: 

• Η εντεινόμενη κρίση εμπι-
στοσύνης των πολιτών στον θεσμό 
της Δικαιοσύνης και ειδικότερα 
στους επικεφαλής της Γενικής 
Εισαγγελίας.

• Ο διασυρμός της Κυπριακής 
Δημοκρατίας στην Ευρώπη και όχι 
μόνο, εξαιτίας νέων δημοσιογρα-
φικών αποκαλύψεων στο θέμα του 
κατάπτυστου Επενδυτικού Προ-
γράμματος Πολιτογραφήσεων 
(διαβατήρια).

• Η παρατεταμένη αδυναμία 
καθαρισμού των ποδοσφαιρικών 
στάβλων του Αυγείου, που πλήττει 
εδώ και μερικά αρκετά χρόνια το 
δημοφιλέστερο άθλημα με σοβαρό-
τατες αρνητικές προεκτάσεις στην 
κοινωνικοοικονομική ζωή.

• Η συντήρηση της κομματο-
κρατίας και η νέου τύπου μετάλ-
λαξή της, κυρίως στα δύο μεγάλα 
κόμματα, που υπονομεύει ακόμη 
περισσότερο την ποιότητα του δη-
μοκρατικού πολιτεύματος.

• Η αδυναμία αποφασιστικής 
αντιμετώπισης του Μεταναστευτι-
κού και ουσιαστικής άμβλυνσης 
του Δημογραφικού.

• Η προσπάθεια των ηγεσιών 
των δυο μεγαλύτερων κομμάτων να 
βιάσουν εν ψυχρώ μέσω ανίερης 
συμμαχίας τη λαϊκή βούληση στον 
δεύτερο γύρο για εκλογή Προέδρου 
της Δημοκρατίας.

• Η αδυναμία του πολιτειακού 
συστήματος να θέσει φραγμούς 
στην τραπεζική ασυδοσία και η 
απροθυμία παραπομπής στη δικαι-
οσύνη των ενόχων, συνενόχων και 
ηθικών αυτουργών των μεγάλων 
κοινωνικοοικονομικών σκανδάλων 
της τελευταίας 25ετίας. 

Ηλιαχτίδες 2023
Οι αχτίδες φωτός του 2023, 

που προμηνύουν κάποιες νότες 
αισιοδοξίας, είναι: 

• Ο θεσμός της Ελεγκτικής Υπη-
ρεσίας, που στάθηκε κατά βάση 
στο ύψος του, αποτρέποντας τα 
χειρότερα. 

• Η μεγάλη πλειοψηφία των 
πολιτών κάνοντας τη δική τους 
σιωπηρή επανάσταση επεγκλωβί-
στηκαν από το κομματικό μαντρί, 
δίδοντας κατά τις προεδρικές εκλο-
γές ηχηρό χαστούκι στις ηγεσίες 
των δυο μεγάλων παρατάξεων, 
δημιουργώντας ταυτόχρονα δυ-
ναμικό ξεκίνημα εξυγίανσης της 
πολιτικής ζωής που ασφυκτιά στα 

βοθρολύματα της ανηθικότητας, 
της διαφθοράς και της διαπλοκής.

Προσδοκίες 2024
Με την ανατολή του νέου χρό-

νου αναδύονται στον κυπριακό 
πολιτικό ορίζοντα προοπτικές 
σταδιακής απαλλαγής του τόπου 
από το σάπιο πολιτικό σύστημα. Ο 
καταπονεμένος και προδομένος 
λαός μας προσδοκά πως η νέα 
διακυβέρνηση υπό τον Νίκο Χρι-
στοδουλίδη θα θέσει τα θεμέλια 
για ουσιαστική επανίδρυση/ανα-
σύνταξη του κράτους και ανασυ-
γκρότηση των καταρρακωμένων 
θεσμών. Η λειτουργία του θεσμού 
του Γνωμοδοτικού Συμβουλίου για 
τα συμβούλια των Ημικρατικών 
Οργανισμών και η εκδηλούμενη 
πρόθεση της Κυβέρνησης για ου-
σιαστικές παρεμβάσεις ενίσχυσης 

των χαμηλοεισοδηματιών και της 
μεσαίας τάξης αποτελεί μια πρώτη 
ένδειξη πως υπάρχει βούληση για 
οικοδόμηση ευνομούμενης και 
δικαιότερης Πολιτείας. Οι πολίτες 
προσδοκούν πως η νέα διακυβέρ-
νηση θα βρει σύντομα τον βημα-
τισμό της, χαράσσοντας πολιτική 
που να στηρίζεται στην υγιή οικο-
νομική ανάπτυξη, την κοινωνική 
δικαιοσύνη και την ισοπολιτεία 
που αποτελούν βασικά συστατικά 
για συγκρότηση ισχυρής αμυντι-
κής ισχύος, εδραίωση ειλικρινών 
σχέσεων Κύπρου - Ελλάδας και 
σύναψη ζωτικών γεωστρατηγικών 
συμφωνιών, ως εφαλτήρια για επα-
νατοποθέτηση της βάσης λύσης 
του Κυπριακού. Επιπρόσθετα, η 
μέχρι στιγμής στάση του νέου 
Αρχιεπισκόπου Κύπρου Γεώρ-
γιου γεννά βάσιμες ελπίδες για 

αναδημιουργία του ρόλου της 
Εκκλησίας με εμπροσθοφυλα-
κή το θεάρεστο κοινωνικό έργο 
και την εθνική αυτογνωσία μέσω 
συγκροτημένης προσπάθειας των 
δυνάμεων του πνεύματος και του 
πολιτισμού για εμπέδωση συνθη-
κών λαϊκής ομοψυχίας και εθνικής 
ενότητας προς όφελος του αγώνα 
για δίκαιη επίλυση του χρονίζοντος 
κυπριακού ζητήματος. 

Εν κατακλείδι, οι ευυπόληπτοι 
πολίτες μαζί με τις τίμιες δυνάμεις 
της εργασίας και της ευπρεπούς 
επιχειρηματικότητας αξιώνουν από 
τις νεοεκλεγείσες ηγεσίες Πολιτείας 
και Εκκλησίας απτά δείγματα γρα-
φής,  διαμηνύοντας πως μοναδική 
τους έγνοια πρέπει να είναι η εξυ-
πηρέτηση των καλώς νοουμένων 
συμφερόντων της κοινωνίας και της 
μαρτυρικής μας πατρίδας, η οποία 
βιώνει φέτος για πέμπτη δεκαετία 
το δράμα της τουρκικής εισβολής 
και κατοχής από τους αιμοσταγείς 
νεο-οθωμανούς της Άγκυρας. Σε 
τούτη την ιστορική συγκυρία των 
κατακλυσμιαίων γεωπολιτικών ανα-
κατατάξεων στη Ν.Α.  Μεσόγειο, σε 
συνάρτηση με την αταξία στον τα-
ραγμένο πλανήτη, στέλλουμε ισχυρό 
μήνυμα με κεντρικό αποδέκτη την 
Κυβέρνηση πως δεν χωράει καμιά 
αποτυχία ούτε στα εσωτερικά μας 
πράγματα, ούτε στους χειρισμούς 
του Κυπριακού, ούτε στα μείζονα 
θέματα εξωτερικής πολιτικής. 

Καλό νέο έτος, με την ευχή πως 
δεν θα απογοητευθούμε για μια 
ακόμη χρονιά. 

*Δημοσιογράφος, πρόεδρος Ινστι-
τούτου Ελληνικού Πολιτισμού, www.

iep.org.cy

Απογοητεύσεις και ηλιαχτίδες 2023, προσδοκίες 2024

ΑΠΟΨΗ  
ΣΤΕΛΛΑ 

ΜΟΒΙΔΟΥ 

ΑΠΟΨΗ  
ΞΕΝΗΣ 
Χ. ΞΕΝΟΦΩΝΤΟΣ*

Στις 14/12/2023, στις 7.00 
το πρωί, βρήκα τον γάτο 
μου Ματής στην αυλή μου 

να κλαίει σαν να πονούσε και είχε 
σιελόρροια. Ο γάτος Ματής είναι 
δύο χρονών καθ’όλα υγιής και έχει 
χρώμα άσπρο με γκρίζο. Στις 9.00 
το πρωί τον πήρα στην κτηνιατρική 
κλινική του Γιώργου Βασιλείου στον 
Στρόβολο. Τον Ματής τον εξέτασε η 
κτηνίατρος Μαριάννα Γεωργίου, η 
οποία διαπίστωσε ότι ο γάτος μου 
έφερε διαμπερές τραύμα στον λαι-
μό, στην αριστερή πλευρά, και είχε 
δύσπνοια. Προχωρήσαμε σε ακτι-
νογραφία και φάνηκε ότι ο Ματής 
έφερε σφαίρα από αεροβόλο όπλο. 
Σχετική έκθεση της κτηνιάτρου Μα-

ριάννας Γεωργίου έχει παραδοθεί 
στην Αστυνομία μαζί με το σφαιρί-
διο που αφαίρεσε ως τεκμήριο στις 
18/12/ 2023. Ο Ματής νοσηλεύεται 
μέχρι σήμερα στην κτηνιατρική κλι-
νική του Γιώργου Βασιλείου στον 
Στρόβολο, υπό την επίβλεψη της 
κτηνιάτρου Μαριάννας Γεωργίου. 

Έκανα καταγγελία στην Αστυνομία 
των Ζώων στις 15/12/2023, στον 

Αστυνομικό Σταθμό Λυκαβηττού. Ο 
μοναδικός σταθμός σε όλη τη Λευ-
κωσία, που φιλοξενεί τη μοναδική 
αστυνομικό για όλη τη Λευκωσία. 
Ώσπου να ανακαλύψω πού στεγάζε-
ται η Αστυνομία των Ζώων, πήγα στο 
Αρχηγείο της Αστυνομίας στον Στρό-
βολο, με έστειλαν στον Αστυνομικό 
Σταθμό Στροβόλου και από εκεί στον 
Αστυνομικό Σταθμό Λυκαβηττού. 

Μετά μεγάλης μου λύπης διαπί-
στωσα πως μόνο ένας αστυνομικός 
είναι για όλη τη  Λευκωσία. Πριν 
από 15 μέρες περίπου στην κρατική 
τηλεόραση (ΡΙΚ1), στο πρόγραμμα 
«Κώδικας Σιωπής», ο επικεφαλής 
του κλιμακίου Αστυνομίας Ζώων, 
κος Βύρωνας Βύρωνος, δεν μας ανέ-
φερε ότι η Αστυνομία των Ζώων για 
όλη τη Λευκωσία είναι μόνο ένας(!) 
αστυνομικός. Επίσης ανέφερε πως 
έχουν και υπηρεσιακό τηλέφωνο, 
κάτι που δεν υπάρχει. Αλλά και 
να υπήρχε, τι θα σου κάνει ένας 
αστυνομικός; Μήπως, κ. Βύρωνα, 
πρέπει ν’ αγαπήσουμε παραπάνω 
τα ζώα; Επίσης πρέπει να γνωρίζετε 
ότι η χρήση όπλου σε κατοικημέ-

νη περιοχή είναι ποινικό αδίκημα. 
Πριν από 2 χρόνια, στις 15/2/2021, 
πυροβόλησαν ακόμα μια γάτα στη 
γειτονιά μας. Έγινε καταγγελία και 
ακόμα περιμένουν μία απάντηση. 

Πότε νομίζετε θα εξιχνιαστεί 
ο πυροβολισμός του γάτου μου 
Ματής από τον σκατόψυχο που 
πυροβόλησε; Επίσης εξαφανίστηκε 
ακόμα ένας γάτος μου, ο Ασπρής, 
την ίδια μέρα. Τι θα γίνει, τελικά,  θα 
αναλαμβάνουμε τα αδέσποτα, θα 
τα περιθάλπουμε με πολλή αγάπη 
και θα βρίσκονται κάποιοι σκα-
τόψυχοι να πυροβολούν ή να τα 
δηλητηριάζουν; Νομίζω πρέπει να 
σοβαρευτούμε και να αυξήσουμε 
την Αστυνομία των Ζώων! 

Πυροβολισμός γάτου σε κατοικημένη περιοχή στον Στρόβολο 
και ένας αστυνομικός για όλη τη Λευκωσία

Τυχόν αποτυχία της κυβέρνησης Χριστο-
δουλίδη θα ισοδυναμεί με κοινωνική κι 

εθνική αυτοκτονία

Ανοικτή επιστολή – καταγγελία για την 
υποστελέγχωση του Κλιμακίου της Αστυνο-

μίας των Ζώων στην επαρχία Λευκωσίας 
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Ηεπανέναρξη των συνο-
μιλιών, ιδιαίτερα από το 
σημείο που έμειναν στο 

Κραν Μοντανά, δεν πρόκειται να 
καταλήξει σε έναν συμβιβασμό που 
να αποτελεί win - win και για την 
Κ.Δ. και για την Τουρκία, η οποία 
είναι ο κηδεμόνας και ο καθοδη-
γητής των Τουρκοκυπρίων, που 
στην πλειοψηφία τους είναι παρά-
νομοι έποικοι. Σε μια διαδικασία 
πάρε-δώσε οι δυο πλευρές υποχω-
ρούν σε κάποιες αξιώσεις των και 
κερδίζουν σε κάποιες απαιτήσεις 
των, ώστε να δημιουργηθεί μια κα-
τάσταση από την οποία θεωρητικά 
και με το πάρε-δώσε και οι δυο 
πλευρές να έχουν κέρδη. Αυτό δεν 
μπορεί να γίνει στην περίπτωση 
του Κυπριακού.

Ο πρώτος λόγος είναι επειδή 
στις μέχρι τώρα διαπραγματεύ-
σεις η πλευρά μας βρισκόταν στο 
δώσε και η τουρκική πλευρά στο 
πάρε. Η πλευρά μας επί προεδρί-
ας Βασιλείου, Κληρίδη, Χριστόφια 
και Αναστασιάδη έκανε συνεχώς 
υποχωρήσεις σε μια προσπάθεια 
να πετύχει μια βιώσιμη λύση για 
να τερματιστεί η κατοχή και η δι-
χοτόμηση. Η τουρκική πλευρά συ-
νεχώς προέβαλλε απαιτήσεις και 
ζητούσε υποχωρήσεις. Ουδέποτε 
η ίδια έκαμε έστω και την παρα-
μικρή υποχώρηση. Το δώσε ήταν 
και είναι άγνωστη διαδικασία για 
την τουρκική πλευρά.

Στο σημείο όπου μείναμε στο 
Κραν Μοντανά, η Τουρκία είχε ήδη 
πάρει ό,τι είχε ζητήσει, χωρίς η ίδια 
να δώσει κάτι. Έναν απαράδεκτο 
χάρτη είχε υποβάλει στον Γ.Γ. με 
μηδαμινή επιστροφή εδαφών, 
αλλά και αυτόν τον έχει αποσύρει. 
Τώρα ακόμη και μικρό μέρος της 
περίκλειστης Αμμοχώστου αρνεί-
ται να το επιστρέψει. Έχει μάλιστα 
καταστρώσει σχέδια για ανέγερ-
ση μιας μικρής πόλης στην Κάτω 
Δερύνεια, σε έκταση μεταξύ της 
Αμμοχώστου και της Δερύνειας, 
ώστε να εγκλωβίσει γεωγραφικά 
και στρατιωτικά την κατεχόμενη 
πόλη.

Για να επανέλθει στις συνομιλίες, 

απαιτεί από την πλευρά μας να 
αποδεχτεί την κυριαρχική ισότητα. 
Αλλά και αν δεν επιμένει σε αυτήν 
την απαίτηση, τι άλλο μπορεί να 
δώσει η πλευρά μας; Και τι να ανα-
μένει η πλευρά μας να πάρει, όταν 
η Τουρκία έχει αποσύρει ακόμη 
και τον χάρτη;

Αλλά ας κάνουμε μια θεωρητική 
υπόθεση. Ας πούμε ότι διεξάγονται 
οι συνομιλίες, ας ξεχάσουμε τις 
απαράδεκτες υποχωρήσεις της 
πλευράς μας και να πούμε ότι η 
Τουρκία θα αποδεχτεί τερματισμό 
των εγγυήσεων και του επεμβατι-
κού δικαιώματος. Αποχώρηση των 
κατοχικών στρατευμάτων δηλώνει 
ότι δεν πρόκειται να αποδεχτεί. Ας 
δούμε λοιπόν τι θα κερδίσει και 
τι θα χάσει η κάθε πλευρά από τη 
λύση ΔΔΟ με πολιτική ισότητα.

Η Τουρκία θα κερδίσει τη νομιμο-
ποίηση της κατοχής και της διχοτό-
μησης, εφόσον το κατεχόμενο μέρος 
της Κ.Δ. θα αποτελέσει τη νόμιμη 
συνιστώσα πολιτεία της ΔΔΟ. Η διχο-

τόμηση θα πάρει τον χαρακτηρισμό 
επανένωση και θα θεωρηθεί δική 
μας επιτυχία. Η Τουρκία θα μετα-
βάλει την παράνομη διοίκηση των 
κατεχομένων σε νόμιμη κυβέρνηση 
του τουρκοκυπριακού κράτους, που 
θα καταστεί ισότιμο με τη σημερινή 
Κ.Δ. Η τουρκοκυπριακή κοινότη-

τα, δηλαδή η Τουρκία,  θα πάρει 
νομιμοποίηση του αεροδρομίου 
της Τύμπου και του κατεχόμενου 
λιμανιού της Αμμοχώστου. Οι παρά-
νομες πτήσεις θα γίνουν νόμιμες και 
θα νομιμοποιηθεί το εμπόριο από 
το κατεχόμενο λιμάνι της Αμμοχώ-
στου. Η Τουρκία θα χάσει μόνο τη 
νεκρή ζώνη, επειδή αυτή θα είναι το 
έδαφος που τα ΗΕ θα επιστρέψουν 
στην ελληνική κοινότητα. Δεν έχει 
να χάσει τίποτε άλλο, γιατί απλώς 
δεν πρόκειται δώσει κάτι.

Η πλευρά μας θα είναι η μεγάλη 
χαμένη. Θα χάσει την κυριαρχία, 
που τώρα έχει ως νόμιμη κυβέρ-
νηση της Κ.Δ.,  μέλους του ΟΗΕ 
και της Ε.Ε. Θα χάσει τη διεθνή 
υπόσταση, που έχει τώρα, επειδή 
τη διεθνή υπόσταση θα έχει η κυ-
βέρνηση της ΔΔΟ. Η ελληνοκυ-
πριακή κοινότητα θα αρχίσει να 
αναζητά κηδεμόνα, κάθε φορά που 
θα καταπατούνται τα δικαιώματά 
της από την επεκτατική δραστη-
ριότητα της Τουρκίας.

Πρέπει λοιπόν να το σκεφτούμε 
πολύ σοβαρά. Αξίζει μια λύση στην 
οποία θα καταργήσουμε την Κ.Δ., 
την κυριαρχία της, τη διεθνή της 
υπόσταση και να την παραδώσουμε 
νομιμοποιώντας τη διχοτόμηση 
και την κατοχή;

Προσωπικά, πιστεύω ότι κα-
μιά συμφωνία σε συνομιλίες από 
εκεί που μείναμε δεν δικαιολογεί 
την κατάργηση της Κ.Δ. Για να κα-

ταργήσουμε την Κ.Δ. πρέπει να 
διασφαλίσουμε με εγγύηση του 
Σ.Α. και της Ε.Ε. τον τερματισμό της 
κατοχής με απόσυρση των κατοχι-
κών στρατευμάτων, των εγγυήσεων 
και των επεμβατικών δικαιωμάτων, 
την αναγνώριση όλων των ανθρω-
πίνων δικαιωμάτων του ΟΗΕ για 
όλους τους νόμιμους κατοίκους 
της Κύπρου, την αποχώρηση των 
εποίκων και την εφαρμογή του 
ευρωπαϊκού κεκτημένου σε όλη 
την επικράτεια.

Η πλευρά μας έκαμε πολλές 
υποχωρήσεις και παραχωρήσεις. 
Αν όλες αποτελέσουν μέρος της 
συμφωνίας, ο Ελληνισμός θα αντι-
μετωπίσει θανάσιμο κίνδυνο. Για 
τούτο η πλευρά μας δεν πρέπει να 
παρασυρθεί από την ψευδαίσθηση 
της «επανένωσης» και της εποικο-
δομητικής ασάφειας για μετεξέλιξη 
της Κ.Δ. Όταν συμφωνηθεί η ΔΔΟ, 
η σημερινή Κ.Δ. θα καταργηθεί. Για 
τούτο πρέπει να εξασφαλίσουμε 
εγγυήσεις για εγγυημένη και βι-
ώσιμη λύση, πριν υπογράψουμε 
την κατάργηση της Κ.Δ. Ο λαός με 
δημοψήφισμα πρέπει να έχει τον 
τελευταίο λόγο. Να αποφασίσει ο 
ίδιος για το μέλλον της Κ.Δ. και 
της επιβίωσής του.

Οι οπαδοί της όποιας λύσης θα 
με ονομάσουν διχοτομιστή. Απα-
ντώ πως αρνούμαι να αποδεχτώ 
διάλυση της Κ.Δ. και μετονομασία 
της διχοτόμησης σε επανένωση. 

Δεν υπάρχει λύση win - win με κατάργηση της Κ.Δ.

Ο λαός με δημοψήφισμα πρέπει να έχει 
τον τελευταίο λόγο. Να αποφασίσει ο 

ίδιος για το μέλλον της Κ.Δ. και της επιβί-
ωσής του 

ΑΠΟΨΗ  
ΠΕΤΡΟΣ Θ. 
ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ

ΑΠΟΨΗ  
ΣΑΒΒΑΚΗΣ 
Κ. ΣΑΒΒΙΔΗΣ*

Οι τράπεζές μας και τα «Σχέδια» 
που προσφέρονται σαν σωσίβια 
των εγκλωβισμένων δανειολη-
πτών είναι στημένες ενέδρες, που 
βολεύουν μόνο αυτούς και τους 
«γύπες» συνεργάτες τους. Μεγάλη 
παγίδα, κατά τη γνώμη μου, είναι 
και το νέο σχέδιο «Ενοίκιο έναντι 
Δόσης», που μας το παρουσιάζουν 
οι πολιτικάντηδές μας ως «σανίδα 
σωτηρίας». Πιο σωστά θα έπρεπε 
να το ονομάσουν «Σου παίρνουμε 
το σπίτι με την υπογραφή σου και 
μας πληρώνεις ενοίκιο για να μη 
σε πετάξουμε έξω»!

Το Σχέδιο αυτό το σερβίρουν 
στον αθώο κόσμο με τον ίδιο πε-
ρίπου τρόπο που έδιναν αβέρτα 
τα δάνεια, για να έχουν σίγουρο 
εισόδημα χωρίς αξιολόγηση της 
ικανότητας αποπληρωμής, ως είναι 
καθήκον τους. 

Για το ιστορικό, η ΚΕΔΙΠΕΣ 
έχει δημιουργηθεί για να καλύψει 

άλλο μέγα σκάνδαλο,  που έλαβεν 
χώραν όταν η προηγούμενη κυ-
βέρνηση προίκισε τους μετόχους 
τής Ελληνικής με κρατικό ομόλογο 
που τοποθέτησε στον ισολογισμό 
της Συνεργατικής μόνο λίγες μέ-
ρες προτού κλείσει η «συμφωνία 
πώλησης». Στην ΚΕΔΙΠΕΣ έχουν 
μεταφέρει τα δάνεια που δεν ήθελε 
να αγοράσει η Ελληνική και για 
να δικαιολογήσουν το τεράστιο 
ομόλογο των €3.5 δις περίπου 
που έκαναν δώρο στην Ελληνι-
κή Τράπεζα βάσει του συμφώνου 
αγοράς.

Έτσι δημιούργησε το κρατικό 
ομόλογο η Κυβέρνηση σε χρόνο 
ρεκόρ με τραπεζικό κλασματικό 
αποθεματικό «Fractional Reserve 
Banking» στον Συνεργατισμό και 
μετά το σέρβιρε σε ασημένιο δίσκο 
στην Ελληνική. Αρχικά καταθέτο-
ντας €400 εκ., τα οποία η Συνεργα-
τική δάνειζε επανειλημμένα πίσω 

στην Κυβέρνηση έναντι ομολό-
γου δημιουργώντας την οφειλή 
της κυβέρνησης των €3.5+ δις 
προς τη Συνεργατική Τράπεζα 
(αυτό φαίνεται παραστατικά και 
στο διάγραμμα πιο κάτω).

Όσον αφορά την προσφιλή τα-
κτική των τραπεζών στην Κύπρο να 
αυξάνουν το περιθώριο κέρδους 
τους αυξάνοντας το δανειστικό και 
μειώνοντας το καταθετικό επιτό-
κιο, το λιγότερο που μπορεί να πει 
κάποιος είναι ότι είναι αντιδεοντο-
λογικό διότι δημιουργεί μονοπω-
λιακά υπερκέρδη στις τράπεζες 
και στρεβλώσεις στην οικονομία 
και δεν έπρεπε να επιτρέπεται σε 
ένα κράτος Δικαίου.

Όταν κάποτε ήμουν σε Συμβού-
λιο Τράπεζας, μας είχε προτείνει ο 
εξ Ελλάδος Διευθύνων Σύμβουλος, 
που μόλις είχαμε προσλάβει, να 
μεγαλώσουμε το περιθώριο κέρ-
δους της Τράπεζας, αυξάνοντας το 

δανειστικό και μειώνοντας το κα-
ταθετικό επιτόκιο! Με πλειοψηφία 
το είχαμε απορρίψει ως ανήθικο. 
Τώρα που έχουν παντού δικούς 
τους, εντός και εκτός Τραπεζών, 
και ο κόσμος παραμένει απαθής, 
αλωνίζουν και κάνουν ό,τι θέλουν! 
Και συνεχίζουν να δίνουν μη βι-
ώσιμα δάνεια χωρίς αξιολόγηση 
της ικανότητας αποπληρωμής, ως 
οφείλουν, και μόνο βάσει των μεγά-
λων εξασφαλίσεων που απαιτούν 
και παίρνουν από τα θύματά τους 
καταστρέφοντας έτσι τα θεμέλια 
της οικονομίας και πτωχεύοντας 
τον κόσμο!

Και οι πολιτικάντηδές μας να 
εξακολουθούν να μας λέγουν ότι 
«χωρίς τράπεζες δεν υπάρχει οι-
κονομία» και να κρύβονται έτσι 
πίσω από αυτόν και άλλους τέ-
τοιους μύθους, με τους οποίους 
βολεύονται. Αγνοώντας, βέβαια, 
ότι, στην πραγματικότητα,  χωρίς 

οικονομία οι τράπεζες δεν έχουν 
ρόλο και γίνονται «ζόμπι». Και 
συνεχίζουν ακόμη και σήμερα 
να εξυπηρετούν πιστά αυτές τις 
ίδιες τις τράπεζες οι οποίες ήταν 
πρωταγωνιστές στη δημιουργία της 
κρίσης που οδήγησε στο κούρεμα 
καταθέσεων το 2013.

Διάγραμμα 1
Παραστατική δημιουργία του 

κυβερνητικού ομολόγου μέσω επι-
τήδειας χρήσης του «Fractional 
Reserve Banking» και που στόλισε 
τον ισολογισμό του Συνεργατισμού 
λίγο πριν από τη συμφωνία πώλη-
σής του στην Ελληνική Τράπεζα. 

*Οικονομολόγος που ειδικεύεται 
στην οικονομική ανάπτυξη και τη 

χρηματοδότηση έργων. Ήταν πρώην 
ανώτερος διευθυντής στην Κυπριακή 
Τράπεζα Αναπτύξεως και έχει διατε-

λέσει τακτικός επισκεπτόμενος λέκτο-
ρας στα πανεπιστήμια του Harvard 

και του Queen’s του Καναδά 

Ο παραλογισμός και ο εμπαιγμός 
του κόσμου συνεχίζονται
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Εδώ και αρκετό καιρό, κύριε 
Πρόεδρε, η Κυβέρνησή σας 
αγωνίζεται να πείσει τον Γ.Γ. 

του Ο.Η.Ε. να αποστείλει εκπρό-
σωπό του για να συμβάλει στην 
επανέναρξη των συνομιλιών, με 
βάση λύσης την αγγλόφερτη Δ.Δ.Ο..

Τη λύση την οποία ο ελληνικός 
κυπριακός λαός την απέρριψε με 
το εκπληκτικό ποσοστό του 76%. 
Η λύση αυτή περιλαμβάνει την 
αγγλική διχοτομική θέση, η οποία 
από το 1947 αποτελεί τον στόχο 
του Λονδίνου.

Ο Ο.Η.Ε., ως γνωστόν, αποτελεί 
παράρτημα της εξωτερικής πολι-
τικής του Λονδίνου. Είναι φυσικό 
λοιπόν ο Ο.Η.Ε. να επιλέξει άτομο 
της αγγλοτουρκικής αρεσκείας και 
φυσικά δεν θα είναι αμερόληπτο. 

Εάν λοιπόν στην τελική έκθεσή 
του καταγράψει σοβαρά σε βάρος 
μας στοιχεία, πώς θα απαλλαγού-
με από αυτά; Μήπως τότε γυρίσει 
μπούμερανγκ εις βάρος μας; 

Κύριε Πρόεδρε, αξιότιμοι κύρι-
οι πολιτικοί ηγέτες, ουδείς έχει το 
δικαίωμα να μοιράσει την πατρίδα 
μας και μάλιστα υπό τις παρούσες 
σοβαρές εις βάρος της Τουρκίας 
γεωπολιτικές και γεωστρατηγικές 
συγκυρίες. Η Τουρκία, η οποία 
έχει αναλάβει ως εντολοδόχος του 
Λονδίνου με σκοπό τη  διχοτόμηση 
της Κύπρου, με το αζημίωτό της 
φυσικά, ευρίσκεται σήμερα σε δεινή 
οικονομική, γεωστρατηγική και 
γεωπολιτική συγκυρία. Απομονω-
μένη από την υπερδύναμη Αμερική 

και, κατά την άποψή μου, ουδέποτε 
θα κατορθώσει να συνάψει ειλικρι-
νείς φιλικές σχέσεις με τη Ρωσία. 
Πέριξ της πατρίδας μας διεξάγονται 
έντονες πολεμικές συγκρούσεις και 
άλλες πολεμικές προετοιμασίες, 
οι οποίες όλες διαταράσσουν τα 
τουρκικά συμφέροντα στην πε-
ριοχή. Όλες οι αναταραχές στην 
περιοχή δεν είναι τυχαίες. Είναι 
ελεγχόμενες και κατευθυνόμενες. 
Ως εκ τούτου, γίνεται λίαν αισθητό 

ότι με την αλλαγή πολιτικής ηγεσίας 
στον τόπο, η οποία -κατά την άπο-
ψή μου- θα πραγματοποιηθεί μετά 
από τα πολεμικά γεγονότα στην 
περιοχή κι αν οι αντικαταστάτες 
σας διαπιστώσουν τραγικά εθνικά 
λάθη εις βάρος της πατρίδας μας, 
οι ένοχοι θα υποστούν σκληρές 
δοκιμασίες. 

Στην περιοχή του Ισραήλ, με 
βάση τα τρέχοντα γεγονότα, η 
Αμερική είναι αποφασισμένη 
να δημιουργήσει το παλαιστινι-
ακό κράτος. Σε αυτήν την εξέλιξη 
αναπόφευκτα το Ισραήλ θα υπο-
χρεωθεί να παραχωρήσει το 1/3 

του σημερινού εδάφους του για 
τη δημιουργία του παλαιστινια-
κού κράτους. Ως προς το κουρδικό 
κράτος, το οποίο η Αμερική επί 
τόσα χρόνια το προστατεύει και το 
συντηρεί, οι σημερινές συνθήκες 
ευνοούν τη δημιουργία του. 

Τα δύο φανατικά φονταμεντα-
λιστικά κράτη, Ιράν και Τουρκία, 
θα υποστούν τρομερές συνέπειες 
ως και εδαφικές αναπροσαρμο-
γές στο πλαίσιο των πολεμικών 

συγκρούσεων στην περιοχή τους. 
Στην περίπτωση της τουρκικής 

σύγκρουσης, εκτιμώ ότι τα προ-
αιώνια εθνικά μας προβλήματα, 
ως και τα νωπά, σε συσχετισμό 
με έξυπνους και σταθερούς εθνι-
κούς χειρισμούς των πολιτικών 
ηγεσιών μας, μπορούν να βρουν 
τη  δικαίωσή τους. 

Ως εκ τούτου επιβάλλεται όπως 
η πολιτική μας ηγεσία μη δεσμευ-
θεί με οιανδήποτε εγκληματική 
νόθο λύση, η οποία θα ταλαιπωρεί 
τον κυπριακό λαό ίσως αιώνια.

Έχω την άποψη ότι η παρού-
σα ηγεσία, για να κατορθώσει να 

εκφύγει από τα δεσμά που η μία 
μετά την άλλη οι κυβερνήσεις της 
Κύπρου οδήγησαν την πατρίδα 
μας και  στη σημερινή απαράδεκτη 
τραγική κατάσταση, επιβάλλεται 
όπως αποστείλει σύντομη διπλω-
ματική επιστολή προς τον Γ.Γ. του 
Ο.Η.Ε. με κοινοποίηση προς τα 
άμεσα ενδιαφερόμενα κράτη και να 
τονίζει τις άριστες και υποδειγματι-
κές σχέσεις Ελλήνων και Τούρκων 
προ του 1963.

Δύναμη, η οποία ανέλαβε και 
ως εγγυήτρια για την ασφάλεια 
του νεοσυσταθέντος κυπριακού 
κράτους, μετά από έντονες ρεβαν-
σιστικές προσπάθειες πέτυχε τη 
διάσπαση αυτής της αρμονικής 
συνύπαρξης των δύο κοινοτήτων, 
Ελλήνων και Τούρκων.

Ως εκ τούτου το αίτημά σας 
θα πρέπει να είναι η πλήρης και 
απόλυτη αποκατάσταση της νο-
μιμότητας.

- Φυγή όλων των στρατευμάτων 
κατοχής. Είναι παράνομα.

-  Φυγή όλων όσων καθ’ οιον-
δήποτε τρόπο έχουν αίμα έποικου.

-  Το 18% των Τουρκοκυπρίων 
ουδέν δικαίωμα έχουν να απολαμ-
βάνουν οτιδήποτε το ξεχωριστό 
από τον υπόλοιπο κυπριακό λαό. 
Ισότιμοι άπαντες.

-  Πλήρης και αυστηρός έλεγχος 
των λαθρομεταναστών. Δημιουρ-
γείται σοβαρό πρόβλημα.

-  Για πολλοστή φορά θα επα-
ναλάβουμε ότι η παρούσα πολι-
τική πλεύση είναι καταστροφική. 

Επιβάλλεται η αλλαγή πορείας 
και τοποθέτηση του Κυπριακού 
στην ορθή του βάση «Εισβολή και 
Κατοχή».

Υ. Σ.
Ο ηγέτης του αγγλόφωνου φασι-

στικού κομμουνιστικού κόμματος, 
Στέφανος Στεφάνου, σε πρόσφατη 
δήλωσή του, μας υπέδειξε ότι, για 
να πείσουμε τους Τουρκοκυπρίους 
να προσέλθουν στις συνομιλίες, 
πρέπει να σκεφτούμε και το μοί-
ρασμα του υποθαλάσσιου πλούτου 
μας. Και ρωτάω την πολιτική αυτή 
αθλιότητα, μήπως είναι λίγα όσα 
πήραν διά  της βίας των όπλων ή 
μήπως όποιος μας απειλεί πρέπει 
να υποσχόμεθα μερίδιο από τον 
πλούτο μας;

Στις 23/12/2023, σε ποδο-
σφαιρικό αγώνα μεταξύ ΑΠΟΕΛ, 
εθνικού σωματείου, και Ομόνοιας, 
κομμουνιστικού σωματείου, το απο-
τέλεσμα ήτο 3-0 υπέρ του ΑΠΟ-
ΕΛ. Εξερχόμενοι, κυρίως νεαροί, 
οπαδοί της Ομόνοιας εξύβριζαν 
χυδαιότατα τον Απελευθερωτή της 
Κύπρου Γεώργιο Γρίβα Διγενή.

Αυτή είναι η εθνική αγωγή που 
προσφέρετε στους νέους σας, ή 
μήπως δεν μπορείτε να πεισθείτε 
ακόμα ότι ο Διγενής κατατρόπωσε 
τους φίλους και συμμάχους σας 
Άγγλους; Με αυτήν την μπα-
στάρδικη νοοτροπία σας, κύριοι 
κομμουνιστές, δεν νομίζω να έχετε 
την αξίωση να συμμετέχετε στις 
εθνικές αποφάσεις του τόπου.

*Ταγματάρχης ε.α.

Για τον Εξοχότατο Πρόεδρο της Κ.Δ. και τα πολιτικά 
κόμματα που συμπορεύονται με την πολιτική του

Επιβάλλεται όπως η πολιτική μας ηγεσία 
μη δεσμευθεί με οιανδήποτε εγκληματική 

νόθο λύση, η οποία θα ταλαιπωρεί τον 
κυπριακό λαό ίσως αιώνια 

Προφανώς δεν είναι δυνατόν οι όποιες 
«πολιτικές» αποφάσεις να είναι αντίθετες 

στο Σύνταγμα ή στην κυρίαρχη θέληση του 
ίδιου του λαού με το σχετικό δημοψήφισμα 

ΑΠΟΨΗ  
ΑΝΔΡΕΑΣ 

ΑΥΓΟΥΣΤΗΣ*

ΗΝομοθετική Εξουσία, 
με την τότε (1985) πλει-
οψηφία ΑΚΕΛ και ΔΗΣΥ, 

προσπάθησε να περιοριστούν οι 
εξουσίες του τότε Προέδρου, Σπύ-
ρου Κυπριανού, ο οποίος κατέφυγε 
στο Ανώτατο Δικαστήριο, το οποίο 
τελικά τόνισε το αυτόδηλο, δηλαδή 
ότι το κυπριακό πρόβλημα ως εκ 
της φύσεώς του (ζήτημα παράνομης 
στρατιωτικής κατοχής, εκτοπισμού, 
διαίρεσης, μεθοδευμένου εποικι-
σμού και δημογραφικής αλλοίω-
σης) είναι θέμα μη προβλεπόμενο 
από το Σύνταγμα ως συγκεκριμένη 
αρμοδιότητα, υπέρ κάποιου νό-
μιμου οργάνου. Παρατήρησε δε 
το Δικαστήριο ότι:

«Αν και το κυπριακό πρόβλημα 
ευρίσκεται, λόγω της φύσεώς του, 
έξω από τα πλαίσια του Συντάγμα-
τος της Κύπρου, είναι, εν τούτοις, 
δικαίωμα εκλελεγμένων πολιτι-

κών οργάνων, τα οποία εκφράζουν 
κατά την άσκηση των οικείων 
αρμοδιοτήτων τους τη βούληση 
του Λαού, όπως ο Πρόεδρος της 
Δημοκρατίας και η Βουλή των 
Αντιπροσώπων λαμβάνουν πο-
λιτικές αποφάσεις σχετικά με το 
κυπριακό πρόβλημα».

Προφανώς δεν είναι δυνατόν οι 
όποιες «πολιτικές» αποφάσεις να 
είναι αντίθετες στο Σύνταγμα ή στην 
κυρίαρχη θέληση του ίδιου του 
λαού με το σχετικό δημοψήφισμα.

Ο Πρόεδρος δεν έχει συνταγ-
ματική αρμοδιότητα και ούτε βε-

βαίως μπορεί να παραγνωρίσει 
τη δικαστική αυτή κρίση και να 
προχωρήσει σε διαπραγμάτευση 
της λύσης του Κυπριακού, που να 
συγκρούεται με τη διαβεβαίωσή 
του, κατά την ανάληψη των εξου-
σιών του, ότι θα τηρεί το Σύνταγμα 
και τους συνάδοντες Νόμους.

Χρειάζεται, λοιπόν, η νομιμο-
ποίηση της δυνατότητας του Προ-
έδρου της Κυπριακής Δημοκρατί-
ας, ή γενικά οποιουδήποτε άλλου 
οργάνου του Κράτους,  ώστε να 
μπορεί να υπογράψει προ-συμ-
φωνία επίλυσης του Κυπριακού, 

πριν υποβληθεί ως σχέδιο λύσης 
σε νέο δημοψήφισμα.

Αποτελεί ύψιστη λοιπόν πολιτική 
πράξη εκ μέρους της Βουλής, το να 
καθορίσει νομοθετικά, επιτέλους, 
το νομικό πλαίσιο μιας τέτοιας αρ-
μοδιότητας προς υπογραφή ή μη 
εκ μέρους του νόμιμου Κράτους.

Συνεπώς η Βουλή, στο πλαίσιο 
της συνταγματικής της αρμοδιό-
τητας, να ρυθμίζει διά Νόμων τα 
αναγκαία για την επιβίωση του 
λαού και του Κράτους (όπως και 
νόμους που χαρακτηρίστηκαν 
δίκαιο της ανάγκης) - όφειλε 
και οφείλει να κινηθεί αποφα-
σιστικά κατά την αρμοδιότητά 
της και κατά το Σύνταγμα προς 
τον σκοπό αυτό.

Αυτή η νομιμοποίηση και 
καθιέρωση αρμοδιότητας υπέρ 
του Προέδρου θα καταστεί ένα 
ισχυρό διαπραγματευτικό ατού 

για την πλευρά μας, ότι δηλα-
δή δεν αποφασίζει από μόνος 
του ο κος Χριστοδουλίδης και 
άρα με τον τρόπο αυτό θα κα-
ταστούν αναποτελεσματικές οι 
όποιες πιέσεις. Ορθή λοιπόν η 
πολιτική απόφαση για οργάνωση 
και στελέχωση της νέας ομάδας 
για το Κυπριακό.

Προηγείται όμως άμεσα και χω-
ρίς άλλη καθυστέρηση η πολιτική 
απόφαση για καταχώριση μιας νέας 
Διακρατικής Προσφυγής, κατά της 
Τουρκίας, για ό,τι συμβαίνει στην 
Αμμόχωστο, στην Πύλα και στον 
Άγιο Δομέτιο συστηματικά από 
πλευράς του τουρκικού στρατού 
κατοχής. Πέμπτη διακρατική, που 
να ζητήσει άμεσα να διαταχθούν 
ενδιάμεσα ασφαλιστικά μέτρα.

Ήδη η αδράνειά μας διαμορ-
φώνει νέα τετελεσμένα!

*Δικηγόρος - πρώην Βουλευτής

Το Σύνταγμα, η εξουσία για λύση και 
η ανάγκη για νέα Διακρατική Προσφυγή

ΑΠΟΨΗ  
ΑΝΔΡΕΑΣ Σ. 
ΑΓΓΕΛΙΔΗΣ*
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Η έλευση του νέου χρόνου 
σηματοδοτεί μισό αιώνα 
τουρκικής κατοχής του 

37% των εδαφών της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. Για πενήντα χρόνια, 
η κατεχόμενη γη γίνεται έρμαιο 
εθνικού ξεκαθαρίσματος, δημο-
γραφικής αλλοίωσης, σύλησης 
της πολιτιστικής κληρονομιάς. 
Αρχαιολογικοί και θρησκευτικοί 
χώροι βεβηλώθηκαν. Εκκλησίες 
μετατράπηκαν σε στάβλους και 
τζαμιά. Ελληνικά σχολεία έκλει-
σαν. Σωρεία παράνομων «πανε-
πιστημίων», που δεν υπόκεινται σε 
νομοθεσίες, κανονισμούς και ελέγ-
χους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
αλλά της Άγκυρας, ξεφυτρώνουν 
επιδιώκοντας τουρκοποίηση των 
κατεχομένων. 

Ο σφετερισμός των ε/κ περιου-
σιών ξεκίνησε από το 1974,  όταν 
διαμοιράστηκαν «τίτλοι ιδιοκτη-
σίας» από τους κατακτητές. Συνε-
χίστηκε και εντάθηκε, σύμφωνα 
με τον τουρκοκυπριακό Τύπο, την 
τελευταία δεκαετία. Πρωταγωνι-
στούν Ισραηλινοί επενδυτές, που 
φαίνεται να έχουν αποκτήσει πε-
ρίπου 25 τετραγωνικά χιλιόμετρα 
γης στα κατεχόμενα και να έχουν 
εγγράψει παράνομα 2.000 εταιρείες 
με ισραηλινούς μετόχους. Ας ελ-
πίσουμε να μην εμπλέκονται και 
δικηγορικά γραφεία στις ελεύθε-
ρες περιοχές για εγγραφή τέτοιων 
εταιρειών, παροχή διευκολύνσε-

ων ή υποβοήθηση ατόμων που 
σχετίζονται με τέτοιες παράνομες 
δραστηριότητες, γιατί αυτό θα συ-
νιστούσε όχι μόνο παραβίαση της 
κείμενης νομοθεσίας για νομιμο-
ποίηση εσόδων από παράνομες 
δραστηριότητες, αλλά και ηθικό 
ξεπεσμό. Τα τελευταία δυόμισι 
χρόνια, σύμφωνα με την «Χαλκίν 
Σεσί», περίπου εφτά χιλιάδες Ρώσοι 
και Ιρανοί σφετεριστές απέκτησαν 
«δικαίωμα» αγοράς ακίνητης περι-
ουσίας στα κατεχόμενα. Στο πάρτι 
σφετερισμού εμπλέκονται Ρώσοι, 
Ιρανοί, Ισραηλινοί, Βρετανοί, Γερ-
μανοί, Τούρκοι, Τουρκοκύπριοι 
και ξένοι καιροσκόποι, που θέλουν 
να αποκτήσουν σπίτια και εξοχικά 

σε τιμή ευκαιρίας ή να ξεπλύνουν 
μαύρο χρήμα. Ποντάρουν στη δι-
εθνή ανοχή, την απραξία και την 
αδυναμία των εκάστοτε κυπρια-
κών κυβερνήσεων να προβούν 
σε δραστικά μέτρα πρόληψης και 
καταστολής του φαινομένου. 

Από τους μεγαλύτερους σφετε-
ριστές της κατεχόμενης γης  είναι ο 
όμιλος Αφίκ, με ιδρυτές, τον Τούρ-
κο Σιμόν Μιστριέλ Αϊκούτ από το 
Μπέργαμα της Τουρκίας και τον 
∆ιευθύνοντα Σύμβουλο Γιακόβ 
Αφίκ , Ισραηλινό με πορτογαλικό 
διαβατήριο. Αμφότεροι απέκτησαν 
την παράνομη υπηκοότητα του ψευ-
δοκράτους, που τους επιτρέπει να 
αλωνίζουν σε Ακανθού, Κερύνεια, 
Καρπασία και Μπογάζι, κτίζοντας 
συμπλέγματα χιλιάδων πολυτελών 
κατοικιών. Σε συνέντευξή του στη 
Yeni Duzen, ο Τούρκος σφετεριστής 
δήλωσε πως ξεκίνησε επενδύσεις 
στην Κύπρο από το 2004, με την 
αγορά γης στο Τρίκωμο, έναντι 

3 χιλιάδων λιρών ανά στρέμμα, 
σε σύγκριση με τη σημερινή τιμή 
που ξεπερνά τις 300 χιλιάδες! Ο 
παράνομος εποικισμός και σφε-
τερισμός απλώνεται επικίνδυνα 
σ’ όλη την κατεχόμενη Κύπρο. Σε 
Ακανθού, Λευκόνοικο, Καζιβερά, 

Συριανοχώρι, Μόρφου. Κι εμείς, 
απαθείς παρακολουθούμε το θέ-
ατρο του παραλόγου.

Μια απόφαση - κόλαφος κατά του 
σφετερισμού είχε εκδοθεί το 2009 
από το ∆ικαστήριο της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, όταν ο πρόσφυγας Μελέτης 
Αποστολίδης, από τη Λάπηθο, είχε 
προσφύγει εναντίον του ζεύγους των 
Βρετανών σφετεριστών Όραμς, γιατί 
έκτισαν παράνομα στη δική του γη. 
Το κυπριακό δικαστήριο αποφάσισε, 
τότε, ότι οι Όραμς έπρεπε να πληρώ-
σουν αποζημιώσεις για παράνομη 
κατοχή γης και να κατεδαφίσουν 
το παράνομο κτίσμα. Το αγγλικό 
δικαστήριο αρνήθηκε εφαρμογή 
της απόφασης, υποστηρίζοντας πως 
δεν έχει δικαιοδοσία στη «βόρεια» 
Κύπρο. Η υπόθεση κατέληξε στο 
Λουξεμβούργο. Το ∆ικαστήριο της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης αποφάσισε 
τελεσίδικα,  αφενός, πως το αγγλι-
κό δικαστήριο είχε δικαιοδοσία στη 
«Βόρεια Κύπρο» κι όφειλε να εφαρ-
μόσει τις αποφάσεις του κυπριακού 
δικαστηρίου, και αφετέρου έκρινε 
πως οποιαδήποτε παρέμβαση στην 
κατεχόμενη περιουσία του Ελλη-
νοκύπριου ιδιοκτήτη συνιστούσε 
παρανομία, ζητώντας κατεδάφιση 
της παράνομης οικίας των Βρετανών. 
Η απόφαση αποτελούσε κόλαφο 
για μελλοντικού ς σφετεριστές, γιατί 
ξεκάθαρα διασφάλιζε τη νομική κα-
τοχύρωση του δικαιώματος περιου-
σίας των νόμιμων Ελληνοκυπρίων 

ιδιοκτητών.
Στα χρόνια που ακολούθησαν, η 

σημαντική αυτή απόφαση του ∆ι-
καστηρίου της ΕΕ, όπως και σωρεία 
ψηφισμάτων  καταχωνιάστηκαν. 
Το περιουσιακό παραμένει ακαν-
θώδες κεφάλαιο στην επίλυση του 
Κυπριακού. Περιπλέκεται,  ωστόσο, 
όσο ο σφετερισμός συνεχίζεται. 

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία οφείλει 
να πείσει χώρες και κυβερνήσεις να 
προειδοποιούν και να αποτρέπουν 
πολίτες τους από παράνομες δοσολη-
ψίες και σφετερισμό των κλεμμένων 
περιουσιών μας. Να λάβει επειγό-
ντως τα αναγκαία νομικά και άλλα 
μέτρα πρόληψης και καταστολής, 
με κατασχέσεις περιουσιών που 
συνδέονται με παράνομες δραστη-
ριότητες . Να συλλέξει στοιχεία για 
παραβάτες και να τους τιμωρήσει 
παραδειγματικά. Να κλείσει τις 
«μαύρες τρύπες» στα κατεχόμενα, 
που επιτρέπουν σε επιτήδειους 
να αποκτούν ακίνητη περιουσία, 
ξεπλένοντας μαύρο χρήμα. 

Αποφάσεις-σταθμοί και συσσω-
ρευμένα ψηφίσματα θα έπρεπε να 
αποτελούν την αιχμή του δόρατος 
μιας συντονισμένης διαφωτιστικής 
εκστρατείας για καταγγελία του 
πλιάτσικου στην κατεχόμενη γη 
και προβολή του δίκαιου αιτήματος 
των εκτοπισμένων για Λευτεριά και 
Επιστροφή. Απαιτούνται δράσεις 
και όχι ευχολόγια. Ίδωμεν!

*Πρώην Ευρωβουλευτής

Ο σφετερισμός της κατεχόμενης γης μας…

ΑΠΟΨΗ 
ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ 
Λ. ΟΜΗΡΟΥ*

Μπήκαμε ήδη στο 2024 
και το λουτρό αίματος 
στη Γάζα συνεχίζεται.

Τα σκληρά παθήματα του 20ού 
αιώνα, με τις εκατόμβες νεκρών σε 
δύο παγκόσμιους πολέμους, ποσώς 
δεν έγιναν μαθήματα. Η απηνής επι-
κυριαρχία της βίας, οι δολοφονίες χι-
λιάδων αμάχων σ’ έναν φαύλο κύκλο 
αντεκδικήσεων και αντιποίνων, έχει 
αναχθεί σε ρουτίνα. Και η ανθρω-
πότητα, οι υπερεθνικοί θεσμοί που 
δημιουργήθηκαν μέσα στις στάχτες 
του Β  ́Παγκοσμίου πολέμου, όπως 
ο ΟΗΕ και η Ε.Ε., πέραν των εκκλή-
σεων και των επαναλαμβανόμενων 
ανέξοδων διακηρύξεων, μοιάζουν 
ανήμποροι και τελικά εξοικειωμένοι, 
αν όχι συμφιλιωμένοι, με τη λογική 
των πολεμικών συρράξεων και της 
κατίσχυσης των όπλων αντί της συν-
διαλλαγής, του διαλόγου, της εφαρ-
μογής του ∆ιεθνούς ∆ικαίου και 
της ειρηνικής επίλυσης διαφορών.

Η ευρισκόμενη σε εξέλιξη αι-
ματηρή κρίση στη Μέση Ανατολή 

αποτελεί το πιο χαρακτηριστικό 
δείγμα της παραφροσύνης, του 
απύθμενου μίσους και της ανι-
κανότητας της διεθνούς κοινότητας 
να παρέμβει για τον τερματισμό της 
αιματοχυσίας. Καμιά αμφιβολία για 
τις ασήκωτες εγκληματικές ευθύνες 
της Χαμάς για την πυροδότηση της 
κρίσης. Το δολοφονικό πογκρόμ 
της 7ης Οκτωβρίου άνοιξε τις πύλες 
της κολάσεως. Και της δικαιολο-
γημένης αντίδρασης του Ισραήλ, 
όσο κι αν το τελευταίο βαρύνεται με 
ευθύνες για την επί μακρόν άλυτη 
δίκαιη παλαιστινιακή υπόθεση. Με 
την υπονόμευση της συμφωνίας 
του Όσλο, με τον εποικισμό παλαι-
στινιακών εδαφών και τις συνεχείς 
δολοφονίες Παλαιστινίων.

Οι συνεχείς και αδιάκριτοι βομ-
βαρδισμοί στη Γάζα, ακόμα και στη 
∆υτική Όχθη, ο αποκλεισμός της 
Γάζας σε τρόφιμα, φάρμακα και 
καύσιμα, στο όνομα εξουδετέρωσης 
της Χαμάς, συνιστά παραβίαση των 
κανόνων του διεθνούς δικαίου του 

πολέμου. Αυτό που βρίσκεται σε 
εξέλιξη στη Γάζα δεν είναι πόλεμος. 
Είναι μια επιχείρηση γενοκτονίας 
ενός λαού που προκαλεί αποτρο-
πιασμό και αποστροφή για κάθε 
πολιτισμένο άνθρωπο. Ίδια και 
χειρότερη συμπεριφορά από την 
κτηνώδη και αδιάκριτη βία που 
επέδειξε η Χαμάς στις 7 Οκτωβρίου.

Ένα συντεταγμένο κράτος δεν 
μπορεί να καταδικάζει έναν  ολό-
κληρο λαό, ακόμα και τους αμά-
χους, στο όνομα καταπολέμησης 
μιας τρομοκρατικής οργάνωσης 
που δεν εκπροσωπεί τον παλαι-
στινιακό λαό. Όπως και η χερσαία 
επιχείρηση εντός της Γάζας, που 
αναπόφευκτα στρέφεται εναντίον 
«δικαίων και αδίκων» και έχει ως 
πρώτιστα θύματα τους αμάχους. 
Προκαλώντας αισθήματα τυφλής 
εκδίκησης στους ανά τον κόσμο 
Άραβες και μουσουλμάνους, με 
κίνδυνο διάχυσης τρομοκρατικών 
επιθέσεων που ήδη έχουν αρχί-
σει. Και με περαιτέρω κίνδυνο την 

εκδήλωση νέων προσφυγικών 
κυμάτων τα οποία θα κατακλύ-
σουν κυρίως την Ευρώπη, που 
ήδη αντιμετωπίζει προβλήματα 
από τα μεταναστευτικά ρεύματα. 
Και ακόμα με πιθανά νέα πλήγματα 
στην παγκόσμια οικονομία από 
την αύξηση των τιμών ενέργειας.

∆υστυχώς, οι Η.Π.Α, που θα 
μπορούσαν να ενεργήσουν για 
επίδειξη αυτοσυγκράτησης από 
πλευράς Ισραήλ, έχουν ενθαρρύνει 
την κλιμάκωση της βίας, όσο κι αν 
ο Πρόεδρος Μπάιντεν δειλά-δειλά 
συμβούλευσε τον Νετανιάχου «να 
μη διαπράξει τα σφάλματα που 
διέπραξαν οι ΗΠΑ μετά την 11η 
Σεπτεμβρίου» και «να μην επι-
κυριαρχήσει η οργή».

Ο ΟΗΕ, παρά τις συνεχείς 
ορθές παρεμβάσεις του Αντόνιο 
Γκουτέρες, επιβεβαιώνει την κρίση 
αποτελεσματικότητας που διέρχεται 
τις τελευταίες δεκαετίες, παρακο-
λουθώντας ανήμπορος το λουτρό 
αίματος στη Μέση Ανατολή.

Η δε Ε.Ε., της οποίας το ανώτατο 
θεσμικό όργανο, το Ευρωπαϊκό 
Συμβούλιο, συνήλθε δέκα ολόκλη-
ρες ημέρες (!) μετά την εκδήλωση 
της κρίσης, για μια ακόμα φορά 
αποδεικνύεται κατώτερη των πε-
ριστάσεων, χωρίς κοινή εξωτερική 
πολιτική. Ενώ θα μπορούσε και 
θα έπρεπε να λειτουργήσει ως 
έντιμος διαμεσολαβητής.

Τέλος, η παρανομούσα και 
εγκληματούσα Τουρκία σε ολό-
κληρη την περιοχή, «χωρίς περί-
σκεψη και χωρίς αιδώ» μιλά για 
εγκλήματα πολέμου. Ένοχη για 
γενοκτονίες και για εθνοκαθάρ-
σεις παρουσιάζεται ως κήνσορας, 
τιμητής και δήθεν μεσολαβητής.

Στη Γάζα δοκιμάζεται ο ανθρώ-
πινος πολιτισμός και οι αντοχές 
της διεθνούς κοινότητας στη βία 
και την αυθαιρεσία. Θα υπάρξει 
ανάληψη ευθυνών και δράσης 
έστω και την υστάτη;

* Πρώην Πρόεδρος της Βουλής
των Αντιπροσώπων

Η ατέλειωτη αιματοχυσία στη Γάζα

Ο σφετερισµός των ε/κ περιουσιών ξεκί-
νησε από το 1974,  όταν διαµοιράστηκαν 

«τίτλοι ιδιοκτησίας» από τους κατακτη-
τές. Συνεχίστηκε και εντάθηκε, σύµφωνα 
µε τον τουρκοκυπριακό Τύπο, την τελευ-

ταία δεκαετία 

ΑΠΟΨΗ 
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΠΕΡΙΚΛΕΟΥΣ 
ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ*
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Η ποικιλομορφία των ανθρώ-
πων της Lidl Κύπρου είναι το 
κύριο θέμα της νέας καμπάνιας 
που προβάλλεται το τελευταίο 
διάστημα. Σχηματίζοντας ένα 
παζλ με λέξεις όπως «Σεβασμός», 
«Αποδοχή», «Συμπερίληψη», 
«Ισότητα», «Ομάδα», η καμπάνια 
δίνει ένα ηχηρό μήνυμα για το 
εργασιακό περιβάλλον το οποίο 
πρεσβεύει η Lidl Κύπρου. Ένα 
φιλικό και ομαδικό εργασιακό 
περιβάλλον, απαλλαγμένο από 
διακρίσεις, ώστε κάθε μέλος της 
μεγάλης της ομάδας να μπορεί 
καθημερινά να είναι ο πραγματι-
κός του εαυτός. Μια νέα πολιτική 
με τίτλο «#teamLidl, μαζί στην 
ισότητα», δημιουργήθηκε το τε-
λευταίο διάστημα επιβεβαιώνο-
ντας την εσωτερική και εξωτερική 
δέσμευσή της, για ένα συμπερι-
ληπτικό εργασιακό περιβάλλον, 
βασισμένο στη δικαιοσύνη και την 
εμπιστοσύνη, με μηδενική ανοχή 
σε οποιαδήποτε μορφή διάκρι-
σης. Μπορείτε να βρείτε τη νέα 
πολιτική εδώ:  https://team.lidl.

com.cy/diversity/mazi-stin-isotita. 
Η εταιρεία αποτελεί πιστοποιη-
μένο «Εργοδότη Ισότητας» από 
τον Εθνικό Φορέα Πιστοποίησης 
Επιχειρήσεων, έχει υπογράψει 
τη Χάρτα της Διαφορετικότητας 
(Diversity Charter) και έχει λάβει 
την πιστοποίηση Top Employer 
(Κορυφαίος Εργοδότης) για το 
2023 για 6η συνεχόμενη χρο-
νιά. Οι πιστοποιήσεις αυτές από 
ανεξάρτητους φορείς έρχονται 
να επισφραγίσουν τη στρατη-
γική της Lidl Κύπρου για ένα 
συμπεριληπτικό περιβάλλον 
εργασίας απαλλαγμένο από 
άμεσες ή έμμεσες διακρίσεις και 
στερεότυπα, θέτοντας πάντα τους 
ανθρώπους της στο επίκεντρο. 
Η εταιρεία προγραμματίζει για 
το 2024 νέες προσλήψεις σε κα-
ταστήματα, logistics center και 
γραφεία, ενδυναμώνοντας πε-
ραιτέρω την παρουσία της στην 
κυπριακή αγορά λιανεμπορίου, 
με στόχο να παραμείνει εργο-
δότης επιλογής, για τη μεγάλη 
της ομάδα. 

Η Tryfon Tseriotis Ltd είναι 
ο επίσημος εισαγωγέας και δια-
νομέας της παγκόσμιας lifestyle 
μάρκας ποτών PRIME στην 
Κύπρο. Το PRIME Hydration 
είναι εναλλακτικό ποτό ενυ-
δάτωσης από νερό καρύδας, 
αντιοξειδωτικά, βιταμίνες Β 
και ηλεκτρολύτες. Οι δημοφι-
λείς και μοντέρνες γεύσεις της 
μάρκας, Ice Pop, Strawberry 
Watermelon, Tropical Punch, 
Blue Raspberry, Lemon Lime 
και Meta Moon είναι διαθέσι-
μες σε επιλεγμένα καταστήματα 
λιανικής σε όλη την Κύπρο. Το 
PRIME κυκλοφόρησε αρχικά τον 
Ιανουάριο του 2022 στις ΗΠΑ, 
μέσα από τη συνεργασία των 
επιχειρηματιών και influencers, 

Logan Paul από τις ΗΠΑ και 
KSI από το Ηνωμένο Βασίλειο. 
Μαζί έχουν πάνω από 100 
εκατομμύρια ακoλούθους σε 
όλον τον κόσμο στο Instagram, 
YouTube και TikTok. Το PRIME 
συνεργάζεται με διεθνείς επαγ-
γελματίες αθλητές και ομάδες σε 
όλον τον κόσμο ως το επίσημο 
ρόφημα ενυδάτωσής τους. Οι 
ομάδες περιλαμβάνουν τις FC 
Barcelona,   Arsenal, FC Bayern 
και Los Angeles Dodgers, κα-
θώς και τον οργανισμό μεικτών 
πολεμικών τεχνών UFC. Για πε-
ρισσότερες πληροφορίες σχετικά 
με το PRIME και πού μπορείτε 
να το βρείτε, επισκεφθείτε τη 
διεύθυνση www.drinkprime.
com/where-to-buy.

Μετά από δύο καταστήματα στη 
Λευκωσία και ένα στη Λάρνακα, 
η φημισμένη γαλλική αλυσίδα 
PAUL Boulangerie – Patisserie – 
Restaurant – Café ανοίγει σύντομα 
το νέο της κατάστημα στη Μαρί-
να Λεμεσού. Το νέο κατάστημα 
PAUL ξεχωρίζει όχι μόνο για τη 
χαρακτηριστική γαλλική φινέτσα 
και κουζίνα του, αλλά και για τη 
διαρρύθμισή του σε δύο ξεχωρι-
στούς χώρους: PAUL Patisserie 
& Espresso Bar και PAUL Café & 
Restaurant. Στο τμήμα Patisserie & 
Espresso Bar, το οποίο λειτουργεί 
με σύστημα αυτοεξυπηρέτησης (self 
service), oι επισκέπτες μπορούν να 
παραγγείλουν από το takeaway bar 
της φημισμένης, πλούσιας βιτρίνας 
των PAUL και να απολαύσουν τις 
επιλογές τους στον φιλόξενο χώρο 
του καταστήματος ή και στο σπίτι. 
Τι θα απολαύσουν; Περίφημα γαλ-
λικά κρουασάν, φρεσκοφτιαγμένα 
σάντουιτς με τα πιο αγνά υλικά, 
τον διάσημο καφέ PAUL, αλλά 
και τάρτες, μακαρόν, μιλφέιγ και 
όλα τα γαλλικά γλυκά PAUL που 

έχουν αφήσει εποχή. Στο PAUL 
Café & Restaurant, οι επισκέπτες 
μπορούν να απολαύσουν brunch, 
μεσημεριανό γεύμα ή δείπνο, επι-
λέγοντας από μία μεγάλη γκάμα 
με signature choices, με άρωμα 
Γαλλίας. Στις προτάσεις brunch 
κλέβει την παράσταση το Salmon 
Croll Egg Benedict, όπου κρουασάν 
με κρέμα τυριού ταρτάρ συναντά 
καπνιστό σολομό, άγρια ρόκα, αβγό 
ποσέ, ολαντέζ και τραγανές νιφάδες 
κρεμμυδιού σε έναν ανεπανάλη-
πτο συνδυασμό. Στο μεσημεριανό 
γεύμα και το δείπνο, οι γευστικές 
εκπλήξεις διαδέχονται η μία την 
άλλη. Συστήνεται ανεπιφύλακτα 
το  Coq au vin, με καλοψημένο 

κοκοράκι σε σάλτσα από κόκκινο 
κρασί, μανιτάρι και μπέικον. Επί-
σης ακαταμάχητο, το Ribeye Steak 
αρωματισμένο με βούτυρο café de 
Paris. Μετά από ένα εξαιρετικό 
γεύμα στο PAUL, ακολουθεί πά-
ντα ένα μοναδικό επιδόρπιο. Το 
Floating Island με ψητή μαρέγκα, 
κρέμα anglaise, καραμελωμένα 
αμύγδαλα και φρούτα του δάσους 
θα ικανοποιήσει κάθε ουρανίσκο. 
Για τους εραστές της σοκολάτας, το 
Fondant au chocolat με πλούσια 
γέμιση σοκολάτας, νιφάδες μαύρης 
σοκολάτας και παγωτό βανίλια, εί-
ναι πάντα εδώ, όπως φυσικά και 
όλες οι επιλογές γλυκών από το 
takeaway bar.

Τον φορολογικό της οδηγό 
για το 2024 δημοσιεύει η PwC 
Κύπρου. Πρόκειται για μια πο-
λύτιμη πηγή πληροφόρησης για 
όλα τα φορολογικά δεδομένα στην 
Κύπρο, η οποία διατίθεται από 
την 1η Ιανουαρίου στην ιστοσε-
λίδα του οργανισμού TFF 2024, 
μόνο στην αγγλική γλώσσα. Η 
32η έκδοση του Οδηγού περι-
λαμβάνει πολύτιμες πληροφορίες 
τόσο για τους ιδιώτες όσο και για 
τις επιχειρήσεις και μπορεί να 
τους βοηθήσει να εκτελέσουν 
τον προγραμματισμό τους και να 
εκπληρώσουν τις υποχρεώσεις 
φορολογικής συμμόρφωσης. Με 
αυτόν τον τρόπο, ο οργανισμός 
συμβάλλει αποτελεσματικά ώστε 
να επιτευχθεί στο υψηλότερο επί-

πεδο η φορολογική συμμόρφωση 
στην οικονομία. Αναφερόμενος 
στον φορολογικό οδηγό της PwC 
για το 2024, ο κ. Στέλιος Βιολά-
ρης, Συνέταιρος Συμβουλευτικών 
Φορολογικών Υπηρεσιών του Oρ-
γανισμού, ανέφερε ότι «ο εκτενής 
φορολογικός οδηγός παρέχει μια 
γενικότερη επισκόπηση του φο-
ρολογικού τοπίου στην Κύπρο 
για το 2024. Ο οδηγός, παρόλο 
που δεν πρέπει να ληφθεί ως 

υποκατάστατο του σχεδιασμού 
και της παροχής συμβουλών, 
είναι πράγματι ένα σημαντικό 
σημείο αναφοράς τόσο για τους 
σημερινούς φορολογούμενους 
κατοίκους της Κύπρου όσο και 
για υποψήφιους διεθνείς επεν-
δυτές που μπορεί να σκέφτονται 
να μετεγκαταστήσουν ή/και να 
δημιουργήσουν την επιχειρημα-
τική τους βάση στην Κύπρο. Έτσι 
θα μπορέσουν να κατανοήσουν 
τόσο την πολυπλοκότητα όσο και 
τα κίνητρα που εμπλέκονται». Η 
έκδοση, η οποία βασίζεται στην 
κείμενη νομοθεσία και πρακτική, 
δεν αποτελεί και δεν πρέπει να 
εκλαμβάνεται ως υποκατάστατο της 
εξειδικευμένης επαγγελματικής 
συμβουλής.

Υλοποιείται το νέο εμβληματι-
κό έργο του Γενικού Νοσοκομείου 
Λευκωσίας του Οργανισμού Κρα-
τικών Υπηρεσιών Υγείας (ΟΚΥπΥ), 
με την εγκατάσταση του φωτοβολ-
ταϊκού πάρκου και τη δημιουργία 
καλυμμένων χώρων στάθμευσης, 
το οποίο αποτελεί μέρος του ευ-
ρύτερου Στρατηγικού Σχεδίου 
του Οργανισμού. Αξιοποιώντας 
τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας στις 
υποδομές του με στόχο τη μείωση 
του περιβαλλοντικού του αποτυπώ-
ματος, ο Οργανισμός ολοκληρώνει 
την πρώτη φάση του έργου στις 7 
Ιανουαρίου 2024 και τη δεύτερη 
φάση τον Μάρτιο. Με την ολοκλή-

ρωσή του, το Φωτοβολταϊκό Πάρκο 
θα έχει δυναμικότητα 1.3 MWp, 
με το συνολικό κόστος του έργου, 
το οποίο εντάσσεται  στo πλαίσιo 
του Σχεδίου Ανάκαμψης και Ανθε-
κτικότητας, να ανέρχεται στα €1,8 
εκατομμύριo + Φ.Π.Α. Θέτοντας στο 

επίκεντρο, όχι μόνο την παροχή 
ποιοτικών υπηρεσιών Υγείας σε 
όλους τους πολίτες ανεξαιρέτως, ο 
Οργανισμός κάνει πιο «πράσινη» 
τη λειτουργία του, μέσα από την 
αξιοποίηση ανανεώσιμων πηγών 
ενέργειας, για ένα καλύτερο μέλλον.  

Η Lidl Κύπρου αγκαλιάζει τη δια-
φορετικότητα των ανθρώπων της

Νέο κατάστημα PAUL στη Μαρίνα Λεμεσού

Νέος φορολογικός οδηγός της PwC Κύπρου για το 2024 

Προς ολοκλήρωση η πρώτη φάση του Φωτοβολταϊκού 
Πάρκου στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας

Το PRIME Hydration 
τώρα στην Κύπρο
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Ο Δήμος Λεμεσού ανακοινώνει 
τα αποτελέσματα του διαγωνισμού 
για την καλύτερη διακόσμηση 
χριστουγεννιάτικης βιτρίνας 
σε υποστατικά που βρίσκονται 
εντός των δημοτικών ορίων της 
πόλης. 1ο βραβείο: E|S Designs, 
2ο βραβείο: Anthologion Floral 
Boutique & Lifestyle, Studio Pilates 
by Constantinos και 3ο βραβείο: 
Καϊμάκι Καφενείο Τσιμπολογά-
δικο, Νηπιαγωγείο «Το χρυσό 
κλειδί». Έπαινοι: Zoom, Κάβα 
Spectus, Olivini Boutique, Mini 

Raxevsky και Reowned. Οι νικητές 
του διαγωνισμού θα βραβευθούν 
με τιμητική πλακέτα και χρημα-
τικό έπαθλο σε ειδική εκδήλωση 
που θα διοργανωθεί από τον Δήμο 
Λεμεσού, σε ημερομηνία που θα 
καθοριστεί σε προσεχή συνεδρία 
του Δημοτικού Συμβουλίου. Τιμη-
τικές πλακέτες θα απονεμηθούν 
επίσης στα καταστήματα που 
απέσπασαν επαίνους. Ο Δήμος 
Λεμεσού συγχαίρει τους νικητές 
και ευχαριστεί όλους τους συμ-
μετέχοντες.

Διαγωνισμός καλύτερης διακόσμησης 
χριστουγεννιάτικης βιτρίνας

 ΦΑΡΜΑΚΕΊΑ

 ΚΕΝΤΡΑ ΕΦΗΜΕΡΊΩΝ ΠΊ

Λευκωσία 
Χαραλαμπίδης Γιώργος: Αγίου 
Ελευθερίου 64 Β, Αρχάγγελος 
(πάροδος απέναντι από γήπε-
δο ΑΠΟΕΛ), Στρόβολος. Τηλ.: 
22371177, 22353584. 
Ζάννη Αρετή (Αριέττα): Λεωφ. 
Λάρνακος 114Α (απέναντι από 
περίπτερο ΜΑΡΩ, κοντά στο Πα-
νεπιστήμιο Κύπρου), Αγλαντζιά. 
Τηλ.: 22260153. 
Κωνσταντινίδου Αγγελική: Κυ-
ριάκου Μάτση 37 (έναντι Ζορπά 
& Δημοτικού Α› Αγίου Δομετίου 
γωνία), Άγιος Δομέτιος. Τηλ.: 
22261626. 
Λιασή Μαρία: Στασίνου 36, Ακρό-
πολη (φώτα Ιφιγενείας-Στασίνου, 
έναντι Κεντρικών Γραφείων 
Τράπεζας Κύπρου), Στρόβολος. 
Τηλ. 22679696, 95115710. 
Φραγκούλη Εύα: Αθηνών 58 (50 
μέτρα μετά τον ΜΑΥΡΟ στο διχάλι 
προς MICKEY ZORPA), Στρόβολος. 
Τηλ.: 22314660, 22492935. 

Λεμεσός 
Νικολαΐδου Γεωργία: Γρίβα 
Διγενή 2, κατ. 8 (δίπλα από 
δικαστήρια και έναντι σχολεί-
ου St. Mary΄s), Λεμεσός. Τηλ.: 
25222223, 97863108. 
Αγαθοκλέους Αγαθοκλής: Γρηγόρη 
Αυξεντίου 8 Δ (πλησίον δημοτ. 

σχολείου Χαλκούτσας), Μέσα Γει-
τονιά. Τηλ.: 25751275, 25753942. 
Πετρίδου Χρύσω: Λεωφ. Ομο-
νοίας 12 (Αλέξια Κορτ), Λεμεσός. 
Τηλ.: 25571632, 25770448. 
Κοτζιαμάνη Μόρφω: Σπύρου 
Κυπριανού 9 (πλησίον διασταύ-
ρωσης Σ. Κυπριανού & Ν. Πατ-
τίχη (ανατολικά), Λεμεσός. Τηλ.: 
25336337, 99551982. 

Λάρνακα 
Στρούθου Ιωάννης: Άρτας 14, 
Panelsons Court, κατ. 10 (δρόμος 
Λεμεσού, μετά τα φώτα Πυροσβε-
στικής, δίπλα από IPANEMA), Λάρ-
νακα. Τηλ.: 24251494, 94045427. 
Ανδρέου Δέσποινα: Λεωφ. 
Αρτέμιδος 30 (πλησίον φώτων 
Φανερωμένης), Λάρνακα. Τηλ.: 
24656884, 24361084. 

Πάφος 
Σαββίδης Πανίκος: Ευαγόρα Παλ-
ληκαρίδη 61 (δίπλα από Μέγαρο 
Τράπεζας Κύπρου), Πάφος. Τηλ.: 
26933568, 26934034. 
Χρυσοστόμου Ελένη: Δανάης 31Β 
(έναντι  Olympic Lagoon Resort, 
πρώην Amathus), Κάτω Πάφος. 
Τηλ.: 26964837, 26221624. 

Παραλίμνι 
Λίλη Γ. Νίκος: Ελευθερίας 19, 
Δερύνεια. Τηλ.: 23828701, 
23740380.

Παρουσίαση βιβλίου
Η Επαρχιακή Επιτροπή 

Λάρνακας/Αμμοχώστου του 
Κυπριακού Κέντρου Με-
λετών σάς προσκαλεί στην 
παρουσίαση του βιβλίου του 
Καθηγητή Ανδρέα Θεοφά-
νους «ΑΠΟ ΤΗ ΔΕΣΜΕΥ-
ΜΕΝΗ ΑΝΕΞΑΡΤΗΣΙΑ ΤΟΥ 
1960 ΣΤΙΣ ΠΡΟΚΛΗΣΕΙΣ 
ΤΟΥ ΣΗΜΕΡΑ», Συνοπτική 
αξιολόγηση του Κυπριακού 
και της πολιτικής όλων των 
Προέδρων. Η παρουσίαση θα 
γίνει την Παρασκευή, 12 Ια-
νουαρίου 2024 και ώρα 7.45 
μ.μ., στη Στέγη Γραμμάτων 
και Τεχνών, Δημοτικό Πολιτι-
στικό Κέντρο «Αμμόχωστος»,  
Κτήριο πρώην Συνεργατικού 
Ταμιευτηρίου Αμμοχώστου, 
Αρχιεπισκόπου Κυπριανού 
18,   6016 Λάρνακα (έναντι 
ΑCS courier),τηλ.24817737. 
Παρουσίαση του βιβλίου 
από τον Δρα Μιχάλη Κο-
ντό, Επίκουρο Καθηγητή 
Διεθνών Σχέσεων στο Πα-
νεπιστήμιο Λευκωσίας και 
από τον κ. Γιώργο Γεωργίου, 
Ευρωβουλευτή. Αντιφώνηση 
από τον συγγραφέα, Καθη-
γητή Ανδρέα Θεοφάνους. 
Εισαγωγή/Συντονισμός: κ. 
Ανδρέας Μορφίτης, Αντι-
πρόεδρος του Κεντρικού 
Συμβουλίου ΚY.ΚΕ.Μ. Η 
εκδήλωση θα έχει διάρκεια 
60 λεπτών. Είσοδος ελεύθερη.

Αιμοδοσία από τη CiC 
Automasters και το 
Jeep ClubCy

Η CiC Automasters, γενικός 
Διανομέας των αυτοκινήτων 
Jeep στην Κύπρο, διοργάνω-
σε αιμοδοσία το Σάββατο, 16 
Δεκεμβρίου, στον εκθεσιακό 
της χώρο στη Λευκωσία. Η 
εκδήλωση, η οποία πραγ-
ματοποιήθηκε στο πλαίσιο 
της εταιρικής κοινωνικής 
ευθύνης της εταιρείας, έγινε 
με την πολύτιμη συνεργασία 
του σωματείου Jeep ClubCy. Σε 
δηλώσεις του ο Γενικός Διευ-
θυντής της CiC Automasters, 
Δονάτος Δήμου, ανάφερε πως 
«η κοινωνική προσφορά και η 
αλληλεγγύη αποτελούν βασι-
κά θεμέλια της εταιρείας μας. 
Είναι η δική μας συμβολή στη 
δημιουργία μιας καλύτερης 
κοινωνίας και ένας τρόπος να 
ενώσουμε τις δυνάμεις μας για 
το κοινό καλό. Τέτοιες ενέργει-
ες ενισχύουν την ελπίδα για 
ένα φωτεινότερο μέλλον». Ο κ. 
Δονάτος υπογράμμισε ακόμα 
ότι, «μέσα από την αιμοδοσία, 
προσφέρουμε όχι μόνο την 
πολύτιμη ζωτική υποστήριξη 
προς τους συνανθρώπους μας, 
αλλά στέλνουμε και ένα μήνυμα 
αγάπης. Ευχαριστούμε όλους 
όσοι  αφιέρωσαν χρόνο και πα-
ρευρέθησαν στην εκδήλωση 
και ιδιαίτερα το Jeep ClubCY 
για την όλη βοήθειά τους». 

ΛΕΥΚΩΣΙΑ: ΠΙ για ενήλικες 
& ΠΙ για παιδιά, 22502019, 
ΙΠΠΟΚΡΑΤΕΙΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ, 
6-12 Ψαρών, 2408, Έγκωμη.
ΛΕΜΕΣΟΣ: ΠΙ για ενήλικες 
& ΠΙ για παιδιά, 25200194, 
MEDITERRANEAN 
HOSPITAL, Στυγός 9, 3117, 
Αγία Φύλα.
ΛΑΡΝΑΚΑ: ΠΙ για ενήλικες 
& ΠΙ για παιδιά, 24636343, 
ΙΑΤΡΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ ΑΓΙΑ ΜΑΡΙ-

ΝΑ, Παύλου Βαλδασερίδη 10, 
6018, Λάρνακα.
ΠΑΦΟΣ: ΠΙ για ενήλικες & ΠΙ 
για παιδιά, 26848113, ΙΔΙΩΤΙ-
ΚΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ ΕΥΑΓΓΕΛΙ-
ΣΜΟΣ, Βασιλέως Κωνσταντί-
νου 82, 8021, Πάφος.
ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΣ: ΠΙ για 
ενήλικες & ΠΙ για παιδιά, 
23849400,  ΠΟΛΥΚΛΙΝΙΚΗ 
ΛΗΤΩ, Λεωφόρος Σωτήρας 8, 
5286, Παραλίμνι.

Παράδοση παιχνιδιών 
από τον Δήμο Λάρνακας

Η Επιτροπή Κοινωνικής Πρό-
νοιας, Εθελοντισμού και Προσφυ-
γικών Θεμάτων Δήμου Λάρνακας, 
στο πλαίσιο των χριστουγεννιά-
τικων δράσεών της, παρέδωσε 
σε όλα τα Δημοτικά Σχολεία της 
πόλης (17) και στο Παιδιατρικό 
Τμήμα Νοσοκομείου Λάρνακας 

παιχνίδια. Την παράδοση έκαναν 
η Πρόεδρος, Άντρη Ανδρέου και 
Μέλη της Επιτροπής και Υπηρε-
σιακοί. Ο Δήμος Λάρνακας εκ-
φράζει δημοσίως τις ευχαριστίες 
του προς όλους τους ιδιώτες, οι 
οποίοι συνέβαλαν ώστε να γίνει 
εφικτή η δράση αυτή.

✚ ΕΥΧΑΡΙΣΤΗΡΙΟ
Ευχαριστούμε θερμά όλους όσοι παρέστησαν στην κηδεία, κατέθεσαν 
στεφάνια και λουλούδια, έκαναν εισφορές, απέστειλαν  συλλυπητήρια 
μηνύματα, και με οποιονδήποτε άλλον τρόπο μάς συμπαραστάθηκαν 

στο βαρύ μας πένθος για τον θάνατο της  πολυαγαπημένης μας  
συζύγου, μητέρας, γιαγιάς και αδελφής

ΒΑΝΙΑΣ ΜΑΚΡΙΔΗ 
(το γένος Ανδρέα Ελευθερίου, από τη Μηλιά Αμμοχώστου) 

Οι τεθλιμένοι: 
Σύζυγος: Σωκράτης Μακρίδης 

Παιδιά: Χρυσταλλένη και Σάββας Γιάγκου, Άντρη Μακρίδη 
Eγγονός: Σωκράτης Γιάγκου 

Αδέλφια: Σέργης και Ανθή Ελευθερίου 
Λοΐζος και Δέσποινα Ελευθερίου 

και ανίψια

✚ ΚΗΔΕΙΑ
Τον πολυαγαπημένο μας αδελφό και θείο

ΕΥΑΓΓΕΛΟ ΕΥΑΓΓΕΛΟΥ του ΖΑΧΑΡΙΑ
Λοχία του 70ού Τάγματος Μηχανικού από τη Λευκωσία

ο οποίος έπεσε εν υπηρεσία στις 6/8/1974, στη Λάπηθο, και του 
οποίου τα οστά (μερικώς) έχουν ανευρεθεί και ταυτοποιηθεί, 

κηδεύουμε την Κυριακή, 14/1/2024 και ώρα 11.00 π.μ., από τον ιερό 
ναό Αγίου Παντελεήμονα στη Μακεδονίτισσα, Λευκωσία.

Η ταφή θα γίνει στο Στρατιωτικό Κοιμητήριο 
στον Τύμβο Μακεδονίτισσας.

Καλούνται όλοι όσοι επιθυμούν να παραστούν.

Οι τεθλιμμένοι:
Αδέλφια, ανίψια και λοιποί συγγενείς 
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Η Οµόνοια πέτυχε 
34 γκολ, 16 εξ 

αυτών τα σηµεί-
ωσαν Κύπριοι πο-
δοσφαιριστές. Έξι 
γηγενείς παίκτες 
µέτρησαν ήδη 52 
συµµετοχές στην 

11άδα 

Σ
τις νίκες και στα 
καλά φεγγάρια, ει-
δικά όταν η εμπλοκή 
των ντόπιων παικτών 
είναι έντονη, έρχεται 
η αποθέωση στην 
Ομόνοια. Στις ήττες 

και όταν οι Κύπριοι παίκτες δεν 
αποδώσουν, πολλοί είναι αυτοί που 
σπεύδουν να μιλήσουν για λάθος 
ή για παρατραβηγμένο πρότζεκτ. 
Επικαλούνται την υπεροχή που 
έχουν οι ανταγωνίστριες ομάδες 
με αλλοδαπούς παίκτες. Η αλήθεια 
είναι ότι στη ζυγαριά των απόψε-
ων, πέρα από συναισθηματισμούς 
αναλόγως αποτελέσματος, η με-
γάλη πλειοψηφία χειροκροτεί την 
τάση-απόφαση της Ομόνοιας να 
επενδύει στο ντόπιο προϊόν. Είτε 
αυτό προέρχεται από τα τμήματα 
υποδομής της (κυρίως) είτε από 
μετεγγραφές. Μπήκε σε εφαρ-
μογή επί Χένινγκ Μπεργκ και 
καλά κρατεί. Επίσης, σε μία ζυ-
γαριά θετικών και αρνητικών, τα 
πρώτα είναι πολύ περισσότερα. Θα 
ήταν δε συντριπτικά περισσότερα 
με καλύτερο χειρισμό. 

Πλεονεκτήµατα, αλλά... 
Ας δούμε τα νούμερα. Η Ομό-

νοια μετρά 52 συμμετοχές Κύπριων 
παικτών στην 11άδα. Μετρά 81 
συμμετοχές γενικά από ντόπιους 
ποδοσφαιριστές. Καμία άλλη πρω-

ταγωνίστρια (φέτος) ομάδα δεν 
πλησιάζει καν τέτοιους αριθμούς, 
ειδικά αν μετρήσουμε και λεπτά 
συμμετοχής. Μοναδική απόλυτα 
αντικειμενική σύγκριση ο Άρης (οι 
υπόλοιπες παίζανε χθες) με 10 συμ-
μετοχές και μόλις δύο ενδεκάδας. 
Το πιο χαρακτηριστικό νούμερο. 
Η Ομόνοια είδε 16 από τα 34 της 
γκολ (σχεδόν το 50%) να σημειώ-
νονται από Κύπριους παίκτες. Ο 
Κακουλλής έχει 7, ο Λοΐζου 5, ο 
Κούσουλος 3, ο Παναγιώτου 1. 
Αντιλαμβάνεται κάποιος πόσο ση-
μαντικά είναι τα νούμερα αυτά και 
τι πλεονεκτήματα δίνουν. 

Ας δούμε, επίσης, την πραγ-
ματικότητα και το μέγιστο πλεο-
νέκτημα. Με υποθετικό σενάριο. 
Ας πούμε πως οι υπεύθυνοι προ-
γραμματισμού όλων των επίδοξων 
«πρωταθλητών» και «Ευρωπαίων» 
κάθονται σε ένα τραπέζι. ∆εν έχουν 
κανέναν αλλοδαπό στο ρόστερ τους. 
Ξεκινούν από το μηδέν, μόνο με 
ό,τι υπάρχει από εδώ. Ποιος είναι 
στην καλύτερη θέση; Με διαφορά 
η Ομόνοια. Που έχει και σημαντικό 
αριθμό Κυπρίων κορμού (οι τέσ-
σερεις που προαναφέραμε συν ο 
Χαραλάμπους) και άλλες 3-4 επι-
λογές βάθους. Είναι λοιπόν πολύ 
πιο εύκολο να δομήσει ρόστερ, 
ακόμη και να μη χρειαστεί και 
τους 17 ξένους ποδοσφαιριστές. 
Το εύκολο είναι σχετικό. Γιατί όταν 
δημιουργείς το ρόστερ αυτό, θα 
πρέπει να στηρίξεις τους ντόπιούς 
σου έντεχνα. Ώστε να συνεχίσουν 
να εξελίσσονται. Αυτό προϋποθέτει 
δύο πράγματα σε ισορροπία. Να 
μην τους φορτώσεις περισσότερη 
αγωνιστική ευθύνη απ’ όση μπο-

ρούν να σηκώσουν και να μην τους 
κλείσεις τον διάδρομο εξέλιξης. 
∆ηλαδή, να μην τους έχεις από 
τη μια ντε και καλά βασικούς για 
χάρη του πρότζεκτ και μόνο, και 
από την άλλη να μην τους κατα-
στήσεις παίκτες κυρίως πάγκου. 
Στην περίπτωση της Ομόνοιας έχει 
ενδιαφέρον η σημερινή κατάσταση. 
Υπάρχει μία πεντάδα, όπως προ-
είπαμε, πρώτης γραμμής: Λοΐζου, 
Κούσουλος, Παναγιώτου, Χαρα-

λάμπους, Κακουλλής. Πολύ καλό 
εννιάρι ο τελευταίος, αλλά όχι για 
να σηκώσει σχεδόν ολόκληρο το... 
σεντερφορίστικο βάρος. Θα έπρεπε 
να είχε ένα κλασικό εννιάρι μπρο-
στά ή δίπλα του και δεν έχει (ούτε 
ο Αντσαριφάρ, ούτε ο Αλιούμ είναι 
κλασικά εννιάρια). Ο Παναγιώτου 
δεν θα ηγηθεί της άμυνας, αλλά θα 
είναι πάντα η 2η ή η 3η επιλογή. Θα 
έπρεπε να έχει τουλάχιστον έναν 
στόπερ καλύτερο από αυτόν να 
ηγείται. ∆εν υπάρχει μέχρι σήμερα 
βάσει απόδοσης. Μεσαία γραμμή. 
Εξάρι ο Κούσουλος, 6-8άρι ο Χά-

μπος. Ποιοι τους πλαισιώνουν; Ο 
πολύ καλός, αλλά πολύ αμυντικο-
γενής (και αρκετά παρόμοιος με 
Κούσουλο),  Μπασιρού, ο Κασά-
μα (έμεινε στο βιογραφικό) και ο 
Φράνσον (δεν έδειξε πολλά). Για τον 
Λοΐζου είναι ολόκληρη συζήτηση 
η ρύθμιση (και στελέχωση) των 
φτερών... Καλύτερα πάντως από 
πέρσι τέτοια εποχή, όταν έφευγε 
ο μόνος καθαρόαιμος ελίτ winger 
(Μπρούνο). Το πρόβλημα θα φανεί 
όμως τώρα, με την αποχώρηση 
Σεμέδο για ένα μήνα. 

Για να το συνοψίσουμε. Στο κυ-
πριακό πρωτάθλημα, όσο και αν η 
ξενομανία καλά κρατεί, η παρουσία 
ντόπιων παικτών θα είναι αναγκαία 
και σημαντική. Ίσως μάλιστα αν 
πάρουμε παραδείγματα άλλων χω-
ρών, να δούμε μίνι ανατροπή του 
υφιστάμενου σκηνικού. Η Ομόνοια 
το αποφάσισε, το εφαρμόζει πιστά 
και οφείλουμε να της αποδώσουμε 
τα εύσημα. Θυμίζουμε, σε αυτό το 
πρότζεκτ υπήρχε ο Τζιωνής και ο 
Φώτη (είναι Γερμανία). Θα δείξει 
αν θα υπάρξει συνέχεια. ∆εν εί-
ναι εύκολο να βγάζεις συνέχεια 
ταλέντα και δεν είναι εύκολο να 
τα προωθείς, ειδικά αμέσως μετά 
από μία καλή φουρνιά. Ούτε και η 
υπόλοιπη κυπριακή αγορά προ-
σφέρεται αυτήν τη στιγμή για ιδιαί-
τερα «ψώνια». Η μόνη μας ένσταση 
στο πρότζεκτ είναι πως, έχοντας 
τη μαγιά, οι «πράσινοι» μπορού-
σαν να αξιοποιήσουν καλύτερα 
αυτό το πλεονέκτημα που μόνοι 
τους δημιούργησαν, φτιάχνοντας 
ισχυρότερες ομάδες. Πήραν ένα 
πρωτάθλημα, δύο κύπελλα, έπαι-
ξαν τρεις φορές ομίλους θα πει 

κάποιος. Σωστό, αλλά μια χρονιά 
έμειναν στο 2ο γκρουπ και άλλη 
μια ήταν 6οι και καταϊδρωμένοι 
στο πρώτο. Στην Ευρώπη δε, κάθε 
πέρσι και καλύτερα

Έχει και ντέρµπι σήµερα
Άρης εναντίον Ομόνοιας από-

ψε, στις 19.00. Ανεξαρτήτως των 
χθεσινών αποτελεσμάτων, όποιος 
σκοντάψει σήμερα (εκτός και έρ-
θει ισοπαλία) θα χάσει έδαφος. Αν 
πρέπει να δώσουμε σε κάποιον 
πλεονέκτημα αφήνοντας κατά μέ-
ρος τα κλισέ, αυτός είναι ο Άρης. 
Γιατί έχει καλύτερες μονάδες και 
περισσότερες επιλογές. Γενικά έχει 
πιο ψηλό ταβάνι από την Ομόνοια. 
Το πώς θα εμφανιστεί σήμερα είναι 
άλλο θέμα. ∆εν θα σταθούμε ούτε 
στα πατατράκ (Καρμιώτισσα, ∆όξα), 
ούτε στα όσα είδαμε με την Πάφο. 
Ο Άρης είναι απρόβλεπτη ομάδα. 
Πρέπει να δούμε και τις επιλογές 
της Ομόνοιας. Ασφαλής δεν ένιωσε 
ποτέ στην άμυνα, οπότε το γεγονός 
ότι πάει με λύση ανάγκης κάτω 
από τα δοκάρια είναι ένα θέμα. 
Την ίδια στιγμή, οι «πράσινοι» δεν 
έχουν πολλές επιλογές μπροστά. 
Έχασαν τον καλύτερο τους παίκτη 
(Σεμέδο), λείπει ο Αντσαριφάρτ, 
μπήκε στα πιτς ο Αλιούμ.

ΑΡΗΣ VS OMONOIA
AΓΩΝΕΣ: 17 / 17
ΝΙΚΕΣ: 10 / 10

ΙΣΟΠΑΛΙΕΣ: 2 / 5
ΗΤΤΕΣ: 5 / 2 

ΓΚΟΛ ΥΠΕΡ: 28 / 34
ΓΚΟΛ ΚΑΤΑ: 17 /19
ΒΑΘΜΟΙ: 32 / 35

ΠΡΩΤΟΣ ΓΥΡΟΣ: 2-2

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ 
ΚΑΥΚΑΡΙ∆ΗΣ

07.01.2024

Με 5 ντόπιους παίκτες βασικού 
κορµού και 3-4 βάθους οι «πράσινοι» 
έχουν πάντα αβαντάζ στον 
προγραµµατισµό. Πόσο, όµως, 
το αξιοποίησαν;

Καλό το 
«πρότζεκτ», 
µπορούσε 
και καλύτερο
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